
 تصويب طرحي كه مغاير 
اصل ۷۵ قانون اساسي است

يادداشت-4 يادداشت-3

وضعيت بورس تهرانمعضلات مزمن بودجه
همانط��ور كه در بس��ياري از 
حوزه ها نمي توان انتظار داشت 
كه معض��ات طولاني مدت و 
فراموش ش��ده صرف��ا با يك 
مصوبه يا يك تغيير رويه اصاح 
ش��وند، ب��ه طريق اول��ي اين 
موضوع در رابط��ه با وضعيت 
اقتصاد كان يك كش��ور نيز 
خود را نش��ان مي دهد. اينكه اقتصاد كان يك كش��ور 
در سطح بودجه ريزي براي دوراني طولاني با مشكات 
ساختاري مواجه بوده و هيچ دولت و مجلسي نيز نتوانسته 
براي آن راهكاري پيدا كند، به اين معني است كه براي 
برون رفت از اين شرايط نيز بايد تصميمي گرفت كه بتواند 
تمام مختصات اين مشكات طولاني مدت را برطرف كند 
و اگر براي اين مس��اله راهكاري پيدا نكنيم، بحث هاي 
کوتاه مدت نيز براي ما چاره اي به دس��ت نمي دهند. ما 
ديديم كه در سال هاي اخير و در جريان بحث پيرامون 
بودجه، دو قوه مجريه و مقننه تاكيد زيادي بر اصاحات 
ساختاري داش��تند اما اين اصاحات صرفا در حد شعار 
باقي مان��د و احتمالا اين موضوع در ح��ال حاضر نيز با 
همين خطر مواجه اس��ت. وقتي ما براي نفت جايگزين 
طراحي نكرده ايم مشكاتي كه امروز به آن دچار هستيم 

نيز طبيعي است.
در تمام اين سال ها دولت هاي مختلف در اقتصاد ايران 
براي راحتي بيش��تر و فرار از راهكارهاي طولاني مدت 
و پيچيده تصميم گرفتند ك��ه از پول نفت براي بودجه 
جاري استفاده كنند و همين موضوع باعث شد هرگاه كار 
دسترسي به منابع نفتي دشوار شود، برنامه ريزي براي 
اقتصاد ايران نيز سخت ش��ود. متاسفانه دولت ها هر بار 
كه به درآمدهاي نفتي دسترسي پيدا مي كنند، بهترين 
گزينه را در وارد كردن اين منابع به بودجه مي بينند و هر 
بار كه نفت قطع مي شود، بدون هيچ برنامه اي مي مانند. 
اين در حالي اس��ت كه وقتي در س��ال هاي گذش��ته، 
دسترس��ي به درآمدهاي نفتي كاه��ش يافت، راه هاي 
ديگري به كمك آمدند كه باز هم در بلندمدت فراموش 
مي ش��وند. امروز در بسياري از كش��ورها، تصدي گري 
اقتص��ادي دولت به حداقل رس��يده و بخش خصوصي 
نقش آفرين اصلي به شمار مي رود، در ايران اما همچنان 
بخش مهمي از اقتصاد در اختيار دولت اس��ت و با توجه 
به نبود برنامه ريزي دقيق و ساختاري، اين مساله براي 
اقتصاد كشور مشكات فراواني ايجاد كرده است. امروز 
ما با ش��ركت ها و نهادهايي طرفيم كه از نظر اقتصادي 
سال هاي طولاني است كه زيانده هستند اما با توجه به 
دولتي بودن، همچنان بودجه دريافت مي كنند و به كار 
خود ادامه مي دهند. اين بودجه گيري باعث ش��ده تا از 
سويي، اصاحات اساسي در اين شركت ها انجام نشود و 
از سوي ديگر دولت همچنان براي آنها هزينه كند. تا راهي 
براي عبور از تمامي اين مسائل پيدا نشود، بودجه ريزي 
كش��ور هر س��ال تنها صرف چند موض��وع كوتاه مدت 

مي شود و مشكات اساسي فراموش مي شوند. 

 آنچ��ه اكن��ون درگي��رش 
هس��تيم ركودي است كه 
در بازار حاكم شده و همين 
عامل باع��ث وضعيت فعلي 
بورس شده اس��ت. با توجه 
به جذابيت ها و ريسك هايي 
كه بازار بورس دارد نسبت 
به س��اير بازارها گين هاي 
بيش��تري همواره داده است. از سوي ديگر در زمان 
ريزش نيز بيش��ترين ميزان را تجربه كرده اس��ت 
پس به طور كل بورس بازاري اس��ت كه بايد كاما 
به آن مس��لط بود و اگ��ر س��همي در قيمتي براي 
ش��ما جذابيت دارد تنها به عوامل بنيادي بس��نده 
نكرده و ركود و ش��رايط بازار را بايد در نظر گرفت.

چندي��ن عامل مهم بر بازار تاثيرگذار اس��ت اولين 
عامل وضعيت كان اقتصادي است كه متاسفانه با 
افزايش نرخ خوراك سود سازي صنايع مرتبط افت 
چشمگيري پيدا كرد و از همه بدتر دولت وضعيت 

ترديد در بازار به وجود آورده است
ترديد به گونه اي اس��ت كه امروز ممكن است يك 
تصميم گرفته ش��ود و فردا تصميم ديگر پس افراد 
متناسب با ريسك ش��ان ترجيح مي دهند از فضاي 
ريسكي دوري كنند. از سوي ديگر با توجه به بيس 
اصلي بازار سهام كه مبتني بر محصولات صادراتي 
اس��ت بايد قيمت دلار را مدنظر ق��رار داد كه دلار 
پايين ۵۰ هزار تومان اس��ت و ت��ا زماني كه بالاي 
۵۲ هزار تومان نرود نمي توان چشم انداز خاصي را 
متصور بود. اگر نگاهي به اكثر سهم ها داشته باشيم 
متوجه خواهيم ش��د در جاي خوبي قرار دارند، اما 
بنزيني براي رشد نيز وجود ندارد. شايد سهامداران 
از وضعي��ت فعلي ب��ورس راضي نباش��ند، اما اين 
وضعيت عقاني ستودني است و اگر تك سهم هاي 
درس��ت انتخاب ش��ود مي توان از اين ب��ازار بازده 

خوبي را گرفت.
از سوي ديگر قيمت هاي جهاني بسيار حائز اهميت 
است كه در حال حاضر قيمت هاي جهاني وضعيت 
مطلوبي دارند و اين نكته بس��يار منفي در دل بازار 
قرمز اس��ت.در چند هفته گذشته مشغول بررسي 
وضعيت و صورت مالي هاي شركت ها بودم كه بايد 
بيان كرد صنعت دارويي از حاش��يه س��ود مناسب 
برخوردار شده و س��هامداران بهتر است سهام اين 
گروه را مورد بررس��ي قرار دهند. از س��وي ديگر با 
توجه به كس��ري بودجه دول��ت، يكي از روش هاي 
جبران كسري ش��ركت هاي بورسي بزرگ هستند 
و عملكرد دولت باعث شده تا سود سازي ها كاهش 
چشمگيري داشته باشد. پس توصيه اين است كه 
س��هام كوچك تر را مورد بررسي قرار دهيد چرا كه 
اين ش��ركت ها با توجه به ماركت كوچكي كه دارند 
جذابيت خاصي نزد دولت ندارند و اين گزينه بسيار 

مثبتي است.
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 چالش ها و چشم اندازهاي يك كميسيون 7 نفره 
براي كلان شهر تهران چيست؟

 طرح كميسيون اجتماعي مجلس 
براي بيمه كارگران ساختماني راي نياورد

صفحه 8    صفحه 5    

 سايه كميسيون ماده ۵ 
بر سر پارلمان شهري

تع�ادل| بنابر آمارهاي اعامي در س��ال 9۵ حدود 
۲۰۰ تن زعفران صادر شده كه ارز آوري اين محصول 
۲86 ميليون دلار بوده. در سال 1398توليد زعفران 
به حدود ۲83 تن رسيد، اما ارزآوري آن تغيير نكرده و 
در سال 1399 اين عدد به 3۲۵ تن رسيده اما ارزآوري 
به 19۰ميليون دلار كاهش يافته است. به گفته فعالان 
اين حوزه، توليد اين محصول در س��ال هاي اخير به 
بالاي 43۰ تن رسيده كه تقريباً ۲۰۰ تن اضافه توليد 
در ايران بوده و همين امر، سبب كم شدن قيمت زعفران 
شد، برخاف انتظار فعالان اقتصادي بود. براي همين 
دولت وارد خريد زعفران شد. اين در حالي است كه از 

نظر قاعده تجارت نبايد براي چنين كالاي ارزشمند 
و ارز آوري بي��ش از تقاضا توليد ش��ود. همچنين به 
گفته فع��الان اين حوزه، بي��ش از 94 درصد زعفران 
كش��ور به صورت خام صادر و تنها ح��دود 6 درصد با 
برند ش��ركت هاي ايراني به فروش مي رس��د. فعالان 
اين ح��وزه مي گويند اگر نگاه دس��توري و قاچاق كه 
مي توان آن را دو مانع اصلي صادرات زعفران دانست، 
حل و فصل نشود، بزودي زعفران ايران جاي خود را به 
بازارهاي نوظهور اين حوزه واگذار خواهد كرد.  در ادامه 
سلسله نشست هاي آسيب شناسي صادرات محصولات 
صفحه 7 را بخوانيد كشاورزي كه...  

كميس��يون تلفيق در راس��تاي تصويب لايحه هفتم 
توسعه، مسووليت فيلترينگ و پالايش پلتفرم ها را به 
مركز ملي فضاي مجازي سپرده اما كارشناسان حوزه 
فناوري اطاعات اعتقاد دارند برنامه هفتم توسعه چنين 
موضوعاتي را برنمي تابد و بحث فيلترينگ عماً با روح 

قوانين توسعه  اي سازگار نيس��ت. به باور آنها، در بحث 
فيلترينگ، شفافيت و اصاح س��اختار آن بسيار حائز 
اهميت تر از متولي آن است كه بايستي در قانوني مستقل 
بدان پرداخته شود؛ البته همچنان نمايندگان مجلس 
صفحه 6 را بخوانيد يازدهم تأكيد زيادي بر...  

 ابزار قيمت 
آخرين راه نيست

ب��راي صحب��ت كردن 
درباره بنزين و احتمال 
گ��ران ك��ردن آن بهتر 
اس��ت از صحبت ه��اي 
قاليباف رييس مجلس 
وام بگي��رم ك��ه گفت، 
ظرفي��ت تولي��د ايران 
9ميليون تن اس��ت اما 
ايران 7ميليون تن توليد مي كند و ۵ ميليون تن هم 
رشد مصرف داخلي كشور است. البته منظور آقاي 
قاليباف از اين اع��داد و ارقام هم توليد بخش نفت 
و هم بخش گاز اس��ت. از سوي ديگر رشد مصرف 
ايران تقريبا 3برابر رش��د توليد ايران است، يعني 
رشد توليد انرژي در ايران 1.6 است و رشد مصرف 
ايران 4.۵درصد است. در واقع روند افزايش مصرف 
در ايران به اندازه اي اس��ت كه هرگز پاياني را بر آن 
ادامه در صفحه 2 نمي توان متصور شد.  

هادي حق شناس

يادداشت-1

خطر تصميمات راديكال 
درباره بنزين

 در شرايطي كه رسانه ها 
اي��ن روزه��ا از وج��ود 
صف ه��اي طويل مقابل 
پمپ ه��اي بنزين خبر 
دادن��د، اف��كار عمومي 
ايرانيان نگران گران كردن 
قيمت حامل هاي انرژي 
هس��تند. اي��ن احتمال 
زماني بيشتر رنگ واقعيت به خود مي گيرد كه هم 
مسوولان تقنيني و هم برخي مسوولان دولتي درباره 
ضرورت تنظيم قيم��ت حامل هاي انرژي صحبت 
مي كنند. واقع آن اس��ت كه قيمت بنزين در ايران 
به نس��بت جهان بسيار ارزان اس��ت و با نرخ بنزين 
در ساير كشورها قابل مقايسه نيست. اما بايد توجه 
داشت بخش قابل توجهي از اين عدم تعادل قيمت 
ناشي از كاهش مستمر پول ملي ايرانيان است. هر بار 
قيمت بنزين اصاح مي شود، بعد تكانه هاي فراواني 
در اقتص��اد رخ مي دهد و قيمت اقام و كالاها در اثر 
تورم ناش��ي از اين تكانه ها بالا م��ي رود و دوباره نرخ 
بنزين تناس��ب خود با بازارهاي جهاني را از دست 
مي دهد. ضمن اينكه جامعه ايراني در شرايط فعلي 
كش��ش گران كردن قيمت بنزين را ندارد. چرا كه 
نرخ بنزين در اقتصاد ايران مرجع است و باعث گراني 
مجموعه كالاها و خدمات مي شود. تدبير دولت در 
ايران براي توازن بخشيدن به قيمت بنزين دو نرخي 
كردن بنزين به صورت س��هميه اي و آزاد است. در 
واقع دولت با اين اس��تدلال كه اگر كسي قصد دارد، 
بنزين بيشتري مصرف كند بايد هزينه بيشتري را 
بپردازد. اين حرف، درست است كه يارانه هاي پنهان 
زيادي در قالب يارانه بنزين پرداخت مي شود اما به 
دليل حساسيت خاص اين كالا، دولت نمي تواند نرخ 
بنزين را به صورت راديكال بالا ببرد. بايد ابتدا زمينه 
اجتماعي هر نوع تصميمي فراهم شود بعد اقدام به 
تصميم سازي شود. برخي رسانه هاي نزديك به دولت 
ديروز اعام كردند به دليل كسري بودجه، دولت بايد 
دست به برخي اقدامات بزند يا ماليات ها را افزايش 
بدهد، يا قيمت اقام مصرفي مثل نان و ... را بالا ببرد 
يا اينكه نرخ بنزين را افزايش بدهد! در واقع سيستم 
مردم را در برابر يك سه راهي مهيب قرار داده است. 
هر كدام از اين مسير ها باعث فشارها بر مردم مي شود. 
گزينه چهارم در يك چنين نظرسنجي بدون ترديد، 
بهره وري بالاي دولت، حذف معافيت هاي مالياتي 
در بودجه و كاهش هزينه هاي غيرضروري مي تواند 
باش��د. اما دولت عائله هاي خود را افزايش داده و هر 
تصميمي ك��ه در اين زمينه بخواه��د بگيرد باعث 
افزايش نارضايتي ها در بدنه دولت و افزايش فشارها 
بر دولت مي شود. در واقع مردم ناچار هستند كه پول 
دولت غير بهره ور و اقتصاد غيرتخصصي را پرداخت 
كنند. در زمان مجلس ششم مصوبه اي گذرانده شد 
كه اجراي آن مي توانست روند معيوب فعلي را اصاح 
كند. در آن زمان قرار شد هر سال حدود ۲۰ درصد 
به قيمت حامل هاي انرژي افزوده ش��ود تا جامعه و 
اقتصاد به صورت ناگهاني دچار تكانه و نوسان نشود. 
در بسياري از كش��ورهاي توسعه يافته هم از اتخاذ 
تصميمات ناگهاني خودداري مي شود و تصميمات 
به صورت تدريجي هستند. اما مجلس هفتم كه با 
شعار ساده زيستي و حمايت از اقشار محروم روي كار 
آم��ده بود، اين مصوبه را لغو كرد. مصوبه اي با عنوان 
طرح تثبيت قيمت ها اجرايي شد و اين روند درست 
براي افزايش تدريجي قيمت ها متوقف شد. نتيجه اين 
شد كه قيمت بنزين مانند فنر روي هم تلنبار شد و 
هر زمان كه دولتي قصد كرد تا اين فنر را آزاد سازد با 
اعتراضات جدي مردم مواجه شد.  اي كاش رسانه ها 
ادامه در صفحه 2 سراغ نمايندگاني كه... 

حسن مرادي

يادداشت-2

روز گذش��ته، داود منظ��ور - رييس س��ازمان برنامه و 
بودجه- در جريان بررسي گزارش كميسيون برنامه و 
بودجه در خصوص تحقق احكام تكليفي منتخب قانون 
بودجه س��ال 14۰۲ كل كش��ور به مجلس رفت تا هم 
گزارشي از وضعيت عملكرد بودجه در چهار ماهه ابتدايي 
امسال ارايه كند و هم در جريان آخرين وضعيت نظرات و 
انتقادات نمايندگان مجلس قرار گيرد. هرچند منظور در 
بخش مهمي از گزارش خود از بهبود وضعيت اقتصادي 
كشور و افزايش درآمدها در چهار ماهه ابتدايي 14۰۲ 
گفت اما در ميان صحبت هاي خود بار ديگر به تبصره 14 
بودجه اشاره كرد و گفت كه دولت در اجراي اين تبصره 
به بن بست خورده است. موضوعي كه با واكنش رييس 
مجلس مواجه ش��د و قاليباف اعام كرد كه مجلس در 
اين زمينه هيچ چيزي بيش از پيشنهادات تيم اقتصادي 
دولت را تصويب نكرده اس��ت. هرچند اختاف نظر به 
وجود آمده دامنه بيش��تري پيدا نكرد اما ماجراي اين 
اختاف نظر ميان رييس مجلس و رييس سازمان برنامه 
و بودجه به جلسه ديروز خاصه نمي شود و پيش از اين 
نيز در زمان رياست مسعود ميركاظمي در اين سازمان، 
در جلسات علني مجلس، ميان او و قاليباف بحث هايي 
در گرفته بود. با وجود آنكه ماجراي تبصره 14 در بودجه 
14۰1 به محل براي اختاف ميان دو قوه تبديل شده 
بود، به نظر مي رسد كه اين ماجرا در سال جاري نيز تكرار 
خواهد ش��د. پيش از اين مجلس در ارديبهشت امسال 
توضيحاتي را درباره اين تبصره و تف��اوت آن با بودجه 
سال قبل مطرح كرده بود. محسن زنگنه عضو كميسيون 
برنامه و بودجه مجلس ش��وراي اس��امي در پاسخ به 
س��والي در مورد تبصره 14 قانون بودجه س��ال 14۰۲ 
و تغييرات آن در مجلس ش��وراي اسامي گفت: پس 
از قانون هدفمندس��ازي يارانه ها از اين جهت كه منابع 
هدفمندي اكثرا از شركت هاي دولتي حاصل مي شد، 
در قانون تبصره 14 به بودجه اضافه شد كه در آن منابع 
و مصارف هدفمندي تجميع مي شود. وي با بيان اينكه 
بخش عمده منابع اين تبصره عبارت است از مابه التفاوت 
قيمت ف��روش فرآورده هاي نفتي داخلي مانند بنزين، 
گازوئيل و نفت س��فيد به نس��بت قيمتي كه پيش از 
اجراي قانون هدفمندي بوده است، گفت: منابع حاصل 
از صادرات فرآورده ها و همچنين درآمدهاي حاصل از 
فروش فرآورده ها به پتروشيمي ها و صنايع نيز در تبصره 
14 قرار مي گيرد. در بخش مصارف، بخشي از درآمدها 
ب��راي هزينه هاي تولي��د به خود ش��ركت ها پرداخت 
مي شود. بخشي از مصارف مربوط به يارانه و بخشي نيز 
براي حمايت از توليد در نظر گرفته شده بود. تبصره 14 
در طول سال هاي مختلف خود به يك بودجه جداگانه 
تبديل شده بود. زنگنه در ادامه گفت: روند تخصيص و 
هزينه كرد منابع تبصره 14 ذيل سازمان هدفمندسازي 
يارانه ها انجام مي شد و بعضا س��ازمان برنامه و بودجه 
نمي توانس��ت ورودي به آن داشته باشد. به اين ترتيب 
اين تبصره خود به يك قانون بودجه در دل قانون بودجه 
كشور تبديل شده بود. با توجه به شفاف سازي هايي كه 
طي سال هاي اخير در مورد شركت نفت و شركت هاي 
تابع آن انجام شد و همچنين به سبب افزايش مصرف 
فرآورده هاي نفتي در داخل كشور منابع تبصره 14 رشد 
قابل توجهي رسيده است. در سال جاري رقم مربوط به 
اين تبصره عددي بين 8۰۰ تا 8۵۰ هزار ميليارد تومان 

تخمين زده مي ش��دكه اين عدد برابر اس��ت با بودجه 
عمومي دولت در سه سال پيش. عضو كميسيون برنامه 
و بودجه مجلس شوراي اسامي در خصوص تبصره 14 
در قانون بودجه سال 14۰۲ گفت: در سال جاري عما 
مجلس تغيير خاصي در تبصره 14 ايجاد نكرد و رقمي 
كه دولت در تبصره 14 آورده است، كه حدود 66۰ هزار 
ميليارد تومان منابع و مصارف اس��ت، توسط مجلس 
پذيرفته شد. بخشي كه حدود 48۵ همت است صرف 
يارانه مي شود. حدود 31۵ همت شامل يارانه نقدي، ۲9 
همت براي خانوارهاي تحت پوشش كميته امداد و 1۵.۵ 
همت نيز براي خانواده هاي تحت پوش��ش بهزيستي 
است. وي گفت: در مجموع 4۵ همت براي خانوارهاي 
تحت پوشش كميته امداد و بهزيستي تخصيص پيدا 
مي كند. ۵6 همت براي يارانه نان در تبصره 14 در نظر 
گرفته شده است. يارانه دارو نيز 69 همت در نظر گرفته 
شده است. اين موارد ارقام اصلي تبصره 14 هستند كه 
مجموع آنها به 48۵ هزار ميليارد تومان مي رسد. زنگنه 
اظهار كرد: از مابقي مص��ارف تبصره 14 نيز 98 همت 
مربوط به هزينه هاي شركت ها و مبلغ كمي در خصوص 
عوارض سهم خزانه مي شود. حدود 8۰۰ تا 8۵۰ همت 
برآورد كل تبصره 14 است كه اختاف آن با 6۰۰ همتي 
كه به آن اشاره شد در سرفصل هاي جدا شده از تبصره 
14 قرار گرفته است. بخشي از اين رقم مربوط به مباحث 
فرهنگي و .. است. در نتيجه امسال تبصره 14 سبك تر 
از سال هاي گذشته خواهد بود. البته در بندهاي تبصره 
14 ذكر شده است كه اگر مازاد درآمد وجود داشته باشد، 
به طور مثال اگر درآمدهاي مربوط به فروش فرآورده ها به 
داخل كشور افزايش پيدا كند، ارقامي به يارانه نان اضافه 
شود. رييس كميته اصاح ساختار بودجه كميسيون 
برنامه و بودجه مجلس ش��وراي اس��امي در پاسخ به 
س��والي در مورد كسري كه تبصره 14 در سال گذشته 
ش��اهد آن بود و احتمال تكرار آن در سال جاري گفت: 
سال گذشته مجلس پيش بيني درستي انجام داده بود. 
براساس آنچه كه در مجلس به تصويب رسيد حتي شاهد 
اضافه تحقق منابع در سال گذشته بوديم اما در جلسه 
سران قوا تصميم گرفته شد كه يارانه 3۰۰ هزار تومان و 

4۰۰ هزار تومان داده شود.

   بهبود عملكرد بودجه 1402
در شرايطي كه به نظر مي رسيد با توجه به توضيحات ارايه 
ش��ده از سوي مجلس، در بودجه امسال اختاف نظرها 
كمتر خواهد شد اما نظر دولتي ها اينگونه نيست. رييس 
سازمان برنامه بودجه در صحبت هاي روز گذشته خود 
در مجلس از بهبود عملكرد بودجه در چهار ماهه ابتدايي 
امس��ال خبر داد اما گفت كه اين موضوع شامل تبصره 
14 نمي شود. بيان كرد: تحقق شعار سال، كنترل تورم 
و رشد توليد سه مولفه مهم بوده كه ما تمام توان خود را 
به كار گرفته ايم تا بتوانيم در اين سه محور قانون بودجه 
را اجرايي كنيم. از كميس��يون برنامه و بودجه كه نكات 
كليدي را در اين گزارش ارايه كردند و تعامل سازنده اي 
را با سازمان برنامه و بودجه دارند تشكر مي كنم. وي در 
ادامه اظهار كرد: معمولا در چهار ماهه اول س��ال منابع 
بودج��ه اي ما به طور كامل تحقق پي��دا نمي كند. در دو 
سه ماه اول وصول ماليات ها پايين تر بوده و در خصوص 
ساير درآمدها نيز تا آيين نامه اجرايي نوشته و اباغ شود 

و بستر لازم براي اجراي قانون مهيا گردد مقداري زمان 
مي برد. علي رغم اين شرايط ما در چهار ماهه اول امسال 
عملكرد شايسته اي داريم. رييس سازمان برنامه و بودجه 
كشور در ادامه تصريح كرد: در مجموع در كل سال ما بايد 
۲۰8۲ همت درآمد وصول كنيم كه در چهار ماهه اول 
بايد 7۰7 همت وصول شود. آنچه كه اكنون در چهار ماهه 
اول سال وصول شده است 448 همت است يعني منابع 
تحقق يافته ما 63.۵ درصد است و نسبت به كل آنچه كه 
در چهار ماهه بايد محقق مي شد اين ميزان تحقق يافته 
است. ما شاهد رشد ۵3 درصدي تحقق منابع در چهار 
ماهه اول امسال نسبت به سال گذشته هستيم. منظور 
تاكيد كرد: درست است كه ما 63.۵ درصد تحقق بودجه 
داشته ايم اما نسبت به سال گذشته ۵۲.6 درصد افزايش 
وصول منابع در همين چهارماهه داشتيم. وي در ادامه 
اظهار كرد: سال گذشته در چهار ماه ابتدايي سال خلق 
منابع ما بالغ بر ۲94 همت بود كه با رش��د ۵3 درصدي 
در س��ال 14۰۲ مواجه هس��تيم. در همين ارتباط بايد 
گفت منابع درآمدي ما سه قسمت درآمدهاي مالياتي 
و گمركي، واگذاري دارايي هاي س��رمايه اي و واگذاري 
دارايي هاي مالي است كه در بخش درآمدها در چهار ماه 
ابتداي سال، درآمد اين بخش 84.8 درصد تحقق داشته، 
اين در شرايطي است كه در طي سه سال گذشته رشد 
سالانه درآمد مالياتي ۵۵ و ۵8 درصد بوده كه امسال در 
قانون بودجه رشد درآمد مالياتي ۵۵ درصد پيش بيني 
ش��ده بود بنابراين عملك��رد نظام ماليات��ي منطبق بر 
پيش بيني ها و فراتر از آن بوده است. وي در ادامه اظهار 
كرد: ميزان ماليات وصولي و ساير درآمدهاي كشور در 
چهار ماه ابتداي س��ال رشد ۵7 درصدي به نسبت سال 
گذشته داشته است اما در خصوص واگذاري دارايي هاي 
س��رمايه اي كه عمده آن درآمد نفتي است، طبق قانون 
بودجه بايد در چهار ماه نخست سال درآمد نفتي ما بالغ 
بر ۲48 هزار همت مي ب��ود و آنچه كه تحقق پيدا كرده 
است 1۰۵ همت اس��ت. رييس سازمان برنامه و بودجه 
در ادامه خاطرنشان كرد: در بحث درآمد نفتي رشد 4۲ 
درصد داشته ايم كه به نس��بت سال گذشته ۵7 درصد 
رشد درآمد نفتي تحقق يافته است. يكي از نكات فروش 
نفت بر اس��اس آنچه كه در قانون پيش بيني شده است 
اين بود كه روزانه 1.4 ميليون بشكه نفت به فروش برسد 
كه اين فروش انجام مي شود اما به دليل شرايط تحريم 
تحقق درآمدها زمانبر است و تا درآمد فروش در اختيار 
ما قرار بگيرد مسيري بايد طي شود، با اين حال صادرات 
نفت و ميعانات گازي بيش از 1.4 ميليون بشكه در روز 
انجام مي ش��ود. وي افزود: سياس��ت اين بود كه امسال 
واگذاري دارايي هاي مالي، يعني انتشار اوراق تنها براي 
طرح هاي تملك نيمه تمام و طرح هايي كه امسال و سال 
آينده به بهره برداري مي رسد، انجام گيرد بنابراين حتي 
يك ريال براي امور اجرايي از اوراق هزينه نكرده ايم، در 
ماه هاي گذشته ۲۰ هزار ميليارد اوراق براي طرح هاي 
تملك اختصاص داده اي��م. در كنار اجراي قانون بودجه 
سياست هايي براي تحقق شعار س��ال دنبال مي شود. 
امس��ال توانسته ايم از رش��د نقدينگي و رشد پايه پولي 
جلوگيري كنيم. در حال حاضر رش��د نقدينگي در حال 
كاهش است و رشد پايه پولي تحت كنترل قرار گرفته است، 
در 3 ماه گذشته شاهد آرامش و ثبات قيمت ها هستيم. اين 
ادامه در صفحه 2 به معناي كنترل تورم است.  
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رعايت حقوق انسان ها را وظيفه 
شرعي و اخلاقي خود مي دانيم

حجت الاسلام محسني اژه اي رييس ستاد حقوق بشر 
جمهوري اس��لامي ايران با اشاره به اس��تفاده ابزاري و 
سياسي غربي ها از مقوله حقوق بش��ر و اتخاذ رويكرد 
تبعيض آميز و دوگان��ه پيرامون موضوعات و مصاديق 
حقوق بشري از جانب آنها، اظهار كرد: غربي ها بر مبناي 
تفاس��يري كه از حقوق بش��ر ارايه مي دهند، پيرامون 
موضوعات و مقولات مختلف، جوامع مستقل و باهويت 
را متهم به نقض حقوق بش��ر مي كنند و از اين رهگذر 
تضييقات و س��خت گيري هايي را عليه آن جوامع روا 
مي دارند؛ براي خنثي سازي يا كم اثر كردن اين سياست 
اتخاذي غربي ها علاوه بر پاسخگويي نسبت به اتهامات 
وارده، ضرورت دارد در مقام مطالبه گري ظاهر شويم و 
رويكردي آفندي و تهاجمي اتخاذ كنيم و تعاملات خود 
را با ساير جوامع مستقل و باهويت، در اين راستا توسعه 
دهيم. رييس قوه قضاييه ضمن اش��اره به آيه »يا أيها 
النّاسُ إنِّا خلقْناكمْ مِنْ ذكرٍ و أنُْثي  و جعلْناكمْ شُعُوباً و قبائِل 
لتِعارفُوا إِنّ أكرمكمْ عِنْد الله أتْقاكمْ إِنّ الله عليمٌ خبيرٌ«، 
به تبيين و تشريح مقوله غني بودن موازين اسلامي و 
مندرجات قانون اساس��ي و قوانين موضوعه حاكم در 
نظام جمهوري اسلامي از حيث رعايت حقوق انسان ها، 
پرداخت و گفت: ما در نظام جمهوري اسلامي، رعايت 
حقوق انسان ها را وظيفه شرعي و قانوني و اخلاقي خود 
تلقي مي كنيم؛ در هيچ مكتبي به اندازه مكتب متعالي 
اسلام براي كرامت انسان ها و رعايت حقوق اجتماعي 
آنها، قانون و دستور وضع نشده است؛ طبيعتاً در نظام 
جمهوري اس��لامي نيز كه بر موازين ديني ابتناء دارد، 
رعايت حقوق انس��ان ها، سرلوحه امور است. محسني 
اژه اي در همين راستا تصريح كرد: علي رغم غني و پرمايه 
بودن مباني حقوق بشر در اسلام و قانون اساسي و قوانين 
موضوعه كه اين توانايي را براي مطالبه گري از غربي ها 
به ما مي دهد، اما مع الأسف در داخل و خارج به درستي 
و جامعيت نسبت به تبيين مفاهيم و اقدامات حقوق 
بشري خود اهتمام نداشته ايم؛ بايد اين نقيصه برطرف 
شود؛ ما بايد به اثبات برسانيم كه در مقوله حقوق بشر 
و مصاديق مترتب به آن از جمله حقوق زنان، داعيه دار 
هستيم. رييس قوه قضاييه در جريان اين جلسه، ضمن 
ارايه توضيحاتي در باب نحوه بررسي و تصويب برنامه هاي 
اقدام جمهوري اس��لامي ايران در حوزه حقوق بش��ر 
در عرصه هاي داخلي و بين الملل��ي، گفت: اهتمام ما 
بايد معطوف به آن باشد كه به تمامي مصوبات به ويژه 
مصوباتي كه در حوزه استيفاي حقوق و مطالبات مردم 

است، به طور كامل و مستوفا جامه عمل بپوشانيم.

پايان سال نشان خواهيم داد كه 
چطور اقتصاد را اداره كرده ايم

محمد مخبر در نخستين همايش ملي آموزش مديران 
و كارشناسان حقوقي دس��تگاه هاي اجرايي گفت: از 
وقتي كه كار را در دولت ش��روع كرديم با مش��كلات 
متعدد روب��رو بوديم. در دوران كرون��ا روزي ۷۵۰ نفر 
تلفات داشتيم و هيچ كشوري هم به ما دارو نمي داد در 
بازار آزاد نيز هر واحد دارويي كرونا تا ۷۰ ميليون تومان 
فروخته مي شد. در فروش نفت نيز ۳۰۰ تا ۴۰۰ هزار 
بشكه مي توانستيم بفروشيم كه بخشي از پول آن همان 
پولي است كه در كشور كره بود. علاوه بر همه اينها در 
ذخاير گندم و كالاهاي اساسي نيز مشكل داشتيم. وي 
ادامه داد: در شش ماهه اول سال ۱۴۰۰، ۸ ميليارد دلار 
ارز ترجيحي هزينه شده بود و تقريباً هيچ ارزي براي 
دولت ما باقي نمانده بود و دولت رييسي گرفتار تورم ۶۰ 
درصدي بود. در جنگ اقتصادي با غرب دست دولت از 
نظر لجستيكي و بودجه اي تقريباً خالي بود. طرف غربي 
هم از اين وضعيت به خوبي اطلاع داشت و اين مساله كار 
را در موضوع مذاكرات پيچيده مي كرد با اين حال دولت 
طي سه ماه فروش نفت را به بشكه اي يك ميليون در روز 
افزايش داد و ذخاير غذايي از جمله گندم را در روي آب 
خريداري كرد و تورم را از بالاي ۵۹ درصد به ۴۰ درصد 
كاهش داد و در اس��فند ۱۴۰۰ آمارها و شاخص هاي 
اقتصادي نسبت به ابتداي كار دولت را بهبود بخشيد. 
مخبر افزود: در سال ۱۴۰۱ نيز مشكلات همچنان ادامه 
داشت. در ابتداي اين سال مبتلا به جنگ اوكراين شديم 
كه بهتر است نام آن را جنگ تورم ها بگذاريم. از آن بدتر با 
كمبود فراواني كالاهاي اساسي روبرو شديم چون برخي 
كشورها از جمله هند ذخاير كالاهاي اساسي اش را ۳۰ 
درصد افزايش دادند و بقيه كشورهاي دنيا نيز به طرز 
تعجب آوري اين كار را انجام دادند. وي ادامه داد: اگر در 
اسفند ۱۴۰۰ ما هم ذخاير كالاهاي اساسي مان را بهبود 
نمي داديم در فروردين ۱۴۰۱ مشكلاتمان بسيار بيشتر 
مي شد. معاون اول رييس جمهور افزود: در خرداد ۱۴۰۱ 
با تورم ۱۲.۶ درصدي روبرو شديم باز دست به كار شديم 
و نرخ تورم را ۲ درصد كاهش داديم. مخبر با اش��اره به 
حوادث پاييز ۱۴۰۱ گفت: ۵۰ هزار نفر در اغتشاشات 
سال گذش��ته با تامين هزينه اغتشاش كشور را دچار 
مشكلات متعددي كردند. ۴۰۰ ميليون دلار هم هزينه 
شد تا از طريق سلبريتي ها براي مديريت اغتشاشات در 
ايران هزينه شود. اين مبلغ افزون بر ۳۵۰ ميليون دلاري 
بود كه صرف تجهيزات و سخت افزار مديريت اغتشاشات 
 ش��ده بود. مخبر خاطرنش��ان كرد: در هم��ان زمان 
پيش بين��ي ارز ۷۰ هزار توم��ان و تورم هاي چند ۱۰ 
درصدي از سوي كارشناسان مطرح مي شد اما دولت با 
تدابيري كه مورد نقد منتقدان قرار داشت، تورم را مهار 
كرد. دولت تورم را در پايان س��ال ۱۴۰۱ به ۴۶ درصد 
كاهش داد آن هم با آن ش��رايط سياس��ي و اقتصادي 
نابسامان سال ۱۴۰۱. معاون اول رييس جمهور با اشاره 
به نامگذاري سال ۱۴۰۲ از سوي مقام معظم رهبري 
گفت: ايشان هم صورت مس��اله را مطرح كرد هم دو 
راهبرد داد و هم يك راه حل ارايه داد كه راه حلش براي 
حل مش��كلات اقتصادي، مردمي كردن اقتصاد بود. 
شاخص ارزيابي دولت در اين حوزه نرخ تورمي است كه 
در اسفند ۱۴۰۲ به دست خواهد آمد. كاملا مشخص 
است كه چقدر از اقتصاد در اختيار دولت است و در پايان 
سال نشان خواهيم داد كه چطور اقتصاد را اداره كرده ايم.

سخنگويدولت:
طرح نفت در برابر غذا

در كشور ما موضوعيت ندارد
بهادري جهرمي همچنين با ارايه گزارش��ي از آخرين 
وضعيت ش��اخص هاي اقتصادي، اظهار كرد: ضريب 
جيني در سال ۱۴۰۱ به ميزان ۰.۲ واحد درصد كاهش 
يافته است. كاهش نرخ رشد نقدينگي از ۴۲.۸ درصد 

در مهر ۱۴۰۰ به ۲۷.۵ در تيرماه ۱۴۰۲رسيده است.
دبير هيات دولت ادامه داد: مطابق با آمارهاي مركز آمار 
ايران، روند سرمايه گذاري طي دهه۱۳۹۰ مناسب نبوده 
و متوسط رشد سالانه سرمايه گذاري در اين دهه و طول 
اجراي برنامه ششم توسعه به ترتيب منفي ۵.۲ و منفي 
۴.۵ درصد بوده اس��ت. سخنگوي دولت با بيان اينكه 
تغييرات سرمايه گذاري در كشور از سال ۱۴۰۰ مثبت 
بوده و رشدي ۴.۱ درصدي داشته است، تاكيد كرد: رشد 
مثبت سرمايه گذاري در سال ۱۴۰۱ نيز ادامه داشته و 
۲.۱ درصد بوده است. در حوزه رشد توليد نيز در تيرماه 
اغلب شاخص هاي بخش توليد و صنعت رشد مثبت 
داشته اس��ت. وي يادآور شد: در حوزه كشاورزي رشد 
بيش از ۱۰۰ درصدي خريد گندم از كشاورزان داشتيم 
و توليد گندم داخلي از ۴.۵ به بيش از ۹.۵ ميليون تن 
رسيده است. در حوزه فولاد نيز با توليد ۳۰ ميليون تن 
فولاد خام در سال ۱۴۰۱ با رش��د بيش از ۷ درصدي 
نسبت به سال ۱۴۰۰ مواجه بوديم. توليد ۲۲ ميليون 
تن محصولات فولادي در سال ۱۴۰۱ با رشد بيش از 
۱۲ درصدي نسبت به سال ۱۴۰۰ مواجه بوده است. در 
بين ده كشور برتر توليد كننده فولاد جهان قرار داريم. 
بهادري جهرمي افزود: در حوزه سيمان هم حدود ۶۳.۲ 
ميليون تن سيمان در سال ۱۴۰۱ توليد شد و كشورما 
جزو ده كشور برتر جهان در توليد سيمان است. در حوزه 
خودرو هم با توليد يك ميليون و ۳۴۰ هزار خودرو در 
سال گذشته رشد ۳۹ درصدي نسبت به سال ۱۴۰۰ 
داشته و بيشترين رشد توليد خودرو در ۱۲ سال اخير 
بوده است. سخنگوي دولت همچنين با اشاره به وضعيت 
پرونده حمله تروريستي به حرم شاهچراغ تاكيد كرد: 
علاوه بر اينكه مجموعه هاي امنيتي و قضايي با تحقيقات 
و اقدامات كليه عوامل اين جنايت را دستگير و بسزاي 
خود مي رسانند؛ دولت هاي حامي و ميزبان گروه هاي 
تروريستي نيز در اين جنايت مسووليت مشترك دارند 
و از مراجع بين المللي پيگيري حقوقي براي رسيدگي 
به اعمال آنه��ا انجام خواهد ش��د. وي درباره صادرات 
محصولات فناورانه در دولت سيزدهم نيز اظهار كرد: 
جهت گيري دولت در اين زمينه را در سفرهاي خارجي 
رييس جمهوري ديده ايم. مطابق با آمار رسمي سازمان 
توس��عه تجارت، صادرات شركت هاي دانش بنيان در 
سال گذش��ته ۲۵ درصد افزايش نسبت به سال قبل 
داشته اس��ت. بهادري جهرمي يادآور ش��د: صادرات 
دانش بنيان در س��ال ۱۴۰۰ مطابق آمار رسمي ۶۵۰ 
ميليون دلار كه در آمار غير رس��مي اعداد بيش��تري 
گفته مي ش��ود كه در هر صورت حاكي از افزايش ۲۵ 
درصدي اين صادرات است. مجموع فروش شركت هاي 
دانش بنيان به ۴۳۵ هزار ميليارد تومان رسيده و ۲۶۶ 
هزار نفر اشتغال ايجاد كرده است. سخنگوي دولت گفت: 
حوزه هاي برتر صادرات دانش بنيان به ترتيب ش��امل 
حوزه فناوري زيستي، كشاورزي و صنايع غذايي، حوزه 
دارو و فرآورده هاي پيشرفته حوزه تشخيص و درمان، 
حوزه مواد پيشرفته و محصولات مبتني بر فناوري هاي 
شيميايي و حوزه ماش��ين آلات و تجهيزات پيشرفته 
است. همچنين حوزه وس��ايل، ملزومات و تجهيزات 
پزشكي، حوزه برق و الكترونيك، فوتونيك، مخابرات و 
سيستم هاي خودكار، حوزه فناوري اطلاعات و ارتباطات 
و نرم افزارهاي رايانه اي و حوزه خدمات تجاري سازي از 
ديگر حوزه هاي برتر در اين زمينه است. وي در پاسخ به 
پرسشي درباره موضع دولت در مقابل طرح موضوعاتي 
مثل صادرات نفت در برابر دريافت غذا، تصريح كرد: ما 
كشور بزرگي هستيم و ظرفيت هاي بي شماري داريم، 
با بيش از صد كش��ور هم مراودات تجاري و بازرگاني 
داريم. اساس��اً طرح موضوعاتي مثل نفت در برابر غذا 
در قبال كش��ور ما موضوعيت ندارد. ع��ده اي ناراحت 
ش��دند اما افتخ��ارات و موفقيت هاي م��ردم و دولت 
كه دستاوردهاي ملي اس��ت را نبايد سياسي تحليل 
كرد. به��ادري جهرمي يادآور ش��د: بازگرداندن همه 
پول هاي ملي بدون هيچگونه عقب نشيني از مواضع 
اصولي دولت يك موفقيت اس��ت. آي��ا ركورد تجارت 
خارج��ي ۱۱۲ ميليارد دلاري كش��ور نتيجه نفت در 
برابر غذاست؟ آيا رشد صنعت و ماشين آلات، نفت در 
برابر غذاست؟ آيا جذب سرمايه گذاري خارجي با رشد 
دو برابري ميزان س��رمايه گذاري در دوره زماني دولت 
سيزدهم نسبت به مدت مشابه قبل از آن، نفت در برابر 
غذا است؟ سخنگوي دولت يادآور شد: براساس آمار در 
زمينه سرمايه گذاري ماشين آلات و بخش ساختمان 
روند ده��ه ۹۰ تغيير يافت و در س��ال ۱۴۰۱ با حدود 
۶.۷ درصد رشد سرمايه گذاري مواجه بوديم كه از اين 
عدد ۱۵.۳ درصد افزايش رشد تشكيل سرمايه ثابت در 
ماشين آلات و ۱.۲ درصد در حوزه ساختمان بوده است؛ 
اينها نفت در برابر غذا است؟ دبير هيات دولت تاكيد كرد: 
البته در يك دوره اي با سازوكار اينستكس، نفت در برابر 
غذا دنبال مي شد كه هيچ خروجي هم نداشت. وي در 
زمينه مبارزه دولت با فساد، اظهار كرد: يكي از شعارها 
و برنامه هاي اصولي اين دولت مقابله با فساد و بسترهاي 
فسادزا بوده است. هيچ موردي نبوده كه گزارش فساد 
برسد و برخورد نشود. دولت پيشگام مبارزه با فساد در 
قوه مجريه اس��ت و هركس در هر موقعيتي است بايد 
با فساد مقابله كند. دولت الكترونيك يكي از اقدامات 
دولت براي مبارزه با بس��ترهاي فس��ادزا است. حذف 
امضاهاي طلايي با الكترونيكي كردن صدور مجوزهاي 
مشاغل و كسب وكارها در همين راستا است. بهادري 
جهرمي ادامه داد: سامانه اي و برخط كردن ارايه خدمات 
دستگاه هاي مختلف در راستاي ايجاد شفافيت و مبارزه با 
فساد؛ مانند طرح دارويار و نظام ارجاع وزارت بهداشت و 
ارايه هوشمند خدمات دولتي در پنجره واحد مثال هاي 
ديگر در اين حوزه است. شفافيت اطلاعات تسهيلات 
كلان ۲۸ بانك توس��ط بانك مركزي و براي اشخاص 
مرتبط ۲۱ بانك به صورت ماهانه در همين راستا است.

منظور:دربنبستهستيم؛قاليباف:پيشنهادخودتانبود!

دعواي ادامه دار مجلس و دولت بر سر يك تبصره در بودجه
ادامه از صفحه اول|

 منظور در ادامه با اشاره به اينكه از تنخواه گردان خزانه استفاده 
نكرده ايم، خاطرنش��ان كرد: همچنين ب��راي هزينه هاي 
جاري اوراق مش��اركت منتشر نشده اس��ت و پايه پولي را 
صرف هزينه هاي جاري دول��ت نكرده ايم. در عين حال در 
پرداخت هاي هزينه اي رش��د ۵۳ درصدي داشته ايم و در 
بخش حقوق كاركنان دولت و ساير هزينه هاي مالي با رشد 
۵۴ درصدي مواجه بوديم. در زمينه صندوق بازنشستگان بايد 
گفت به نسبت سال گذشته رشد ۴۸ درصدي اتفاق افتاده 
است. ماهانه سود و اصل اوراقي كه در دولت گذشته منتشر 
شده بود، پرداخت مي كنيم. در اين زمينه ۲۰ هزار ميليارد 
تومان بازپرداخت اصل و سود اوراق دولت قبل را داشته ايم 
كه بازپرداخت ها، از درآمدهاي امسال بوده است. همچنين 
از بانك مركزي اس��تقراض نكرده اي��م و بايد گفت انضباط 
بودجه به طور كامل در حال انجام اس��ت. رييس س��ازمان 
برنامه و بودجه در ادامه بيان كرد: ۶۰ هزار ميليارد تومان از 
واگذاري تملك دارايي هاي سال گذشته دستگاه هاي اجرايي 
در حساب ها موجود است چرا كه طبق قانون تا شهريورماه 
مي توان از اين درآمدها استفاده كرد، از اين رو به دستگاه هاي 
اجرايي ابلاغ كرده ايم با فوريت اي��ن منابع را براي تكميل 
طرح هاي عمراني هزينه كنند. نمايندگان شاهد هستند 
كه طرح هاي مهمي همزمان با سفر استاني رييس جمهور 
در حال اجرا است و افتتاح طرح هاي مهم با سرعت بالا انجام 
مي شود. وي در ادامه با اشاره به اينكه تمام مسيرهاي اربعين 
تا قبل از اين فريضه ديني تكميل خواهد ش��د، بيان كرد: 
تخصيص اعتبارات وزارت راه و شهرسازي، نيرو، آب و آبرساني 
و طرح ه��اي ريلي با اولويت انجام مي ش��ود. دولت تكميل 
طرح هاي حوزه انتخابيه  نمايندگان را در دستور كار دارد و 
برنامه ريزي كرده ايم كه تا پايان س��ال ۱۵۰۰ طرح  و پروژه  
افتتاح شود. در نهايت بايد گفت درآمد واگذاري تملك  دارايي  
۲۶ همت تخصيص يافته كه رشد دو برابري داشته است. وي 
در ادامه با اشاره به عملكرد تبصره )۱۶( لايحه بودجه، بيان 
كرد: در موضوع تسهيلات در بخش ازدواج ۶۲ همت و ۳۰۷ 
هزار فقره تسهيلات ازدواج داده شد، در بخش فرزندآوري ۱۷ 
همت و ۲۷۳ هزار فقره تسهيلات ارايه شد، در تبصره )۱۸( در 
موضوع كسب و كار براي اولين بار در چهار ماهه اول سال هم 
آيين نامه ابلاغ شد و هم سازمان برنامه و بودجه ۱۵۰۰ ميليارد 
تومان اختصاص داد كه با ۳ برابر منابع بانك ها تلفيق و ۶ هزار 
ميليارد تومان تسهيلات اشتغال از محل منابع امسال داده 
شد. بخش زيادي از منابع سال گذشته در موضوع تسهيل 
كسب و كار باقي مانده است كه چون آيين نامه آن به موقع 
آماده نشده بود، منابع آن امسال تخصيص پيدا مي كند. وي 
افزود: موضوع مسكن مورد توجه ويژه دولت و رييس جمهور 
است. جلسات شوراي عالي مسكن هر ماه برنامه ريزي شده با 
رياست رييس جمهور برگزار مي شود و برنامه زمان بندي شده 
براي احداث يك ميليون مسكن در بخش حمايتي، روستايي 
و بافت فرسوده با سرعت انجام مي شود. براي اولين بار در سه 
ماهه اول سال ۸۰ مورد موافقتنامه مبادلاتي داشته ايم و ۴۰ 
مورد ديگر در حال آماده شدن است، اين در حالي است كه 
سال گذشته مبادلات از اول آبان شروع مي شد اما امسال با 

امضاي الكترونيك از ابتداي ارديبهشت ماه اين موافقتنامه ها 
امضا شد. همچنين بخش اصلي آيين نامه و دستورالعمل هاي 
قانون بودجه كه ۷۳ مورد بود، آماده و ابلاغ شد و تعداد ديگر 
در نوبت ابلاغ قرار دارند. رييس س��ازمان برنامه و بودجه در 
ادامه خاطرنشان كرد: تبصره )۱۴( بن بست است. اين تبصره 
ناتراز بسته شده است. شما براي پرداخت گندم ۶۰ همت 
پيش بيني كرده ايد اما بايد ۱۴۰ همت تأمين شود، از اين رو 
چرا اعتراض مي كنيد، دولت مجبور است بودجه ناتراز را اجرا 
كند، ما به دنبال اصلاح بوديم اما شما دوفوريت لايحه اصلاح 
بودجه را رد كرديد و وقتي اصلاحيه انجام نشود، پرداخت پول 
گندمكاران ممكن نيست. وي در ادامه با اشاره به اينكه نصف 
بودجه تبصره )۱۴( از صادرات فرآورده نفتي تأمين مي شود، 
بيان كرد: اين در حالي است كه به دليل مصرف بالاي بنزين، 
صادرات در اين بخش ممكن نيست. در خصوص تأمين دارو 
بايد گفت دولت ۱۴ همت نقدينگي را در نظر گرفته است و 
بدهي بيمه ها را پرداخت كرد، از ۱۸۰ مورد داروي كمياب در 
بازار به ۴۰ مورد رسيده ايم و ثبات بازار دارو را در حال كنترل 
و نظارت داريم. تمام رويكرد دولت اين است كه آنچه كه در 
قانون بودجه پيش بيني شده، انجام شود. رييس سازمان برنامه 
و بودجه در ادامه بيان كرد: يارانه نقدي در موعد مقرر پرداخت 
مي شود. افراد تحت پوشش سازمان هاي حمايتي مورد توجه 
دولت قرار دارند و افزايش ۴۰ درصدي مستمري افراد تحت 
پوش��ش كميته امداد را دنبال مي كنيم ك��ه ۲۰درصد آن 
انجام شده و ۲۰ درصد ديگر بايد از منابع LPG صورت گيرد 
كه منتظر تأمين آن از سوي وزارت نفت هستيم، بنابراين 
عقب افتادگي مس��تمري ها را جبران مي كنيم و بابت اين 
تأخير عذرخواه هستيم. وي در ادامه با اشاره به اينكه در قانون 
بودجه قيمت قير ۷۰۰۰ تومان در نظر گرفته  ش��ده است، 
بيان كرد: اين در حالي است كه در بورس، قير ۱۵ هزار تومان 
قيمت خورده است. بنابراين پالايشگاه ها با اين قيمت قير را 
تحويل نمي دهند و يك كيلو قير نيز به پروژه ها در حوزه هاي 
انتخابيه شما به دليل عدم پيش بيني مابه التفاوت قيمت داده 
نمي شود. مجلس همراهي كند و چند اصلاحيه در بودجه 

انجام شود تا قير توزيع و كسري بودجه براي پرداخت بدهي به 
گندمكاران تأمين شود. منظور افزود: اگر كل لايحه دوفوريتي 
دولت را براي اصلاح قانون بودجه نمي پس��نديد، ۳ يا ۴ بند 
مهم را كه مورد توافق مجلس است قبول كنيد تا با اصلاحيه 
دوفوريتي بتوانيم خواسته هاي نمايندگان را تأمين كنيم. 
دولت درصدد جلب رضايت مردم و افزايش شرايط معيشتي 
مردم اس��ت. ارايه كالابرگ مورد استقبال قرار گرفت، اقلام 
اساسي براي ۳ دهك پايين با قيمت دي ماه تأمين مي شود و 

تا آخر سال اين موضوع اجرايي خواهد بود.

   مجلس را مقصر نكنيد!
پ��س از پايان صحبت هاي مع��اون رييس جمهور، نوبت به 
رييس مجلس رسيد تا به اين بحث پاسخ دهد و مانند گذشته، 
قاليباف دوباره تاكيد كرد كه مجلس در اين زمينه تقصيري 
ندارد. محمدباقر قاليباف در جلس��ه علني مجلس شوراي 
اسلامي و در جريان بررسي گزارش كميسيون برنامه و بودجه 
پيرامون تحقق احكام تكليفي منتخب قانون سال ۱۴۰۲ كل 
كشور بيان كرد: اولين توقع ما از سازمان برنامه و بودجه اين 
است كه مصوبه مجلس شوراي اسلامي را كه به قانون تبديل 
شده اجرايي كند. وي ادامه داد: بودجه پس از فرازونشيب هايي 
كه داشت و رفت وآمدهايي كه بين مجلس شوراي اسلامي 
و شوراي نگهبان و مجمع تشخيص مصلحت نظام داشت به 
تصويب رسيد و لذا اولويت اول ما اجراي قانون بودجه است. 
نكته  ديگري كه وجود دارد اين است كه در انتهاي خردادماه و 
اوايل تيرماه دستگاه هاي دولتي به دنبال جداول بودجه بودند 
و مي گفتند كه جداول بودجه براي ما بارگذاري نشده است 
و ما از كجا بايد بدانيم كه در چه شرايطي هستيم، بايد زودتر 
از اين موعد جداول بودجه و توافق نامه ها منتشر مي شد. وي 
در ادامه اظهار كرد: اكنون كه در دهه آخر مردادماه هستيم 
در تبصره  ۱۹ و بندهاي »د«، »ي« و »ه« موضوعات مهمي 
پيش بيني شده است. به عنوان مثال در بند »ي« اين فرصت 
را فراهم كرديم كه مديريت مالي به صورت سامانه در بيايد 
و دستگاه ها با سامانه هوشمند در اين حوزه گام بردارند. در 

صورت تحقق اين موضوع ديگر شاهد اعداد متفاوت نبوديم 
و همه در سامانه يكپارچه بود. رييس مجلس شوراي اسلامي 
در ادامه تصريح كرد: اين موضوعات مش��كلات مردم است 
كه نمايندگان از دستگاه هاي اجرايي شنيده و به دنبال رفع 
آنها هستند. اين حرف ها كه شما ناراحت شديد واقعيت هايي 
اس��ت كه وجود دارد. البته ما قبول داريم كه ش��ما در وسط 
بودجه كار خود را ش��روع كرديد اما مسائل بايد دنبال شود. 
قاليباف گفت: امروز صبح نمايندگان استان هاي شمالي در 
بحث گندم، برنج و چاي در اينجا مطالبي داشتند هم نسبت 
به واردات اعتراض دارند هم نسبت به خريد اعتراض دارند و 
هم نسبت به واريز مبالغ. وي در ادامه اظهار كرد: در موضوع 
گندم ش��ما به عنوان رييس سازمان برنامه و بودجه گفتيد 
مجلس شوراي اسلامي تبصره ۱۴ را ناتراز بسته است. من به 
شما مي گويم كه دولت در لايحه خود ۶۵۹ همت براي تبصره 
۱۴ اختصاص داده بود و مجلس شوراي اسلامي هم همين 
۶۵۹ همت را براي شما تصويب كرد بدون اينكه يك ريال در 
تبصره ۱۴ جابه جا شود حال شما مجلس را محكوم مي كنيد 
و مي گوييد مجلس شوراي اسلامي تبصره ۱۴ را ناتراز بسته 
است. اين درست نيست. وي ادامه داد: اين حق دولت است كه 
براي اصلاح بودجه لايحه دهد اما بنده شخصا شما را دعوت 
كردم و به شما به عنوان يك كارشناس گفتم اكنون وقت دادن 
اصلاحيه نيست، اجازه دهيد برنامه هفتم تصويب شود. در 
برنامه تغييراتي ايجاد مي شود كه بايد در بودجه اعمال گردد 
آنگاه اصلاحيه نيز صورت مي گيرد. شما نيز گفتيد پيشنهاد 
خوبي است اما بار ديگر لايحه ارايه كرديد كه در ماده يك آن 
از مجلس شوراي اسلامي ۱۵ ميليارد يورو خواسته ايد كه در 
قالب تهاتر به همه سازمان ها هر طور كه مي خواهيد اختصاص 
دهيد. آيا مجلس شوراي اسلامي مي تواند اين را تصويب كند؟ 
قاليباف در ادامه خاطرنشان كرد: اينها موضوعات اساسي است 
و همكاران بنده به اين موضوع اعتراض دارند. اگر امروز برخي از 
نمايندگان گلايه دارند به خاطر اين است كه قانون به درستي 
اجرا نشده اس��ت. در تبصره ۱۸ موضوع اشتغال ديده شده 
اس��ت اما تنها دو همت منابع به اين موضوع مهم اختصاص 
داده ش��ده است. در حوزه تامين دارو مشكلات جدي وجود 
دارد اما ما مطمئن هستيم كه اگر اين بودجه به درستي اجرا 
شود مي تواند جوابگوي اين موضوعات اساسي باشد. بحث 
مربوط به برنج، گندم و دارو كه از موضوعات معيشتي مردم 
است و موارد ديده شده در تبصره ۱۴ بودجه بايد از اولويت هاي 
تخصيص منابع باشد. همان ميزان كه پرداخت حقوق براي ما 
اولويت دارد اين موضوعات بايد در اولويت قرار گيرد. با وجود 
آنكه پس از كنار رفتن ميركاظمي از سازمان برنامه و بودجه، 
به نظر مي رسد كه قدري رابطه مجلس و دولت در اين حوزه 
بهبود پيدا كرده اما همچنان به نظر مي رسد كه بر سر بندهايي 
از بودجه اختلاف نظر وجود دارد و دو طرف اجرايي نش��دن 
برخي اهداف را به تصميمات طرف ديگر موكول مي كند. در 
چنين فضايي يكي از اصلي ترين مسائلي كه بيشترين اهميت 
را دارد رسيدن بررسي برنامه هفتم توسعه به گام هاي پاياني 
خود در مجلس است و احتمالا نمايندگان بايد تا پايان شهريور 
ماه آن را نهايي كنند، موضوعي كه بايد ديد كه در نهايت چگونه 

دو قوه بر سر آن به جمع بندي مي رسند. 

ادامه از صفحه اول

خطرتصميماتراديكالدربارهبنزين

ابزارقيمتآخرينراهنيست

 طرح تثبيت قيمت ها را طراحي كرده بودند مي فتند و از 
آنها درباره معضلات ناشي از اين تصميم پرسش مي كردند. 
امروز هم كاهش ارزش پول ملي باعث شده تا قيمت بنزين 
كه در س��ال ۹۷ حدود ۷۰ سنت بود، امروز به كمتر از ۱۰ 
س��نت نزول كند. بنابراين دولت هر زمان كه به مش��كل 

كسري بودجه برخورد مي كند ياد قيمت بنزين مي افتد و 
خواستار اصلاح آن مي شود. اصلاح قيمت حامل هاي انرژي 
در ايران نياز به يك كار اصولي و بلندمدت دارد؛ از يك طرف 
بايد زمينه بهبود شاخص هاي اقتصادي در كشور فراهم 
شود، تعاملات لازم با س��اير كشورها صورت بگيرد و بعد 

از طريق آگاهي بخشيدن به مردم اصلاحات لازم صورت 
بگيرد. در شرايط تحريمي و در وضعيتي كه مردم زير بار 
فشارهاي سنگين معيش��تي قرار دارند، صحبت كردن 
درباره افزايش قيمت بنزين، و اجراي آن، هيچ نتيجه اي جز 
افزايش نوسانات قميتي در بازارهاي كشور ندارد. از سوي 

ديگر دولت بايد فكري به حال بودجه عريض و طويل و غير 
بهره ور دس��تگاه ها هم بكند. مردم نبايد تاوان دولت غير 
بهره ور و اقتصاد ولنگار را بپردازند. اين روند اگر ادامه داشته 
باشد؛دوباره چرخه كاهش ارزش پول ملي و پايين تر بودن 

نرخ بنزين از قيمت هاي جهاني رخ مي دهد.

اگر اين عددها را كنار هم بگذاريم ظاهر امر آن اس��ت 
كه مهم ترين ابزاري كه دولت ها در سال هاي گذشته 
برای توازن بخش��يدن در بازار انرژي به كار گرفته اند، 
اس��تفاده از ابراز قيمتي بوده است. ابزاري كه هرچند 
در كوتاه مدت اثرگذار اس��ت اما در بلندمدت بر حجم 
مشكلات افزوده است. در همه سال هاي قبل، به طور 
ميانگين بين ۳تا ۵سال در دولت هاي مختلف شاهد 
افزايش قيمت حامل هاي انرژي و بنزين بوده ايم، اما 
پرسش اصلي آن اس��ت كه اين روند تا چه زماني قرار 
است ادامه يابد.  آيا ابزار قيمت تنها راه حل پيش روي 
اقتصاد ايران اس��ت، آيا همه دولت ها در سطح ايران و 
جهان از يك چنين ابزارهايي استفاده مي كنند؟براي 
پاسخ دادن به اين پرسش ها بايد به آمارهاي ديگري 
هم مراجعه كنيم، امسال روزانه حدود ۱۳ميليون ليتر 

افزايش مصرف بنزين داش��ته ايم. در سال آينده هم 
همين اتفاق رخ خواهد داد. آيا منابع هيدروكربناتي 
ايران نامحدود است و ايران تا چه زماني مي تواند اين 
روند را ادامه دهد؟ اش��كال اول در اين معادله متوجه 
مجلس اس��ت. نمايندگان بايد پاس��خ دهند كه چرا 
خودروهاي هيبريدي به كشور وارد نمي شوند و مهم تر 
از آن چرا ماش��ين هايي كه سوخت حداقلي استفاده 
مي كنند وارد كش��ور نمي شوند؟ مس��اله بعدي آن 
است كه آيا خودروسازان ايراني خودروهايي تحويل 
مردم مي دهند كه مصرفي اس��تاندارد و مطابق ساير 
كشورهاي جهان دارد؟ بر اساس اطلاعات و آمارهاي 
نهادهاي حاكميتي از جمل��ه نيروي انتظامي، مركز 
پژوهش هاي مجلس، بخش تحقيقات وزارت صمت 
و... كه احتمالا ش��هروندان عادي ه��م از آنها آگاهي 

دارند جايگزيني ماش��ين هاي داخلي با خودروهاي 
داخلي بي��ن ۳۰تا ۴۰درصد مصرف بنزين در ايران را 
كاهش مي دهد. در ايران ن��ه مصرف كننده مي تواند 
انتخاب كند كه چه خودرويي را سوار شود و نه مي تواند 
از يك حمل و نقل عمومي سازمان يافته بهره مند شود. 
مصرف كننده ناچار اس��ت خودروي پرمصرف و غير 
ايمن داخلي را س��وار شود و نه به حمل و نقل عمومي 

استاندارد دسترسي دارد.
خودروي ايراني هم بس��يار پر مصرف اس��ت و نهايتا 
هم سياس��ت گذاران مردم را با گراني بنزين مجازات 
مي كنند. بنزين كالايي كم كش��ش در اقتصاد ايران 
اس��ت. در ظاهر حتي اگر بر نرخ بنزين اضافه ش��ود، 
مجموعه كالاها و خدمات در ايران گران مي ش��ود. از 
تاكسي ها و سرويس هاي مدارس گرفته تا پزشكان، 

كس��به و صاحبان كس��ب و كار، قيمت هاي خود را 
بالاتر مي برند. اين امر نش��ان دهنده مرجع بودن اين 
نرخ است و حساسيت هاي بسياري دارد. اگر قرار باشد 
موضوع را در يك جمله خلاصه كنيم بايد بگوييم كه 
ابزار قيمت اولين و آخرين راه نيست و قبل از آن بايد 
به سمت بهينه سازي مصرف حركت كنيم. براي اين 
منظور هم لازم است اصلاحي در خودروها و استاندارد 
بودن آنها ايجاد ش��ود. اگر اين روند اصلاحي صورت 
گيرد بسياري از مش��كلات مرتبط با مصرف بنزين و 
انرژي را حل مي كند. حل سياست هاي پولي و مالي 
مساله مهم ديگر است كه  ام المشكلات اقتصاد ايران 
اس��ت. اگر تورم در اقتصاد ايران مهار شود، بسياري از 
مشكلاتي كه اقتصاد ايران امروز با آن دست به گريبان 

است رخ نمي دهد.

سازمانتوسعهتجارت:

 واردات درمقابل صادرات همچنان پابرجاست
س��ازمان توس��عه تجارت اعلام كرد ام��كان واردات 
كماكان يك��ي از روش هاي مورد پذي��رش دولت در 
رفع تعه��دات ارزي صادركنندگان اس��ت و تغييري 

نداشته است.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني سازمان توسعه تجارت، 
با عنايت به انتشار شايعاتي مبني بر »عدم امكان ايفاي 
تعهدات ارزي ب��ه روش واردات در مقابل صادرات از 
تاريخ ۲۷ تير« در شبكه  هاي مجازي، سازمان توسعه 
تجارت ضمن تكذيب اين دس��ت مطال��ب به اطلاع 

مي رساند: 
موضوع نامه ش��ماره ۶۳۳۸۱۸ مورخ۱۴۰۲/۰۴/۲۷ 
دفتر خدمات ارزي و مالي اين سازمان با موضوع »عدم 
امكان اجراي مصوبه نهمين جلسه كارگروه بازگشت 
ارز حاصل از صادرات« صرف��ا به لغو مصوبه كارگروه 

بازگش��ت ارز مبني ب��ر فعال س��ازي كارت بازرگاني 
صادركنندگان سال ۱۴۰۱ با ايفاي تعهدات ارزي كمتر 
از ۶۰ درصد كه كارت بازرگاني ايش��ان به دليل عدم 
رعايت حداقل ميزان ايفاي تعهدات ارزي با محدوديت 

مواجه شده است، اشاره دارد.
با توجه به تعليق كارت هاي بازرگاني صادركنندگان 
با ميزان ايفاي تعهدات ارزي كمتر از ۶۰ درصد، امكان 
ثبت سفارش و رفع تعهد ارزي با روش واردات در مقابل 
صادرات براي اين گروه از صادركنندگان امكان پذير 
نبود. لذا كارگروه بازگش��ت ارز به منظور مساعدت و 
حل مشكل آن دس��ته از صادركنندگان داراي كارت 
بازرگاني تعليق ش��ده، در تيرماه امس��ال اين امكان 
را فراهم نمود تا صادركنن��دگان بتوانند با ارايه تعهد 
محض��ري، از روش واردات در مقاب��ل صادرات خود 

بهره مند شوند و به اين شيوه، رفع تعهد ارزي نمايند.
براي اجراي اين مصوبه مي بايست در وهله اول كارت 
بازرگاني اين افراد رفع تعليق گردد. لذا با ابلاغ مصوبه 
كارگروه برگشت ارز به دفتر مقررات صادرات و واردات 
به منظور رفع تعليق كارت هاي بازرگاني، طي نامه اي 
در تاريخ ۲۶ تيرماه، اعلام گرديد كه اين مصوبه با بند 
۲-۳ ماده ۱۰ آيين نامه اجرايي قانون مقررات صادرات 
و واردات )اصلاحيه م��ورخ ۱۴۰۱/۱۲/۲۸( مغايرت 
دارد. از سوي ديگر در آيين  نامه موضوع تبصره ۶ بند 
)ح( ماده ۲ مكرر قانون مبارزه با قاچاق كالا و ارز »رفع 
محدوديت از كارت بازرگاني« جزو اختيارات كارگروه 

لحاظ نگرديده است.
لذا اين مصوبه به دليل ع��دم قابليت اجرا لغو گرديد. 
بديهي است صادركنندگان ذينفع اين مصوبه، ناگزير 

به اس��تفاده از روش هاي بي نياز به اس��تفاده از كارت 
بازرگاني مانند واگذاري پروانه صادراتي به غير يا فروش 

اسكناس مي  باشند.
لذا مجددا تأكيد مي گردد كه سازمان توسعه تجارت در 
تاريخ ۲۷ تيرماه، صرفا لغو اين مصوبه كارگروه بازگشت 
ارز را طي نامه فوق  الاشاره به كليه سازمان هاي صنعت، 
معدن و تجارت استان هاي كشور اعلام نموده است و 
اين مكاتبه به هيچ عنوان به منزله تغيير در روش هاي 
رفع تعهد ارزي و توقف روش واردات در مقابل صادرات 
نمي باش��د. بنابراين روش واردات در مقابل صادرات 
كماكان يكي از روش هاي مورد پذيرش دولت در رفع 
تعهدات ارزي صادركنندگان مي  باشد و هيچ تغييري 
در روش ه��اي ايفاي تعه��دات ارزي صادركنندگان 

حاصل نشده است.



مش��تركان بايد ذينفع  بهينه س��ازي مصرف انرژي 
در كش��ور ش��وند و از همين رو بايد براي هر خانواده 
س��هميه گاز و برق در نظر گرفته شود، بنزين بايد در 
قالب نفر در سامانه معامله شود. برق و گاز هم بايد به 
يكديگر وصل شوند. مثلًا، اگر فردي از سهميه  برقش 
استفاده نكرده است، بايد بتواند مابه التفاوتش را گاز 
مصرف كند. در اينجا كم مصرف  ها در مصرف پايين تر 
ذينفع  مي شوند و مزيت پيدا  مي كنند. انگيزه اي هم 
براي خوش مصرف  ها در زمينه  كاهش مصرف ش��ان 
به وجود  مي آيد. پرمصرف  ها هم بر اثر افزايش بسيار 
زياد قيمت  ها به صورت پلكاني مجبور به  بهينه سازي 

مصرف شان  مي شوند.
به گزارش خبرن��گار »تعادل«، نكت��ه قابل توجه در 
خصوص پرمصرفين گاز و برق، سطح رفاهي آنان است. 
بررسي مشتركين پرمصرف يعني پله هاي 8 تا 12 در 
فصل سرد در شهر تهران به لحاظ اين شاخص نشان 
مي دهد ك��ه بيش از 90 درصد از آنها در مناطق مرفه 

تهران ساكن هستند. 
به طور مشخص س��هم مناطق 1 تا 3 شهري تهران از 
مصرف گاز خانگي به  تنهايي بالغ بر 66درصد است. اين 
مهم نشان  مي دهد كه عمده پرمصرفين در مناطق مرفه 
ساكن هستند. از طرف ديگر، بررسي ها نشان مي دهد 
كه الگوي مصرف در ميان مرفهين، بسيار پرمصرف تر 

از ساير دسته هاي جامعه است. 
در تهران، بررسي توزيع مصرف مشتركين مناطق 1 
تا 3 نش��ان مي دهد كه 10درصد از كل مشتركين در 
اي��ن مناطق در پله هاي 8 تا 12 ق��رار گرفته اند. حال  
آنكه تنها 1 درصد از ساكنين مناطق مياني )10تا 12( 
و مناطق پايين��ي )18 تا 20( تهران جزو پرمصرف  ها 
هستند. در مقايس��ه اي ديگر در شهر مشهد، بررسي 
توزيع مشتركين نشان مي دهد كه در مناطق مرفه، 
بيش از 13درصد از مشتركين پرمصرف هستند، در 
حالي كه تنها 2 درصد از ساكنين مناطق ضعيف جزو 

پرمصرف  ها به شمار  مي روند. 
بدين ترتيب مشخص مي ش��ود كه مرفهين جامعه 
بسيار پرمصرف تر از ساير اقشار جامعه هستند. با توجه 
به اين واقعيات، برخي پيشنهاد  مي كنند كه با اعمال 
سياست هاي قيمتي براي پرمصرف  ها به كنترل مصرف 
انرژي در بخش خانگي بپردازيم و از تعطيلي صنايع 

جلوگيري كنيم. 
به عقيده  كارشناسان، بايد اصلاحات به سمتي برود 
 كه پرمصرف  ها قيمت صادراتي گاز را پرداخت كنند 

و ك��م مصرف  ها از يارانه  انرژي ب��ه صورت كامل بهره 
مند شوند.  نظرات مهدي  هاشم زاده، كارشناس حوزه 
انرژي، را در اين خصوص جويا ش��ديم ك��ه در ادامه  
مي آيد. هاشم زاده با اشاره به اين موضوع كه در حوزه  
 بهينه سازي مصرف انرژي در شرايط فعلي چند مشكل 
وجود دارد، در گفت وگو با خبرنگار »تعادل«، تصريح 
كرد: اولين و بزرگ ترين مشكل اين است كه بازيگران 
ذينفع  بهينه سازي مصرف نيس��تند. به اين معنا كه 
مثلًا اگر خانواده اي بخواهد مصرفش را كم كند، هيچ 
پاداشي دريافت نمي كند. پاداش  هايي كه تا الان براي 
اي��ن منظور در نظر گرفته ايم، آنقدر اندك اس��ت كه 
جذابيتي را ايجاد نمي كند. در حوزه  برق تشويق  ها قابل 
اعتناتر هستند. اما به طور كلي اين مشكل وجود دارد. 
وي در ادام��ه گفت: راهكار موثري ك��ه  مي توان ارايه 
داد اين است كه در ابتدا به سمت اصلاح نظام قيمتي 
انرژي در كشور حركت كنيم و تعرفه گذاري پلكاني را 
پيش ببريم و سپس اعلام كنيم كه هر خانواده فلان 

مقدار س��هميه  انرژي دارد.  وي گف��ت: در اين نظام 
 قيمتي، كم مصرف  ها از يارانه  كامل بهره مند  مي شوند.

 خوش مصرف  ها، به ميزان تورم هر سال به قيمت انرژي 
مصرفي شان اضافه  مي شود. پرمصرف  ها هم بايد قيمت 
انرژي را معادل قيمت  هاي صادراتي پرداخت كنند. به 
اين ترتيب، با اس��تفاده از روش تعرفه گذاري پلكاني  
مي توانيم به احياي نظام بيمار مصرف انرژي در كشور 
بپردازيم. در نتيجه، سرمايه گذاري صنعتي اتفاقاً براي 
پرمصرف  ها داراي صرفه خواهد شد كه انرژي را به آنها 

بفروشيم يا صادر كنيم. 
اين كارشناس انرژي خاطرنشان كرد: وقتي مشتركي 
در دسته  پرمصرف قرار گرفت، قيمت پلكان  هاي پايين 
هم برايش تغيير  مي كند. قبضش ميليوني تر خواهد 
ش��د. اتفاقي كه در قبض  هاي برق افتاد، در اينجا هم 
رخ  مي دهد. اصلاح س��وم، مربوط به سهميه و كوپن 
انرژي اس��ت. هر خانواده در هر مكاني مجموعاً مثلًا 
300 متر مكعب گاز و 200 كيلووات ساعت هم برق به 

صورت رايگان خواهد داشت. وقتي مصرف مشتركان 
از اين مقدار بالاتر رفت، بايد ماب��ه التفاوت را در بازار 
تسويه كند. بنابراين، بازار انرژي راه  مي افتد و بازار نقل 
و انتقال انرژي مهم ترين جايي است كه مشتركان در 

 بهينه سازي انرژي ذينفع  مي شوند. 
وي ادامه داد: مشتركان بايد ذينفع  بهينه سازي مصرف 
انرژي در كشور شوند و از همين رو بايد براي هر خانواده 
س��هميه گاز و برق در نظر گرفته شود، بنزين بايد در 
قالب نفر در سامانه معامله شود. برق و گاز هم بايد به 
يكديگر وصل شوند. مثلًا، اگر فردي از سهميه  برقش 
استفاده نكرده است، بايد بتواند مابه التفاوتش را گاز 
مصرف كند. در اينجا كم مصرف  ها در مصرف پايين تر 
ذينفع  مي شوند و مزيت پيدا  مي كنند. انگيزه اي هم 
براي خوش مصرف  ها در زمينه  كاهش مصرف شان 
به وجود  مي آيد. پرمصرف  ها هم بر اثر افزايش بسيار 
زياد قيمت  ها به صورت پلكاني مجبور به  بهينه سازي 

مصرف شان  مي شوند.
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مديرامورهماهنگيگازرساني
شركتمليگازاعلامكرد
استمرار ناترازي گاز

مدير امور هماهنگي گازرساني شركت ملي گاز ايران 
مديريت مصرف در سال جاري را مهم ترين توصيه خود 
به كاركنان شركت هاي گاز ذكر كرد و گفت: هر چند يك 
پالايشگاه ديگر وارد مدار مي شود، اما هنوز ناترازي جبران 
نخواهد شد. مردم با صرفه جويي و بهينه سازي مي توانند 
به ما كمك كنند. به گزارش ايسنا، محسن رحماني، مدير 
امور هماهنگي گازرساني شركت ملي گاز ايران، اظهار 
كرد: اس��تان كرمان مردان شجاع و اميران بزرگي را به 
كشور و جهان معرفي كرده كه نمونه بارز آن سردار حاج 
قاسم سليماني است. او در ادامه بيان كرد: شركت گاز 
استان كرمان يكي از شركت هاي برتر كشور است و در 

بحث شبكه گذاري از استان هاي پيشرو است.
مدير امور هماهنگي گازرساني شركت ملي گاز ايران 
بيان كرد: در حال حاضر حدود 9۴ درصد جمعيت خانوار 
شهري و روستايي كشور از نعمت گاز برخوردار هستند 

و ۷۵ درصد سبد اقتصادي كشور وابسته به گاز است.
او افزود: در حال حاضر حدود 12۵3 ش��هر و 39 هزار 

روستا و 1۵1 هزار صنعت تحت پوشش گاز هستند.
رحماني تصريح كرد: اقتصاد استان كرمان بر محوريت 
فولاد و صنايع فلزي اس��توار اس��ت و نق��ش گاز براي 
استمرار اين صنايع زياد است. او با بيان اينكه مردم ارباب 
ما مسوولان هستند، تصريح كرد: در سال گذشته 230 
ميليارد مترمكعب گاز در س��طح كشور توزيع شد كه 
3۴ درصد آن در بخش خانگي، تجاري و عمومي صرف 
ش��د و امسال ركورد بيش��ترين گازي كه طي سنوات 
گذشته به بخش نيروگاهي اختصاص يافته را شكستيم. 
مدير امور هماهنگي گازرساني شركت ملي گاز ايران 
با اشاره به شرايطي كه در زمستان سال گذشته پشت 
سر گذاشته ايم، عنوان كرد: در بحث توسعه سال هاي 
زيادي كار مي كنيم و در كنار آن در بخش توليد اتفاقات 
بزرگي رخ داده است.  او ادامه داد: بيش از 8۵0 ميليون 
مترمكعب در روز به خطوط سراسري گاز تزريق مي شد 
اما با ناترازي در مصرف مواجه بوديم و در زمستان سال 
گذش��ته با گس��تردگي و ماندگاري سرما اين معضل 
دو چندان ش��د. رحماني ادامه داد: در بخش توليد در 
س��نوات قبل عقب افتادگي هايي شايد داشتيم اما در 
بخش توزيع پيشرفت هاي زيادي كرديم. او عنوان كرد: 
در سال گذشته روزانه حدود 2۵0 ميليون متر مكعب 
با ناترازي مواجه بوديم. مدير امور هماهنگي گازرساني 
شركت ملي گاز ايران، مديريت مصرف در سال جاري 
را مهم ترين توصيه خود به كاركنان ش��ركت هاي گاز 
ذكر كرد و افزود: هر چند يك پالايشگاه ديگر وارد مدار 
مي ش��ود، اما هنوز ناترازي جبران نخواهد شد. مردم با 
صرفه جويي و بهينه سازي مي توانند به ما كمك كنند. 
او در ادامه سخنانش گفت: كرمان، استان زلزله خيزي 
است و بايد مقاوم سازي در اين منطقه سرلوحه كارها 
قرار گيرد. رحماني ضمن تشكر از اقدامات منوچهر فلاح 
عنوان كرد: اجراي 2۵00 كيلومتر شبكه گاز در استان 

كرمان بسيار بي نظير است.

نبايد از جيب نفت مشكلات
ساير بخش ها را حل كرد

يك نماينده مجلس ش��وراي اسلامي گفت: نبايد 
تلاش كنيم از وزارت نفت مشكلات حوزه كشاورزي 
را حل كنيد و بايد دنبال راهكار عملي ديگري باشيد.
به گزارش ايسنا، عبدالعلي رحيمي مظفري نماينده 
مردم سروستان در جلسه مجلس شوراي اسلامي در 
تذكر شفاهي خود با محكوم كردن حمله تروريستي 
به حرم حضرت شاهچراغ )ع( گفت: اشد مجازات 
را براي مس��ببين و عاملين اين اقدام تروريس��تي 
خواستاريم و همه جريان هاي دخيل در اين موضوع 
بايد بدانند كه خون شهدا و مجروحان، دامن آنها را 

مي گيرد و قطعا از آنها انتقام خواهيم گرفت.
وي در بخش ديگري از تذكر خود با بيان اينكه »امروز 
در حوزه نفت به شدت دچار ناترازي هستيم«، اظهار 
كرد: لازم است مناطق نفتي توسعه يابد؛ لذا نبايد 

از جيب نفت مشكلات ساير بخش ها را حل كرد.
اين نماينده مجلس خطاب همچنين در تذكري به 
كميسيون كشاورزي مجلس تاكيد كرد: نبايد تلاش 
كنيم از وزارت نفت مشكلات حوزه كشاورزي را حل 

كنيد و بايد دنبال راهكار عملي ديگري باشيد.

كاهش ۶ ميليارد متر مكعبي 
برداشت آب در كشور 

قاسم زاده گفت: براساس نتايج سومين مرحله آماربرداري 
سراسري برداشت از منابع آب كشور حدود92 ميليارد 
متر مكعب است. به گزارش مهر به نقل از شركت مديريت 
منابع آب ايران، فيروز قاسم زاده مديركل دفتر اطلاعات 
و داده هاي آب و سخنگوي صنعت آب كشور با بيان اين 
مطلب افزود: در مرحله سوم آماربرداري سراسري منابع 
مصارف آب كش��ور حدود 2 ميليون بازديد صحرايي 
توسط تيم هاي آماربرداري انجام شد و با اهتمام موجود 
در تيم هاي آماربرداري و نظارت، برداش��ت آمار كشور 
به طور جامع اتفاق افتاد، به طوري كه در اين مرحله، آمار 
حدود يك ميليون و ۴00 هزار منبع آبي ثبت شده است.

قاسم زاده اظهار داشت: در بخش بهره برداري از چاه ها، 
بر اس��اس بازديدهاي به عمل آمده، حدود 920 هزار 
چاه فعال و 102 هزار چاه متروكه شناسايي شد كه از 
تعداد چاه هاي فعال، حدود ۵۵ درصد مجاز و ۴۵ درصد 
غيرمجاز هستند. از نظر حجم برداشت نيز، كاهش حدود 
10 درصد نسبت به دور قبل آماربرداري در سال 89-90 
اتفاق افتاده است و به معادل ۴1.۵ ميليارد مترمكعب 
رسيده اس��ت كه از اين ميزان، سهم برداشت چاه هاي 
غيرمجاز حدود 19 درصد است. سخنگوي صنعت آب 
كشور در پايان خاطرنشان كرد: نتايج اين پروژه مبناي 
برنامه ريزي و مديريت منابع آب كشور بوده و در ارزيابي 
منابع و مصارف آب كش��ور و به هنگام سازي مطالعات 

بيلان منابع آب مورد استفاده قرار مي گيرد.

»تعادل«بررسيكرد

عضوهياتعلميموسسهمطالعاتبينالملليانرژي:

ذينفعان  بهينه سازي مصرف انرژي در كشور!

فرصت 4 ميليارد دلاري براي حل ناترازي بنزين با راهكار غيرقيمتي

صادراتگاز؛فصلمشتركهمكاريتهران-رياض

طبق آمار اتحاديه سراسري سوخت هاي جايگزين، احياي 
صنعت سي ان جي مي تواند روزانه بيش از 21 ميليون ليتر 
در مصرف بنزين و گازوئيل صرفه جويي كند و با حل مشكل 
ناترازي سوخت، يك فرصت ۴ ميليارد دلاري در اختيار 
كش��ور قرار دهد. به گزارش فارس، بررسي روند مصرف 
سوخت در دنيا نش��ان مي دهد كه سبد سوخت حمل و 
نقل كشورها از سوخت هاي مايع مثل بنزين و گازوئيل به 
سمت استفاده از سوخت هاي گازي مثل CNG  و LNG و 

انرژي هاي تجديدپذير در حال حركت است.
اما در حال حاضر در ايران، بنزين و گازوئيل سهم بالايي در 
سبد سوخت داشته و سهم مابقي سوخت هاي پاك اندك 
يا تقريبا صفر است. با تداوم روند مصرف سوخت مايع در 
كشور، تهديد واردات بنزين و گازوئيل و ارزبري در شرايطي 
تحريمي افزايش مي يابد و بحران ناترازي سوخت مي تواند 

به بحران هاي اجتماعي و امنيتي تبديل شود.
سي ان جي )CNG( يك سوخت پاك از گاز طبيعي است 
كه مي تواند جايگزين بنزين و گازوئيل در س��بد سوخت 
كشور شده و مش��كل ناترازي و مصرف بالاي روزانه 200 
ميليون ليتر سوخت مايع را حل كند. شوراي عالي انرژي 
نيز در سند »تامين انرژي بخش حمل و نقل كشور تا افق 
 CNG 1۴20« به تمركز سياس��ت هاي دولت بر توسعه
تاكيد كرده است.  بر اين اساس پيش بيني شده است كه 
در صورت اعمال حمايت هاي ويژه از صنعت CNG ميزان 
مصرف اين س��وخت پاك در خودروها از 2۷ ميليون متر 

مكعب در روز در س��ال 98، ۵3.2 ميليون متر مكعب در 
روز در افق 1۴20 برسد. اما نكته اينجاست كه هم اكنون 
مصرف س��ي ان جي حدود 23 ميليون متر مكعب بوده و 
حتي از هدف سال 98 نيز فاصله چشم گيري دارد. طبق آمار 
شركت پخش فرآورده هاي نفتي )تصوير 1(، در دولت نهم 
و دهم توسعه سي ان جي در سبد سوخت سرعت گرفت و 
ميزان مصرف از عدد كمتر از يك به حدود 20 ميليون متر 
مكعب در روز رسيد. ولي با شروع دولت يازدهم تاكنون اين 

صنعت به صورت نيمه ورشكسته رها شده است.
البته در س��ال 98 و بعد از اش��تباه دولت وقت در افزايش 
ناگهاني قيمت بنزين، شوراي اقتصاد مصوبه اي براي احياي 
صنعت سي ان جي روي ميز گذاشت اما به دليل عدم وجود 
برنامه مشخص و دقيق، اين مصوبه نيز در اجرا به شكست 
خورد. طبق مصوبه شوراي اقتصاد، درخواست وزارت نفت 
دولت دوازدهم درباره حمايت از توليد و تبديل كارخانه اي 
و كارگاهي يك ميليون و ۴6۴ هزار خودروي تاكسي، ون 
)تاكسي(، وانت )سبك و س��نگين( و مسافربر شخصي 
بنزيني به CNGسوز در سقف ۵63 ميليون و ۷80 هزار 
دلار مورد تاييد قرار گرفت و قرار شد 1۴6۴ هزار خودرو از 
تك سوز به CNGسوز تبديل شوند. طبق مصوبه اين تبديل 

به صورت »رايگان« انجام مي شود.
البته اين مصوبه بعدها دس��تخوش تغييراتي شد ولي در 
نهايت طبق آخرين اعلام شركت پخش فرآورده هاي نفتي، 
تاكنون فقط حدود 200 هزار تبديل كارخانه اي خودروي 

بنزين سوز به دوگانه سوز انجام شده است، درحالي كه تبديل 
دوگانه سوزي رقم 1۴6۴ هزار دستگاه بايد تا پايان 1۴01 

تكميل مي شد.
علي محموديان مدير اجرايي اتحاديه سوخت هاي جايگزين 
در گفت وگو با  فارس با اشاره به بي برنامگي دولت در توسعه 
سي ان جي گفت: سال 98 دولت وقت به اجبار ناچار شد كه 
براي توسعه سي ان جي اقدام كند ولي موفقيت آميز نبود 
و الان هم برنامه اي براي توس��عه سي ان جي وجود ندارد 
مگر اينكه ناترازي بنزين دولت را به اجبار به سمت توسعه 

سي ان جي هدايت كند.
محموديان در ادامه با اش��اره به ناترازي بنزين در كش��ور 
عنوان مي كند: هم اكنون كمتر از ۵0 درصد ظرفيت صنعت 
سي ان جي كشور بلااستفاده باقي مانده و امكان افزايش 
سهم سي ان جي از 23 به حداقل ۴۵ ميليون متر مكعب در 
روز وجود دارد. اما با وجود ظرفيت توسعه سي ان جي حدود 
10 ميليون ليتر بنزين در روز معادل 1۵0 ميليون دلار در 
ماه )در قالب هاي سوآپ و تهاتر( وارد كشور مي شود درحالي 
كه مي توان با مبالغ كمتر، سوخت جايگزين سي ان جي را 

توسعه داد.
اردش��ير دادرس ريي��س انجمن صنفي س��ي ان جي 
در گفت وگو با ف��ارس گفت: بي��ش از 6 ميليارد دلار 
سرمايه گذاري دلاري در صنعت س��ي ان جي ايران از 
ابتدا تا انتهاي زنجيره صورت گرفته است. ايران جزو سه 
كشور بزرگ دنياست كه در صنعت سي ان جي حرف 

براي گفتن دارد و مي توانيم خدمات فني و مهندسي 
اين صنعت را صادر كنيم. اما اكنون صنعت سي ان جي 
در آستانه ورشكستگي است و اگر دولت حمايت نكند نه 
تنها اين سوخت پاك توسعه نمي يابد و جايگزين بنزين 
در سبد سوخت نمي شود بلكه همين ظرفيت مصرف 
روزانه 23 ميليون متر مكعب س��ي ان جي را از دست 
مي دهيم. يعني افزايش 23 ميليون ليتر مصرف بنزين، 
آن هم در شرايطي هم همين الان ناترازي بنزين داريم. 
طبق برآوردها مصرف بنزين در سال جاري مجددا به 
1۴0 ميليون ليتر خواهد رسيد درحالي كه توليد 110 

ميليون ليتر است.
طبق آم��ار اتحاديه سراس��ري س��وخت هاي جايگزين 
هم اكنون ظرفيت مصرف سي ان جي در كشور روزانه ۴۵ 
ميليون متر مكعب بوده كه حداقل 21.۵ ميليون متر مكعب 
آن بلااستفاده رها شده است و در خلأ سياست حمايتي فقط 
23.۵ ميليون متر مكعب آن مصرف مي شود. با احياي اين 
ظرفيت مي توان معادل روزانه 21.۵ ميليون ليتر از مصرف 
بنزين و گازوئيل كشور كاهش داد كه به معناي صرفه جويي 

سالانه حدود ۴ ميليارد دلار است.
همچنين حمايت از توسعه س��ي ان جي و افزايش سهم 
اين سوخت پاك در سبد سوخت كش��ور به ميزان قابل 
قبولي بحران ناترازي بنزين را در سال هاي آينده برطرف 
مي كند و مانع از ارزبري براي واردات بنزين و حتي گازوئيل 

خواهد شد.

عضو هيات علمي موسسه مطالعات بين المللي انرژي گفت: 
صادرات گاز به كشور عربستان مي تواند از مسير دريا يا كويت 
به اين كشور برسد، عربستان در حال حاضر براي افزايش 
ضريب بازيافت به گاز نياز دارد و باتوجه به اينكه حجم زيادي 
گاز ندارد و همچنين باتوجه به اينكه در برخي سال ها و به 
خصوص در فصل تابستان كه اوج مصرف برق دارد تا روزي 
900 هزار بشكه نفت خام را در نيروگاه هاي خود مي سوزاند؛ 
بالقوه اين امكان را دارد كه حجم قابل توجهي از گاز را براي 
آب شيرين كن ها و توليد برق جذب كند. مرتضي بهروزي فر 
در گفت وگو با ايلنا، درباره زمينه هاي همكاري و تعامل ايران 
و عربستان در حوزه انرژي اظهار داشت: ابتدا اينكه هر قدر 
يك كش��ور با كشورهاي همسايه يا جهان تنش كمتري 
داشته باش��د يك عامل مثبت براي رشد اقتصادي است، 
مطمئنا كش��وري كه با تمام دنيا سر جنگ داشته باشد 
و دچار تنش و التهاب باش��د رويايي به اسم توسعه وجود 
نخواهد داشت و در واقع توسعه براي اين كشور سراب است 
و تحقق نخواهد يافت، قطعا اگر تنشي وجود نداشته باشد و 
ايران و عربستان و بقيه كشورهاي موثر اوپك براي بازارها در 
زمينه كاهش يا افزايش توليد تصميم گيري كنند؛ مي تواند 
مهم و تاثيرگذار باشد با اين شرط كه ايران هم امكان حضور 

در بازارهاي جهاني را داشته باشد. وي افزود: اكنون باتوجه 
به تحريم ها ايران در سهميه بندي حضور ندارد، در عين 
حال اگر بخواهيم در حوزه انرژي با عربستان تعامل داشته 
باشيم، بدانيم كه عربستان سعودي بزرگ ترين توليدكننده 
نفت دنيا است و رقيب كاملي است و اينكه تصور كنيم اين 
كش��ور در حوزه هاي نفتي ايران سرمايه گذاري كند تا ما 
بتوانيم افزايش توليد داشته باشيم؛ اساسا منطقي نيست، 
اما در مورد اينكه عربستان كشوري است كه نياز به حجم 
قابل توجهي از گاز دارد شايد بتوان برنامه هاي همكاري 
و تعامل تعريف كرد. عضو هيات علمي موسسه مطالعات 
بين المللي انرژي گفت: صادرات گاز به كش��ور عربستان 
مي تواند از مسير دريا يا كويت به اين كشور برسد، عربستان 
در حال حاضر براي افزايش ضريب بازيافت به گاز نياز دارد 
و باتوجه به اينكه حجم زيادي گاز ندارد و همچنين باتوجه 
به اينكه در برخي سال ها و به خصوص در فصل تابستان كه 
اوج مصرف برق دارد تا روزي 900 هزار بشكه نفت خام را 
در نيروگاه هاي خود مي سوزاند؛ بالقوه اين امكان را دارد كه 
حجم قابل توجهي از گاز را براي آب شيرين كن ها و توليد 
برق جذب كند. وي بيان داشت: پروژه دلفين قرار بود خط 
لوله اي از قطر احداث شود و كل كشورهاي حاشيه جنوب 

خليج فارس را پوشش دهد اما به خاطر مشكلات و مناقشات 
مرزي كه عربستان دارد و حدود مرزها مشخص نبود؛ فقط 
تا امارات رفت و اين اتفاق نيفتاد كه خط لوله تا عربستان و 
كويت و حتي عراق برود، بنابراين عربستان عملا دريافت گاز 
ندارد و بخش عمده اي از مصرف خود را از فرآورده هاي نفتي 
و حتي در برخي شرايط 900 هزار بشكه نفت خام مصرف 
مي كند تا برق تابستان را تامين كند. بهروزي فر تاكيد كرد: 
در حوزه انرژي تنها جاي��ي كه مي توان تصور همكاري با 
عربستان و كويت داشته باشيم فقط گاز است ما در حوزه 
نفت با هم رقيبيم و نمي توانيم ش��ريك يا دوست باشيم، 
به عبارت ديگر مسائل اقتصادي بسيار عريان است. بنابراين 
پرواضح است كه امكان همكاري نفتي بين دو كشور وجود 
ندارد، تنها جايي كه مي توانيم تعريفي از همكاري مشترك 
داشته باشيم حوزه گاز است ضمن اينكه اگر مناقشات تمام 
شود و مي توانيم دوستانه حوزه گازي آرش را نيز حل كنيم.

وي يادآور شد: در هر حال تا زماني كه تحت تحريم باشيم 
هيچ كش��وري با ما تعامل توس��عه اي نخواهد داشت در 
خصوص توسعه مشترك ميادين و حوزه هاي نفتي و گازي 
نيز قانوني نيست كه طرف را ملزم به رعايت حقوق طرفين 
كند. به گزارش ايلنا، 19 اسفند 1۴01 ايران و عربستان 

سعودي در پكن به توافق رسيدند تا روابط ديپلماتيك را 
از سر بگيرند. بعد از آن هم هيات هاي فني براي بررسي 
روند بازگش��ايي اماكن ديپلماتيك مبادله ش��دند و در 
نهايت در 16 و 1۷ خرداد ماه سال جاري سفارت ايران در 
رياض و سركنسولگري جمهوري اسلامي ايران در جده 
و همچنين دفتر نمايندگي ايران نزد سازمان همكاري 
اسلامي در جده بازگشايي شد. سفارت عربستان در تهران 
هم به صورت موقت در هتلي در تهران در 12 مرداد ماه 
فعاليتش را از سر گرفت و سركنسولگري جده در مشهد 
نيز در هفته جاري در هتلي به صورت موقت ش��روع به 
فعاليت رسمي كرد تا بعد از تكميل شدن ساختمان هاي 
دو مكان ديپلماتيك به آنها نقل مكان شود. اين گزارش 
حاكي اس��ت؛ در پي اين توافق س��خنگوي وزارت امور 
خارجه اعلام كرده كه س��فر حسين اميرعبداللهيان به 
عربستان در پاسخ به دعوت همتاي عربستاني در آينده 
نزديك در دستور كار قرار گرفته است كه اين موضوع بعد 
از مباحثي كه در زمينه ميدان گازي آرش بين دو كشور 
حادث شد؛ شايد بتواند روزنه اي براي حل مسائل مربوط 
به آرش )الدره( يا زمينه هاي گسترده تر همكاري در حوزه 

انرژي بين دو كشور باشد.

تحليل

خبر كوتاه

صادرات نفت ايران
به كره جنوبي فعلا منتفي است

مقامات دولتي و منابع بانكداري و پالايشگاهي در سئول 
و تهران اعلام كردند آزادسازي سرمايه هاي مسدود شده 
ايران در كره جنوبي به خاطر پابرجايي تحريم هاي امريكا 

باعث از سرگيري تجارت نفت ايران نخواهد شد.
به گزارش تسنيم به نقل از اس پي گلوبال پلتس، مقامات 
دولتي و منابع بانكداري و پالايشگاهي در سئول و تهران 
اعلام كردند آزادسازي سرمايه هاي مسدود شده ايران 
در كره جنوبي كه در بانك هاي اين كش��ور نگهداري 
مي شود، احتمالًا باعث از سرگيري تجارت نفت ايران با 

كره جنوبی نخواهد شد.
رس��انه هاي كره هفته گذش��ته اعلام كردند سئول و 
واشنگتن در حال مذاكره در مورد آزادسازي ۷ ميليارد 
دلار دارايي هاي ايران هستند كه در بانك ووري و بانك 
صنعتي كره ف نگهداري مي ش��ود. اين اقدام در ازاي 
آزاد كردن برخي زنداني هاي امريكايي در تهران انجام 
مي ش��ود. جواد اوجي، وزير نفت ايران در سيزدهم ماه 
اوت اعلام كرد اين س��رمايه ها پول صادرات ميعانات 
گازي به كره جنوبي در اواخر دهه 2010 است كه حالا 
توسط كره جنوبي آزاد مي شود. ايران سال هاست از كره 
جنوبي درخواست آزادسازي اين سرمايه هاي مسدود 

شده را كرده است.
صنع��ت پالايش��گاهي و تاجران نفت ك��ره جنوبي از 
آزادسازي اين سرمايه ها اس��تقبال كردند چون ايران 
زماني يكي از با ارزش ترين عرضه كنندگان نفت به كره 
جنوبي و يكي از مهم ترين شركاي تجاري اين كشور به 
عنوان چهارمين اقتصاد بزرگ آسيا بود. اما تحليلگران 
عقيده دارند مسائل ژئوپليتيكي بسيار بي ثبات هستند و 
تجارت آزادانه نفت ايران در بازارهاي بين المللي نيازمند 
يك تغيير اساسي در موضع ديپلماتيك واشنگتن و تهران 
 اس��ت. طبق گفته مدير يكي از پالايشگاه هاي بزرگ 
كره جنوبي، حتي اگر اين س��رمايه ها آزاد شوند، راهي 
طولاني براي از سرگيري واردات نفت خام از ايران وجود 
دارد چون اميد چنداني به برداشته شدن تحريم هاي 
امريكا عليه ايران نيس��ت. گرچه پالايشگاه هاي كره 
جنوبي سال هاس��ت خريد نف��ت اي��ران را به خاطر 
تحريم هاي بين المللي متوقف كرده اند، اما اين دو كشور 
روابط اقتصادي و فرهنگي مستحكمي با هم دارند. كره 
جنوبي قبل از تحريم هاي ايران يكي از س��ه مشتري 
اول نفت خام اي��ران و بزرگ ترين وارد كننده ميعانات 
گازي يا نفت خام فوق سبك اين كشور بود. اطلاعات 
شركت ملي نفت كره جنوبي نشان مي دهد اين كشور 
1۴8 ميليون بش��كه نفت خام و ميعانات گازي ايران 
را در 201۷ وارد كرده اس��ت.ايران در آن سال سومين 
عرضه كننده بزرگ محصولات پالايش��گاهي به كره 
جنوبي بود. پالايشگاه هاي و شركت هاي پتروشيمي كره 
جنوبي اعلام كردند هنوز هم تمايل بالايي براي واردات 
نفت ايران مخصوصاً ميعانات گازي پارس جنوبي دارند.

قيمت نفت
به مسير صعودي بازگشت

قيمت نفت در معاملات روز سه شنبه بازار آسيا در پي 
تصميم سياست پولي غيرمنتظره چين براي تقويت 
روند احياي اقتص��ادي، افزايش يافت. بهاي معاملات 
نفت برنت با 11 س��نت معادل 0.1 درصد افزايش، به 
86 دلار و 32 سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات 
وست تگزاس اينترمديت امريكا با هفت سنت معادل 0.1 
درصد افزايش، به 82 دلار و ۵۷ سنت در هر بشكه رسيد. 
معاملات نفت برنت شب گذشته با 60 سنت كاهش و 
شاخص نفت امريكا با 68 سنت كاهش، بسته شده بود.

قيمت نفت پس از آن بالا رفت كه بانك مركزي چين، نرخ 
بهره تسهيلات وام ۴01 ميليارد يوان )۵۵.2۵ ميليارد 
دلار( به بعضي از موسسات مالي را 1۵ واحد كاهش داد 

و از 2.6۵ درصد، به 2.۵0 درصد رساند.
آمار توليد صنعتي و خرده فروشي چين كه روز سه شنبه 
منتشر شد، نشان داد اقتصاد اين كشور ماه گذشته به 
ميزان بيشتري كند شده و فش��ار بر رشد شكننده را 
مضاعف كرد و مقامات را واداشت براي تقويت فعاليت 

اقتصادي، نرخ هاي سياست كليدي را كاهش دهند.
با وجود آمار اقتصاد كلان ضعيف چين، اش��تهاي اين 
كشور براي نفت تغييري نكرده است. توليد پالايشگاهي 
چين در ژوييه، 1۷.۴ درصد نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته افزايش يافت و پالايشگاه ها سطح توليد را براي 
تامين تقاضاي داخلي در فصل سفرهاي تابستاني و بهره 

بردن از سود خوب صادرات سوخت، بالا نگه داشتند.
عامل ديگري كه از رش��د قيمت ه��اي نفت حمايت 
كرد، آماري بود كه نش��ان داد اقتصاد چين در آوريل تا 
ژوئن، رشد سريع تري داشته و صادرات خودرو و ورود 
گردشگران، كندي احياي تقاضاي مصرفي در دوران 

پساكرونا را جبران كرد.
در اين بين، آمار اداره اطلاعات انرژي امريكا نش��ان داد 
توليد نفت و گاز طبيعي مناطق بزرگ نفت شيل امريكا، 
در سپتامبر براي دومين ماه متوالي كاهش يافته و به 

پايين ترين سطح از ماه مه رسيده است.
بر اساس گزارش رويترز، كاهش توليد نفت امريكا 
ممكن است محدوديت عرضه جهاني نفت را كه با 
اقدام گروه اوپك پلاس در كاهش داوطلبانه توليد به 

وجود آمده است، تشديد كند.



سه سالي مي شود كه بورس تهران ديگر روز خوش ندارد 
و هر روز ش��اهد زيان سنگين تر در بازار هستيم و در برابر 
اي��ن ريزش ها هرمس��وولي واكنش نش��ان مي دهد و به 
واسطه فعاليت هاي سه سال اخير، بورس را تبديل به كوره 
پول سوزي كرده اند. در گزارش هاي پيشين وضعيت بورس 
را در سه سال اخير بررسي كرديم و ديديم دولت ها در اين 
مدت كاري براي بورس نكرده اند و حتي بورس را تبديل به 

پله اي براي ترقي و سود بيشتر خود كرده اند.
بازار س��رمايه همچنان از تاثير اخب��ار منفي رنج مي برد، 
تصميم گيري هايي يك باره و تغيير مواضع نيز باعث شده 
بازار سرمايه تا حدود زيادي نسبت به دولت و بدنه اقتصادي 
كشور نااميد شود. از نيمه زمستان سال گذشته تا ارديبهشت 
ماه بازار حال و روز خوشي داشت اما يك باره همه چيز تغيير 
كرد و تصميم گيري، دخالت و پنهانكاري دولت باعث شد كه 
وضعيت بورس وخيم و در نهايت اعتماد و پول از بازار خارج 
شود. به طور كلي اگر سايه دولت از روي بورس برداشته شود 

شاهد روزهاي بهتري در بازار خواهيم بود.
همچنان هجوم اخبار بازار سرمايه را تحت تاثير قرار مي دهد 
و همين موضوع باعث شد كه بورس امروز با حال دگرگون 
ظاهر شود. ايرنا نوشت كه شوراي رقابت در جلسه اي كه 
روز ۲۱ مرداد ۱۴۰۲ برگزار شده، بازار تمامي خودروهاي 
س��واري ش��امل خودروهاي توليدي، مونتاژي و وارداتي 
انحصاري تش��خص داده شده و مش��مول قيمت گذاري 
براساس ضوابط مصوب هيات تعيين و تثبيت قيمت ها 
هستند كه توسط س��ازمان حمايت محاسبه مي شود و 
توسط عرضه كننده خودرو نيز لازم الاجراست. طبق بند 
۱-۳ ماده ۳ دستورالعمل مذكور »مبناي تنظيم قيمت 
خودرو، براساس ضوابط قيمت گذاري مصوب هيات تعيين 
و تثبيت قيمت ها است كه توسط سازمان حمايت محاسبه 
مي شود و نتايج محاس��بات در كارگروه خودرو ارايه و به 
تصويب شوراي رقابت مي رسد و توسط عرضه كننده خودرو 
لازم الاجراست.« و نيز به استناد مصوبه جلسه۵۵۷ مورخ 
 ۱۴۰۲/۰۱/۱۵در مورد قيمت خودروهاي غيرمونتاژي و 
مصوبات جلسه ۵۶۶ مورخ ۱۴۰۲/۰۲/۱۶ و جلسه ۵۷۲ 
مورخ ۱۴۰۲/۰۳/۰۶ و جلسه ۵۸۴ مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۱۷ 
كه درباره قيمت خودروهاي سواري مونتاژي به تصويب 

شوراي رقابت رسيده است.
اين در حالي است كه روزهاي گذشته خبرهاي متفاوتي 
در بازار وجود داشت. روز شنبه وزارت صمت طي نامه اي به 
شركت هاي خودروسازي اعم از انواع خودرو، موتورسيكلت، 
دوچرخه و اسكوتر برقي اعلام كرد كه اين شركت ها بايستي 
ارز مورد نياز خود براي واردات قطعات خود را صرفا از طريق 
ارز حاصل از صادرات خود يا ديگر صادركنندگان تامين 
كنند. اين خبر فارغ از سيگنالي كه از كمبود ارز بانك مركزي 
به بازارها مخابره كرد، در بي��ن برخي از فعالان اقتصادي 
اين ديدگاه را ايجاد كرده كه اين اقدام مي تواند اولين قدم 
براي آزادسازي قيمت خودرو باشد و به زودي شاهد رفع 
نرخ گذاري دستوري در اين صنعت باشيم. از سمت ديگر 
تيموري، مديرعامل س��ايپا نيز روز گذشته صحبت هاي 
زيادي در رابطه با اين موضوع داش��ت و براي آزادس��ازي 
قيمت خودرو ابراز اميدواري كرد. تيموري در بخش��ي از 
سخنان خود نيز عنوان كرده بود كه قرار است روز سه شنبه 
جلسه نهايي با شوراي رقابت براي اعلام قيمت هاي جديد 

خودرو برگزار شود.

اين خبر باعث شد كه سهامداران گروه خودرويي واكنش 
نشان دهند و دنبال خروج از بازار باشند. گروه خودرو ليدر 
بازار است و هر نوع يا واكنشي در خصوص اين گروه مي تواند 

كليت بازار سرمايه را نيز تحت تاثير قرار دهد.

   بازي دلار و بورس
روز پنجشنبه خبري منتشر ش��د كه براي تمامي بازارها 
مي تواند از اهميت بالايي برخوردار باشد. خبرگزاري تسنيم 
خبر داد كه فرآيند اجراي توافق ايران و امريكا براي تبادل 
زندانيان و همچنين آزادس��ازي تمام پولهاي بلوكه شده 
ايران در كره جنوبي آغاز شده است. بر اساس اين گزارش، 
قرار است ابتدا پولهاي ايران در كره از واحد وون )واحد پول 
كره جنوبي( به يورو تبديل شود كه اين مهم انجام شده و 
در ادامه بناست به حسابي در قطر واريز شود تا در اختيار 
ايران قرار گيرد. بنا بر گزارش تسنيم، مبلغ پولهاي ايران در 
كره جنوبي كه بناست آزاد شود ۶ ميليارد دلار است. پس 
از واريز اين پول به حس��ابي در قطر، تبادل زندانيان نيز به 
انجام مي رسد. در اين تبادل، چهار تبعه امريكايي )سيامك 
نمازي، عماد شرقي، مراد طاهباز و يك زنداني ديگر( در قبال 
آزادسازي همان تعداد يا بيشتر از ايرانيان در بند امريكا آزاد 
مي شوند. بورسان نيز نوشت كه بازار ارز در اولين واكنش 
خود به اين موضوع با كاهش نزديك به ۸۰۰ توماني قيمت 
خود در بازار آزاد روبرو شد و در برهه اي به حوالي ۴۸۳۰۰ 
تومان نيز رس��يد. با اين حال اما و اگرهاي زيادي پيرامون 
اين موضوع وجود داشت كه در نهايت با اعلام رياست بانك 
مركزي از جزييات آن، شرايط مشخصي پيدا كرد. همانطور 
كه قبل تر نيز گفته شده بود، اين دارايي ۶ ميليارد دلاري 
قرار اس��ت كه تنها براي واردات كالاهاي غيرتحريمي و 
بشردوستانه همچون غذا، دارو و محصولات پزشكي استفاده 

شود و از طرفي نيز گفته شده كه انتقال اين مبلغ بين ۳۰ تا 
۴۵ روز به طول خواهد انجاميد. همين خبرها كافي بود تا 
دلار بازار آزاد بار ديگر روند صعودي به خود بگيرد به طوري 
كه در زمان نگارش اين گزارش نيز حوالي ۴۹۳۰۰ تومان 
معامله مي ش��ود. با اين حال اما بورس تهران گويي توجه 

خاصي به اين موضوع ندارد.

   بازار از دريچه معاملات
در معاملات چهارمين روز كاري هفته يعني سه ش��نبه 
شاخص كل بورس تهران ۱۸ هزار و ۸۶۳ واحد نسبت به 
روز كاري گذشته پايين تر ايستاد و به سطح يك ميليون و 
۹۷۸ هزار و ۱۶۷ واحد رسيد. شاخص كل هم وزن بورس 
نيز با كاه��ش ۹ هزار و ۱۸۳ واحدي در رق��م ۶۸۷ هزار و 
۱۳۷ واحدي ايس��تاد. ش��اخص كل فرابورس نيز با افت 
۳۴۸ واحدي به رقم ۲۵ هزار و ۵۱۴ واحد رسيد. همچنين 
شاخص هم وزن فرابورس با ريزش ۲ هزار و ۸۱۳ واحد به 

سطح ۱۲۳ هزار و ۹۸۱ واحد رسيد. 
روز سه شنبه خالص تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي بازار 
سهام منفي شد و ۵۶۳ ميليارد تومان پول حقيقي از بازار 
سهام خارج شد. در اين روز نماد فن افزار همانند روز گذشته 
بيشترين ورود را داش��ت كه ارزش آن ۲۲ ميليارد تومان 
بود. پس از فن افزار، نمادهاي ودي، ورنا، قشهد و سصفها 
بيش��ترين ورود پول حقيقي را داش��تند.در سوي ديگر، 
بيشترين خروج پول حقيقي به نمادهاي وبملت، خودرو، 
دي، فملي و وگستر اختصاص داشت. اكوايران نوشت كه 
طي سومين روز كاري فهته نمادهاي فملي، فولاد و خودرو 
نمادهاي قرمزپوش بورس بودند كه بيشترين اثر را در افت 
شاخص كل بورس داشتند. در مقابل ورنا، كاوه و وخاور از 
معدود نمادهاي سبز بودند كه اثر منفي بر شاخص داشتند.

در فرابورس نيز نمادهاي وس��پهر، بپاس و آريا بيشترين 
اثر كاهنده را بر ش��اخص داشتند و نمادهاي دماوند، صبا 
و انتخاب بيشترين اثر افزايشي را بر شاخص كل فرابورس 
داش��تند.در بين نمادهاي پرتراكنش بورس نماد ثامان 
بيش��ترين تراكنش را داشت و شهر و خودرو در رتبه هاي 
بعدي قرار گرفتند. در فراب��ورس نيز فن افزار، نيان و نيان 

بيشترين تراكنش را داشتند.
روز سه شنبه ارزش معاملات كل بازار سهام به ۹ هزار و ۴۶۰ 
ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق بدهي در بازار 
ثانويه هزار و ۵۲ ميليارد تومان بود كه ۱۱ درصد از ارزش كل 
معاملات بازار را در اين روز شامل مي شود.ارزش معاملات 
خرد نيز با افزايش ۵ درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل به 
رقم ۴ هزار و ۱۰۳ ميليارد تومان رسيد.در معاملات اين روز 
نماد فن افزار بيشترين ارزش معاملات بازار سهام را به خود 
اختصاص داد كه ارزش معاملات آن ۱۵۲ ميليارد تومان بود.
پس از فن افزار، سصفها بيشترين ارزش معاملات را داشت و 
ورنا رتبه سوم بيشترين ارزش معاملات را به خود اختصاص 
داد و پس از آن، دو نماد خودرو و خگستر در رتبه هاي بعدي 

بيشترين ارزش معاملات قرار گرفتند.
در حجم معاملات نيز سهام دي با تعداد ۶۳۷ ميليون و ۹۷۷ 
هزار و ۴۵۵ سهم در صدر قرار گرفته است. خودرو در رتبه 
دوم بيشترين حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه سوم به 
خساپا تعلق داشت. دو نماد شستا و خگستر نيز در رتبه هاي 
بعدي بيش��ترين حجم معاملات بازار قرار داش��تند. در 
معاملات سه شنبه، ۴۵ نماد صف خريد داشتند و ۱۰۶ نماد 
با صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف هاي خريد 
با افت ۱۳ درصدي نسبت به روز كاري قبل به ۱۷۸ ميليارد 
تومان كاهش يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با 

افزايش ۱۱۲ درصدي به ۵۹۹ ميليارد تومان رسيد.
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امكان استفاده از ظرفيت هاي 
بورس براي تامين مالي 

طرح هاي عمراني
صديف بدري، عضو كميسيون عمران مجلس شوراي 
اسلامي درباره تامين مالي پروژه هاي عمراني از طريق 
بازار سرمايه و استفاده از ظرفيت هاي بازار براي پيشبرد 
پروژه ه��اي عمراني گف��ت: اس��تفاده از ظرفيت هاي 
بازار س��رمايه براي تامين مالي پروژه ه��ا و طرح هاي 
عمراني، اقدام خوبي است؛ اما براي بهبود آسيب هايي 
كه طي سال هاي گذشته به دليل برخي فراز و فرودها 
و تصميم گيري هاي ناگهاني بر اعتماد مردم وارد شده، 
بهتر اس��ت كه مسوولان اجرايي كش��ور و همچنين 
نمايندگان مجلس كمك كنند تا وضعيت بازار سرمايه، 

بهبود يافته و روند رو به رشدي را تجربه كند.
وي با اش��اره به اينك��ه فرصت هاي خوب��ي در جذب 
سرمايه هاي خرد و متوس��ط مردم در بازار سرمايه به 
خصوص بخش مسكن و پروژه هاي عمراني وجود دارد، 
افزود: با اس��تفاده از فرصت هاي پيش آمده مي توان به 
كساني كه دغدغه حفظ ارزش پول يا دغدغه مشاركت 
در آباداني و توسعه كشور دارند كمك كرد تا در اين حوزه 
سرمايه گذاري كنند. نماينده مردم اردبيل، سرعين، 
نمين و نير به طرح استفاده از فرصت هاي سرمايه گذاري 
براي پروژه هاي توليدي و عمراني در مجلس كه در دست 
بررس��ي است اش��اره كرد و گفت: متولي طرح مذكور 
كميسيون جهش توليد است. خوشبختانه جمع بندي 
خوبي از سوي كميسيون جهش توليد صورت گرفته 
و در حال حاض��ر مجلس چكش كاري ه��اي خود را 
انج��ام داده و خلاهاي قانون��ي آن در بخش فرصت ها 
و توانمندي ب��ازار در حوزه توليد و اج��راي پروژه هاي 
عمراني و زيرساختي پيش بيني شده است. بدري در 
ادامه اظهار كرد: مش��وق هاي لازم براي دستگاه هاي 
مختلف در اين طرح پيش بيني شده و فرصتي است تا از 
تمام داشته هاي جامعه و گروه هاي مختلف در اين حوزه 
استفاده كرد و يك محل مناسب و مطمئن براي حمايت 
از پروژه هاي زيرس��اختي با استفاده از ابزارهاي تامين 
مالي بازار س��رمايه ايجاد كرد. عضو كميسيون عمران 
مجلس شوراي اس��لامي خاطرنشان كرد: كشورهاي 
دنيا اين مس��ير را پيموده و داراي تجربيات با ارزش��ي 
هستند. در حوزه استفاده از پتانسيل هاي بازار بورس 
براي جذب مشاركت هاي مردمي، سودهاي مطمئن 
براي سرمايه گذاران وجود دارد؛ چرا كه مشكلات مالي 
پروژه هاي زيرس��اختي و زيربنايي كشور را مي توان با 

اندوخته هاي مردم حل كرد.

بورس از بازارهاي موازي 
سبقت مي گيرد؟

بورس�ان| نيما ميرزايي، كارش��ناس بازار سرمايه 
معتقد اس��ت كه ايجاد تحول در صنعت خودرو يك 
آرزوي بزرگ و نسبتا دست  نيافتني است. اكنون روابط 
بين المللي كشور در يكي از سخت ترين شرايط خود 
قرار دارد. چه در بحث صادرات و چه در حوزه واردات 

كه اتفاقا تامين قطعات را شامل مي شود.
ميرزايي عنوان كرد: ش��ركت هاي بزرگ بين المللي 
نيز همچنان درگير برخي قطعات هاي تك هس��تند 
و تحويل هاي فوري خود را متوقف كرده اند. بنابراين 
اينكه انتظار گام بزرگ يا حتي رس��يدن به ش��رايط 
دهه ۸۰ را داشته باش��يم در شرايط فعلي تا حدودي 

نشدني است.
وي افزود: قيمت گذاري دس��توري به شدت كارايي 
ش��ركت هاي خودرويي را تحت تاثير قرار داده است. 
اغلب شركت هاي خودروساز به ويژه در بخش تجاري با 
مشكل جدي در حوزه تامين نقدينگي مواجه هستند.
ميرزايي ادامه داد: كمبود نقدينگي و مشكلات مربوط 
به مديريت شركت هاي خصولتي خودرويي به انضمام 
نيروي مازاد انس��اني ش��رايط را براي ايجاد تحول در 

صنعت را سخت مي كند.
اي��ن تحليلگر ب��ازار س��رمايه معتقد اس��ت، از نظر 
س��رمايه گذاري وضعي��ت خيلي تيره نيس��ت. اگر 
قيمت گذاري دس��توري به طور كامل حذف ش��ود 
مي توان خوش بين بود كه مواردي نظير كاهش زيان 
خودروسازان و حتي حركت به سمت سودآوري در اين 
صنعت )بلندمدت( رونق بگيرد.تقاضاي سفته بازي در 

اين صنعت به طور موقت متوقف شده است.
ميرزايي درباره اينكه در روند صعودي آتي كدام كلاس 
دارايي مي تواند موفق عمل كند، گفت: از نگرش فني 
و تجربي بازار سرمايه برنده صعود آينده خواهد بود. در 
روند گذشته نيز افرادي كه از دانش بيشتري برخوردار 
بودند ي��ا از روش هاي غير مس��تقيم البته با انتخاب 

مناسب عمل كردند، بازدهي مطلوبي كسب كردند.
وي گفت: صنعت خودرو جذابيت سال گذشته خود 
را از دس��ت داده اس��ت. زمزمه هايي پيرامون واردات 
خودرو و موضوع تصويب اين مهم در مجلس و دولت 
عطش خريد را طبيعتا كاهش مي دهد. در شهريور و 
مهر ماه واردات خودرو هر چند محدود به كشور صورت 
مي گيرد.تنها بازار ارزان كه توانايي جبران عقب ماندگي 

را دارد، بازار سرمايه است.

داروسازي الحاوي تعليق شد
اكوايران| ش��ركت داروسازي الحاوي در سامانه 
كدال خبر از تعليق اين نماد در فرابورس داد. در اين 
گزارش آمده كه »نماد ش��ركت الحاوي به استناد 
بند ۷ ماده ۱۳ مكرر ۲ دستورالعمل اجرايي نحوه 
انجام معاملات اوراق به��ادار در فرابورس ايران به 
اطلاع مي رساند؛ باتوجه به نياز به بررسي وضعيت 
شفافيت اطلاعاتي ناشر، نماد معاملاتي حداكثر تا 

تاريخ ۶ شهريورماه تعليق مي گرديد.«
اين در حالي است كه از روز گذشته در بازار شايعه 
شده است كه اين نماد به طور كامل تمامي فعاليت ها 
خود را متوقف كرده است و تعداد ۵۰۰ نفر از پرسنل 
خود را تعديل كرده است. اما اين موضوع در گزارش 

كدال مطرح نشده است.

هدايت سرمايه ها به سمت 
بازار سرمايه به شرط حمايت 
سياست گذاران از اين بازار

سنا| محس��ن خدابخش عضو س��ابق هيات مديره 
سازمان بورس گفت: سياست گذاران با كمك و حمايت 
كردن از بازار سرمايه مي تواند از طريق اعتمادي كه در 
بازار سرمايه ايجاد كرده از منافع اين بازار بهره مند شود.

وي با تاكيد به اينكه اقدامات حمايتي سياست گذاران 
در راس��تاي رونق بخش��ي به بازار س��رمايه، مي تواند 
سرمايه ها را به سمت بازار سرمايه س��وق دهد، افزود: 
دولت با ريشه يابي مشكلات بايد تلاش  كند تا مسائل 
بازار سرمايه به صورت ريشه اي حل شود. خدابخش در 
پاسخ به اين پرسش كه برخي گسترش روابط بين المللي 
با كشورهاي دنيا چه تاثيري بر بازار سرمايه دارد، اظهار 
كرد: شركت ها هر اندازه بتوانند دامنه فعاليت هاي خود 
را در اقتصاد آزاد جهان گسترش دهند به طور قطع به نفع 
آنها خواهد بود. وي ادامه داد: به نظر مي رسد ايجاد روابط 
و تعاملات اقتصادي با كشورهاي دنيا كمك بزرگي به 
اينكه شركت ها بتوانند در فضاي بازتري فعاليت هاي 
اقتصادي خود را رونق دهند، خواهد كرد و در بلندمدت 
به نفع شركت هاي بازار سرمايه خواهد بود. خدابخش 
در خاتمه اظهار كرد: آرامش بازار ارز در بلندمدت به طور 

حتم به نفع بازار سرمايه خواهد بود.

تصويب راه اندازي
»بازار سرمايه گذاري حرفه اي« 
بورس تهران در راستاي رسالت خود در كمك به تأمين 
مالي پروژه هاي اقتص��ادي و ايفاي نقش جدي تر در 
رشد پايدار اقتصاد ملي و با بهره گيري از تجارب جهاني 
و توجه به اقتضائ��ات و الزامات داخلي، راه اندازي بازار 
سرمايه گذاري حرفه اي را به سازمان بورس پيشنهاد 
داد. اين پيشنهاد با همكاري و همراهي مديران ارشد 
سازمان بورس و اوراق بهادار پس از انجام اصلاحاتي به 
تصويب رسيد و هم اكنون از نظر مقرراتي قابليت اجرا 
يافته است.بنا به مقررات مصوب در بازار سرمايه گذاري 
حرفه اي ب��ورس تهران ان��واع متفاوت��ي از ابزارها و 
نهادهاي مالي شامل شركت هاي پروژه )سهامي عام(، 
صندوق هاي جسورانه و صندوق هاي خصوصي درج 
و معامله مي شوند. تنها محدوديت معاملاتي اين بازار 
امضاي فرم بيانيه ريسك است و سرمايه گذاران براي 
حضور و انجام معامله ابزارهاي مالي درج شده در اين 
بازار صرفاً بايد بيانيه ريس��ك مربوطه را امضا و تأييد 
كنند و محدوديت معاملاتي خاصي را نخواهند داشت.
بنابراين سرمايه گذاران با امضا و تأييد بيانيه ريسك، 
آگاهي خود نس��بت به ويژگي هاي خ��اص ابزارهاي 
يادش��ده را اعلام كرده و مجاز ب��ه حضور و معامله در 
اين بازار مي شوند. ابزارهاي مالي قابل معامله در بازار 
س��رمايه گذاري حرفه اي عمدتاً ماهيت تأمين مالي 
دارند و از اين رو اميد مي رود راه اندازي و گسترش اين 
بازار به رشد و توس��عه پايدار اقتصاد ايران ياري دهد. 
لازم به ذكر اس��ت؛ از ديگر سو هر چند ابزارهاي مالي 
يادش��ده از ريسك بالاتري نس��بت به ابزارهاي مالي 
متعارف برخودارند، از پتانسيل خلق سود بيشتري نيز 
بهره  مي برند و مي توانند ريسك پذيري سرمايه گذاران 

را با پاداش مناسبي جبران كنند.

واريز سود سهام عدالت
پس از تكميل صورت هاي مالي

احسان خاندوزي در حاش��يه مراسم رونمايي از نظام 
جديد ارزشگذاري دارايي هاي نامشهود درباره پرداخت 
سود سهام عدالت اظهار داشت: صورت هاي مالي ۱۴۰۱ 
شركت ها به تازگي آماده شده و پرداخت سود بسته به 
تكميل اين صورت هاست. وي بيان كرد: در صورت تاخير 
در ارايه صورت هاي مالي، پرداخت سود سهام عدالت 
دو مرحله اي خواهد بود. خاندوزي گفت: يكي از دلايل 
پرداخت دو مرحله اي سهام عدالت در سال گذشته به 
هلدينگ خليج فارس بازمي گردد كه صورت مالي و سود 
خود را با تاخير اعلام كرد. وزير امور اقتصادي و دارايي 
گفت: ارزشگذاري دارايي نامشهود اقدام مثبتي است و 
اين دارايي بايد تكيه گاهي براي ارزشيابي شركت ها نزد 
بانك ها و بورس ش��ود. خاندوزي اظهار داشت: وزارت 
اقتصاد مسووليتي در ارايه خدمات و كالا يا كنترل بازار 
ندارد و در مقابل بايد زيرساخت رشد و توسعه و تامين 
مالي را فراهم كند. وي افزود: در اين راستا دستورالعمل 
ارزش گذاري دارايي نامشهود تهيه شد و اين اقدام يكي 
از گام هايي بود كه به دنبال برداشتن آن بوديم تا بخش 
مهمي از سرمايه ها از سوي نظام رسمي كشور پذيرفته 
شود. وزير اقتصاد بيان كرد: يكي از مباحث مهم براي 
فعالان اقتصادي اين اس��ت كه در گزارش��گري مالي، 
ميزان دارايي و س��رمايه هاي نامشهود شناسايي شود 
و نحوه ارزش گ��ذاري اين دارايي ها خلايي بود كه بايد 
برطرف مي شد و اين ارزش گذاري بايد تكيه گاهي براي 
ارزشيابي شركت ها نزد بانك و بورس باشد. خاندوزي 
گفت: آنچه براي ش��ركت ها اهميت دارد و جاي خالي 
آن احساس مي ش��ود اين اس��ت كه دارايي نامشهود 
شركت ها چگونه تش��خيص و ارزش گذاري مي شود. 
افراد متخصص در برخي ش��ركت ها، مشتريان وسيع 
خود يك ارزش اقتصادي براي برخي شركت ها است. 
ايده ها، اختراعات و ساير انواع دارايي ها نيز جزو مواردي 
بود كه به عنوان دارايي اقتصادي شناس��ايي نمي شد. 
وزير اقتصاد تاكيد كرد: ارزش گذاري دارايي نامشهود 
امروز از اين جهت اهميت دارد كه اين باب گشوده شد 
تا بتوانيم از ثمرات ارزش گذاري دارايي هاي نامشهود 
استفاده كنيم. تلاش ما اين است تا شركت ها بتوانند 
دارايي هاي خود را نقدپذي��ر و واقعي كنند. مي افزود: 
برخي شركت ها به آستانه ورشكستگي رسيدند چراكه 
سياس��ت گذار دارايي هاي آنها را به رسميت نشناخته 
است. اميدوار هستيم ثمرات اين پايه گذاري جديد را در 
صورت هاي مالي سال ۱۴۰۲ شركت ها و تاثير تسهيلات 

دريافتي آنها ببينيم.

»تعادل«گزارشميدهد

آتش كوره شعله ورتر شد

 بورس در انتظار شركت هاي هسته اي
روز گذشته رييس سازمان انرژي اتمي ايران به همراه 
هياتي از معاونان آن سازمان از محل بورس تهران و تالار 
معاملات بازديد كرد و گفت: به منظور همكاري بيشتر 
بورس تهران و اين سازمان و همچنين سهيم كردن 
مردم در اقتصاد هسته اي، كارگروه تخصصي بورس 

تهران و سازمان انرژي اتمي ايران تشكيل مي شود.
محمد اسلامي معاون رييس جمهور و رييس سازمان 
انرژي اتمي ايران در ادامه اين جلسه به پتانسيل هاي 
زياد بازار س��رمايه اش��اره كرد و اظهار داش��ت: بازار 
سرمايه بايد بتواند در ابعاد واقعي خودش ظهور كرده و 
اعتماد مردم را جلب كند. همچنين بايد تلاش كرد با 
جلوگيري از هيجان زدگي و حفظ تعادل و ثبات، بازار 

سرمايه اي پويا داشته باشيم.
رييس سازمان انرژي اتمي، اقتصاد هسته اي را بسيار 
شكوفا دانس��ت و تصريح كرد: در اين مقطع زماني در 
سازمان انرژي اتمي، مبنا را بر استفاده از فرصت هاي 
بازار سرمايه گذاشتيم، زيرا اقتصاد هاي شكوفا در جهان 
از فرصت هاي بازار سرمايه بهره مي برند. ما قصد داريم 
در افق ۲۰ ساله هش��تاد ميليارد دلار سرمايه گذاري 
كنيم و همه زير فصل هاي صنعت هس��ته اي داراي 

بازدهي و ارزش افزوده است.
وي گفت: ما به اين موضوع به صورت تصميم راهبردي 
معتقديم و مقدمات آن را فراهم كرديم تا شركت هاي 
زير مجموعه سازمان انرژي هسته اي وارد بورس شوند . 
همچنين در بُعد ديگر براي ايجاد پروژه ها از تامين مالي 
بازار سرمايه استفاده مي كنيم. اين شركت ها طراحي 
 و تاس��يس شده اس��ت و در غالب»ش��ركت پروژه «
 سازماندهي شده از بازار سرمايه تامين مالي مي شوند.

وي افزود: متقاضيان صنعت هس��ته اي هم تقاضاي 
سرمايه گذاري مش��ترك در داخل و هم خارج را دارد 

و توليدات و محصولات داريم كه صادراتي هستند.
اسلامي افزود: اين شركت ها به لحاظ اندازه و ظرفيت 
رش��د كرده اند و كارهايي در ت��راز بين المللي انجام 
مي دهند و با فعاليت خودش��ان ق��ادر خواهند بود با 
ارزش آفريني در بورس مطرح باشند و مردم بتوانند 

به آنها اعتماد كنند.
وي افزود: ما به بازار سرمايه معتقديم و مقدمات را براي 
شروع فراهم كرديم . همچنين در حال تنظيم زمان 

آغاز فعاليت هستيم تا بتوانيم ش��روع خوبي داشته 
باشيم. معاون رييس جمهور به مردمي سازي اقتصاد 
هس��ته اي تاكيد كرد و گفت: مهم اين است كه مردم 
بدانند كه برنامه هسته اي جنبه هاي موفق اقتصادي 
دارد و سياس��ت »درهاي باز« را براي مردم مبنا قرار 
داديم تا حس نزديكي بيش��تري نس��بت ب��ه برنامه 

هسته اي داشته باشند.
وي ادامه داد: شبكه س��ازي ش��ركت ها و موسسات 
س��رمايه گذار در صنعت هس��ته اي كه به لحاظ فني 
رتبه بندي مي شوند با ايجاد اعتماد دو طرفه، مي توانند 
در بخش هاي مجاز هسته اي حضور داشته و از منافع 

و ارزش افزروده آن بهره مند شوند.
رييس س��ازمان انرژي اتمي تاكيد كرد: ورود صنعت 
هسته اي در بازار سرمايه و شبكه سازي شركت هاي 
س��رمايه گذاري مي تواند اين صنعت را هر چه بيشتر 

مردمي كند.

   شركت هاي مرتبط با صنعت هسته اي 
بورسي مي شوند

در اين بازدي��د محمود گ��ودرزي مديرعامل بورس 
تهران ضمن خوشامدگويي به معاون رييس جمهور، 

فرآيندهاي مالي و پذيرش شركت ها در بورس تهران 
را توضيح داد و خاطرنشان كرد: بورس تهران رويكرد 
جديدي را با حمايت س��ازمان بورس در پيش گرفته 
است و در يك سال گذشته دنبال ورود صنايع جديد 
مانند شركت هاي اقتصاد ديجيتال محور بوده است. 
هم اكنون قصد دارد پذيرش ش��ركت هاي مرتبط با 

صنعت هسته اي را آغاز كرده و در اين راه گام بردارد.
مديرعام��ل بورس ته��ران افزود: چ��ون اين صنعت 
به دانش��مندان داخل��ي متكي اس��ت و هنگامي كه 
شركت هاي مرتبط با اقتصاد هسته اي در بورس تهران 
آغاز به فعاليت كنند، مي توانند به روند تعادلي و ثبات 

بازار سرمايه كمك كند.
وي اف��زود: باي��د از تجرب��ه كش��ورهاي ديگر درس 
بگيريم، چراكه توسعه برخي از اين كشور ها از مسير 

سرمايه گذاري گذشت.
در بازار سرمايه زيرساخت هاي بسيار جذاب و مدرني 
داريم ولي به نظر مي رس��د در سال هاي گذشته زير 
س��اخت ها و برخي ابزاره��اي مالي مانن��د صندوق 
خصوصي ناديده گرفته شده است اين در حالي است كه 
كشور آلمان رشد و توسعه خود را بر پايه صندوق هاي 

خصوصي بنا گذاشته است.

مديرعامل بورس تهران به شروع فعاليت ابزار جديد 
»سهام عام پروژه« اشاره كرد و گفت: به زودي تامين 
مالي ۷۰ ميليون دلاري يعني قريب به ۳۵۰۰ ميليارد 
تومان براي يكي از ش��ركت هاي دانش بنيان استان 
كرمانش��اه كه در حوزه سوخت س��بز فعاليت دارد، 
خواهيم داشت و به نظر مي رسد اين تامين مالي يك 

آغاز درست است.
گ��ودرزي گفت: م��ا در ب��ورس تهران ب��ا راهبري و 
سياس��ت گذاري كه س��ازمان بورس انجام مي دهد، 
آمادگي كامل و تمام قد داريم تا به صنعت هسته اي و 
پذيرش شركت هاي اين صنعت كمك كنيم تا ما هم 
مانند س��اير بورس هاي دنيا كه شركت هاي صنعت 
هس��ته اي در آنها معامله مي ش��وند ش��اهد اين نوع 

معاملات باشيم.
مجيد عشقي رييس سازمان بورس و اوراق بهادار در 
ادامه اين جلس��ه گفت: بازار س��رمايه در كشور ما در 
ساليان اخير مظلوم واقع شده است. ولي با اين وجود 
كاركرد آن حفظ ش��ده و در بازه بلندمدت اتفاق هاي 
مهمي روي داده و حضور فعال بازار سرمايه به توسعه 

صنايع در ۲ دهه اخير كمك كرده است.
رييس سازمان بورس به انتفاع معادن و پتروشيمي از 
بازار سرمايه اشاره كرد و گفت: يكي از ايرادات، گاهی 
سياس��ت هاي كلان اقتصاد اس��ت كه سبب هدايت 

ناهمگون سرمايه در كشور مي شود.
عشقي به سياست هاي س��ازمان بورس اشاره كرد و 
افزود: آشنايي بخش هاي اقتصادي و صنعتي با ابزارهاي 

مالي از سياست هاي راهبردي سازمان بورس است.
وي اف��زود: چالش هاي مختلفي در بازار ش��اهديم، 
ولي قطعا در بلندم��دت بازار س��رمايه مي تواند در 
صنايع گوناگون وارد ش��ود و صنعت هس��ته اي نيز 
مي تواند از پتانسيل هاي بازار سرمايه بهره مند شده 
و به منظور تزريق منابع مالي و توس��عه شركت هاي 
زير مجموعه انرژي اتمي نيز گام بردارد.شايان ذكر 
است در پايان اين جلسه، مقرر شد كارگروه مشترك 
بورس تهران و س��ازمان انرژي اتمي تشكيل شود تا 
فرآيندها و اقدامات لازم به منظور مردمي كردن هر 
چه بيش��تر اقتصاد هس��ته اي با حضور كارشناسان 

مربوطه تداوم يابد.



گروه راه و شهرسازي|
رييس كميسيون شهرسازي شوراي شهر تهران ديروز 
با ارايه گزارشي از تصميمات يكي از جلسات كميسيون 
ماده 5 و ابعاد اثرگذاري وسيع آن روي جمعيت پايتخت 
و بودجه ش��هرداري، گوش��ه هايي از تمركز قدرت در 
اين كميسيون را هويدا كرد و نشان داد كه تصميمات 
پارلمان شهري پايتخت در برابر تصميمات كميسيون 
يادشده تا چه حد كوچك و كم اثر به نظر مي رسد. اگر 
چه از اوايل س��ال جاري به واسطه لايحه برنامه هفتم 
توسعه، بحث درباره كميسيون ماده 5 و پيشنهاد دولت 
در اين لايحه مبني بر انتزاع دبيرخانه كميسيون ماده 
پنج شهر تهران از ش��هرداري پايتخت و انتقال آن به 
وزارت راه و شهرسازي داغ شد، اما ديروز با گزارش مهدي 
عباسي، رييس كميسيون شهرس��ازي شوراي شهر 
تهران، زاويه ديگري از قدرت و اختيارات كميسيون ماده 
5 و گسترده وسيع اثرگذاري اين اختيارات روي جمعيت 
و سرنوشت ش��هروندان پيش چشم نماينده مردم در 
شورا گشوده شد. به گزارش »تعادل«، كميسيون ماده 
5 در شهر تهران به رياست شهردار برگزار مي شود و با 
حضور نماينده هايي از وزارتخانه هاي مختلف، وظيفه 
دارد پرونده تغييرات در طرح تفصيلي را بررسي كرده و 
با در نظر گرفتن مصلحت شهر، قانون، نظر كارشناسان 

و... اين پرونده ها را بررسي كند.

   آثار ۵۴ همتي تصميمات كميسيون ماده ۵
بر تهران 

آنگونه كه ديروز رييس كميسيون شهرسازي شوراي 
شهر تهران به اعضاي اين شورا گزارش كرد، آثار مالي 
تصميمات كميس��يون ماده 5، صرفا در جلس��ه دوم 

مرداد سال جاري 5۴ هزار ميليارد تومان بوده است.
عباسي با بيان اينكه در يكي از جلسات كميسيون ماده 
5 دستوراتي بررسي شد كه تصميم گرفتم با توجه به 
اهميت اين ساختار، اعضا را در جريان آثار تصميمات 
كميس��يون ماده 5 قرار دهم، گفت: در دوم مرداد ماه 
س��ال جاري ۱۷ بند بررسي شد كه تصميم گيري در 
خصوص برخي از اين بندها كه س��ه عنصر بازنگري 
طرح تفصيلي، بازنگري طرح ه��اي موضعي و ... بود 
را به تصميمات بعدي موك��ول كردند، اما ۱۲ پرونده 
با ۱5هزار متر مربع زيربناي مازاد بررس��ي ش��د كه 
۱۰ مورد بالاي محور انق��اب و دو مورد پايين محور 

خيابان انقاب بود.
عضو شوراي شهر تهران با بيان اينكه بر اساس حكمراني 

شهري، مساله اصلي جمعيت است. چرا كه امكانات 
شهري بر اساس جمعيت بايد مديريت و ايجاد شود، 
افزود: در جمعيت پذيري قطعات سه تا پنج برابري از 
پاك هاي موجود اعام ش��ده است كه مشاور اعام 
كرده ۶۷۰ هزار نفر به جمعيت تهران اضافه مي شود 
و ما در كميسيون مان بررسي كرديم و نشان مي دهد 
كه با اي��ن تصميم ۷۱۴ هزار نفر ب��ه جمعيت تهران 
اضافه مي شود و اين در حالي است كه جمعيت زيادي 
قرار اس��ت با يك تصميم كه در مجموع دو خط است 

به تهران اضافه شود و اين يك تصميم عادي نيست.

   700 هزار نفر به جمعيت تهران
اضافه مي شود!

وي با بيان اينكه با اين تصميم قرار است حدود ۷۰۰ 
هزار نفر به تهران اضافه شود، اظهار كرد: بايد ببينيم 
با اين جمعيت اضافه چه اتفاقي در نوس��ازي بافت ها 
رخ مي دهد و عمدتا ساخت و سازها در مساحت هاي 
بالاي ۲5۰ متر است كه در مناطق كم برخوردار كمتر 
چنين زمين هايي وجود دارد و اين قطعات بيشتر در 
مناطق برخ��وردار وجود دارد يعن��ي به عبارت ديگر 
سياست هاي تشويقي به س��مت پاك هايي مي رود 
كه صاحبانشان سرمايه دارند. عباسي با بيان اينكه در 
اراضي دوشان تپه در منطقه ۱۳ براي استقرار جمعيتي 
حدود ۱5 هزار نفر و س��اخت بي��ش از ۴۰۰۰ واحد 
مسكوني تصميم گيري شده است، گفت: فرودگاهي 
در آن محدوده است كه در شرايط اضطراري مي توان 
از آن استفاده كرد؛ اما اين فرودگاه هم ممكن است از 
كاركرد خود خارج شود و ما يك بررسي در كميسيون 
در خصوص انتفاع مالي اين پروژه انجام داديم كه نشان 
مي دهد انتفاع مالي مالك ۴۸ همت و انتفاع شهرداري 
۳۰۰۰ ميليارد تومان اس��ت. در حال��ي كه مي تواند 
اجراي اينگونه طرح ها اثرات مثبتي نيز در بازگشايي 
معابر داشته باشد اما به اعتقاد من لازم نيست كه تمام 
موارد مشابه پادگان ها تعيين تكليف شود. چرا كه گاهي 

تعيين تكليف برخي از اين پهنه ها تهديد مي شود.
وي با بي��ان اينكه يكي ديگر از دس��تورات جلس��ه 
كميس��يون ماده 5 در خصوص پروژه بوستان ولايت 
بود كه ۱5 هزار ميليارد تومان بار مالي براي شهرداري 
دارد و اگر اجراي اين طرح مصوب شود بايد به شوراي 
ش��هر بيايد، گف��ت: در اين جلس��ه در خصوص ۱۲ 
پرونده كه جمع متراژ آنها به ۱5 هزار متر مي رس��يد 
نيز تصميم گيري شد كه من تنها به چند مورد از اين 

پرونده ها اش��اره مي كنم كه در يكي از اين پرونده ها 
كه در منطقه ۲ اس��ت زميني به وزارت راه اختصاص 
داش��ته و قرار بوده كه ساخت و س��ازي در آن صورت 
گيرد كه ش��هرداري ۴۷۱ درصد تراكم در اين پرونده 
كه در شهرك هما است را پذيرفته، يعني خانه هاي اين 
شهرك دو طبقه است و حالا ما مجوز پروژه ۱۰ طبقه 
داده ايم و حتي كاربري تثبيت مس��جد از روي پاك 
برداشته شده است و در يكي از پرونده هاي ديگر ۴5۰ 

درصد تراكم پذيرفته شده است.

    طرح هاي موضعي و موضوعي
بايد به شورا بيايد

عضو شوراي ش��هر تهران با بيان اينكه مقايسه مالي 
پرونده هاي كميسيون ماده 5 با يكي از مصوبات شورا 
نشان مي دهد كه مصوبات كميسيون ماده 5، 5۴ هزار 
ميليارد تومان آثار مالي دارد، گفت: اهميت كميسيون 
ماده 5 اين است كه تصميماتش در مسائلي همچون 
جمعيت و مسائل مالي اثرگذار است و بايد وقت ما در 

شوراي شهر معطوف به اين مسائل بيشتر شود.
وي با اش��اره به وظايف ش��وراها در قانون گفت: تمام 
طرح ه��اي موضع��ي و موضوعي ش��هرداري بايد به 
تصويب شوراي شهر برسد و اساسا شوراي شهر بايد 
تصميم بگيرد كه مي خواه��د جمعيت تهران به اين 
ميزان افزايش يابد يا نه؟ و بايد بررس��ي دقيق تري در 

اين خصوص صورت گيرد.

   تراكم حق عمومي است
نه حق پنج نفر در كميسيون

عباسي با بيان اينكه اگر بنده در مورد جمعيت صحبت 
مي كنم نياز است در مورد آن گفت وگو شود و در مورد 
تصميمات مطمئن شويم، اظهار كرد: اين شفافيت است 
و اين يعني شورا و مشاركت فعال. بنده مباحث فني يك 
جلسه را به صورت كارشناسي مطرح كردم . اينجا فضاي 
پروپاگاندا نيست و مباحث كارشناسي است. كميسيون 
ماده پنج تصميمات فاخري نيز داشته و ممنونيم و آيا 
مواردي كه بنده مطرح كردم اشتباه است؟ نمي دانيم. 
وي افزود: اگر مصوبه محله كن آمده بود و در آن مداخله 
نشده بود مي توانست فاجعه رقم بزند، بدانيد تراكم حق 
عمومي شهر است و حق پنج نفر در كميسيون نيست. اگر 
تراكمي در فضايي مازاد داده مي شود بايد سرانه ها مورد 
توجه قرار بگيرد. 5۰۰ هزار مسكن در تهران خالي است 
و آيا گزارشات مراجع را خوانده ايد كه سهم كميسيون 
ماده پنج در تصميمات چيست؟ عباسي با بيان اينكه 
كم كاري هاي ما دو سال ديگر نياز به پاسخگويي دارد، 
تأكيد كرد: دو سال ديگر نيستيم و نمي توانيم دفاع كنيم.

    استقبال از هشدارهاي عباسي
ناصر اماني در يكصد و هفتادمين جلسه شوراي اسامي 
شهر تهران ضمن تقدير از رييس كميسيون شهرسازي 
براي ارايه گ��زارش درخصوص كميس��يون ماده پنج، 
بيان كرد: رسانه ها ابهامات و سوالات متعددي در مورد 

كميسيون ماده پنج مطرح كردند و اقدام آقاي عباسي در 
شورا خوب و مثبت بود و وظيفه نظارتي خود را انجام داد 
كه البته موافقان و مخالفاني دارد. وي ادامه داد: تصميمات 
تنها در يك جلس��ه گرفته ش��ده بودو بوستان ولايت و 
دوشان تپه و ۱۲ پرونده در اين جلسه مورد بررسي قرار 
گرفته بود، افزايش تراكم مسكوني بدون توجه به تأمين 
سرانه ها و شكاف طبقاتي و فاصله بين شمال و جنوب دو 
هشداري بود كه در گزارش امروز قرائت شد. اماني با اعام 
اينكه آورده شهرداري براي مردم شهر در يك جلسه ۲5 
ميليارد تومان بود، يادآور شد: ما در يك جلسه شورا براي 
۱5۰ ميليارد تومان تصميم گرفتيم و اين مقايسه نشان 
مي دهد كه تصميمات كميسيون ماده پنج اهميت دارد.

   لزوم توجه جدي به نوسازي در پايتخت
مهدي پيرهادي رييس كميسيون سامت، محيط 
زيست و خدمات شهري در يكصد و هفتادمين جلسه 
شوراي اسامي شهر تهران نيز در واكنش به گزارش 
عباس��ي بيان كرد: اگر شهرسازي روند كندي داشته 
باشد به شهر آسيب خواهد زد و اين روند در دوره قبلي 
باعث شد توليد مسكن صورت نگيرد و قيمت مسكن 
افزايش چشمگيري داشته باشد. وي ادامه داد: نوسازي 
در شهر تهران بايد به طور جدي مورد توجه قرار بگيرد، 
كميسيون ماده پنج، هفت عضو دارد كه يكي از اعضاي 
آن شهردار تهران است و حتي رييس شوراي اسامي 
شهر تهران به عنوان ناظر در كميسيون حضور دارد و 
جزو هفت نفر نيستند لذا تصميمات اين كميسيون در 
سطح كان كشور است و وزرا در آن تصميمات نقش 
دارند. پيرهادي تأكيد كرد: بررسي موضوع بسيار مورد 
اهميت است اما بايد تمام ابعاد بررسي شود چون در 
غير اين صورت ذهنيت هايي را در جامعه ايجاد خواهد 

كرد كه نياز به توضيح خواهد داشت.

   گره گشايي در مجلس شوراي اسلامي
احمد صادقي، رييس كميته شفافيت و شهر هوشمند 
شورا نيز در واكنش به اظهارات عباسي گفت: كميسيون 
ماده 5 يك نهاد قانوني است و وقتي به مقايسه اختيارات 
كميسيون به شورا مي پردازيم كه البته مورد نقد ما نيز 
هست، بايد در كميسيون ها مورد بررسي قرار بگيرد و 
در مجلس ش��وراي اسامي رفع شود. وي تأكيد كرد: 
حضور اعضاي شورا در كميسيون ماده پنج در مجلس 
شوراي اسامي رد شده بود و امروز دست ما در مجلس 

باز است و مي توانيم گره گشايي كنيم. 
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هشدار هواپيمايي: فريب
بليت ارزان اربعين را نخوريد

سخنگوي سازمان هواپيمايي كشوري اظهار داشت: در 
حال حاضر قيمت بليت رفت و برگش��ت از مبدا تهران 
به فرودگاه هاي عراق ۸ ميليون تومان و در اس��تان هاي 
خراسان، سيستان و بلوچستان، كرمان، هرمزگان و فارس 
۴ ميليون و ۷5۰ هزار تومان است.جعفر يازرلو در گفت وگو 
با ايلنا درباره ساماندهي فروش بليت هواپيما در ايام اربعين 
و همچني��ن ادعا هايي مبني بر اينكه ش��ركت خارجي 
العراقيه بليت اربعين را كمتر از ۸ ميليون تومان )قيمت 
مصوب بليت ايرلاين هاي داخلي به مقصد نجف و بغداد( به 
فروش مي رساند، اظهار داشت: دستورالعملي صادرشده كه 
در آن فرايند عمليات اربعين براي شركت هاي هواپيمايي 
توضيح داده ش��ده اس��ت و در اين دس��تورالعمل نحوه 
اختصاص بليت و نحوه عملك��رد ايرلاين هاي داخلي را 
مشخص كرده ايم. وي با بيان اينكه بازه پروازهاي اربعين 
از ۲۷ مردادآغاز مي شود تا ۲۰ شهريور ماه ادامه دارد، گفت: 
در حال حاضر قيمت بليت از مبدا تهران به فرودگاه هاي 
عراق ۸ ميليون تومان براي رفت و برگشت است كه البته 
از استان هاي خراس��ان، سيستان و بلوچستان، كرمان، 
هرمزگان و فارس به فرودگاه هاي بغداد و نجف اين قيمت 
۴ ميليون و ۷5۰ هزار تومان در هر پرواز رفت و برگشت 
مي رسد.سخنگوي سازمان هواپيمايي كشوري ادامه داد: 
شايد عده اي عنوان كنند كه قيمت بليت پرواز تهران- نجف 
يا به طور كلي قيمت پروازهاي اي��ران به عراق گران تر از 
پرواز ساير كشورهاي منطقه است اما بايد توجه داشت كه 
هزينه هاي فرودگاه هاي عراق بسيار بالا است به طوري كه 
از كل هزينه بليت رفت و برگشت يك زائر تقريبا ۴ تا ۴.5 

ميليون تومان آن، هزينه فرودگاه هاي عراق است. 

اجاره ۶00 اتوبوس
از تركيه  كليد خورد

معاون وزي��ر راه با اعام اينكه ۹5 درصد توافقنامه ايران 
و تركيه براي اجاره اتوبوس انجام ش��د گفت:  فعا ۶۰۰ 
اتوبوس تركيه اي براي اربعين وارد ايران مي شوند. شهريار 
افندي زاده در گفت وگو با تس��نيم، درباره ورود اتوبوس 
پاكستاني و استفاده از اتوبوس هاي تركيه براي ايام اربعين، 
افزود: پاكستاني ها مجوز گرفته اند و با اسكورت راهداري 
يا پليس در داخل كشور تردد مي كنند. وي درباره اجاره 
اتوبوس هاي تركيه اي تصريح كرد: سال گذشته اجاره 
اتوبوس از تركيه مطرح شد ، امسال از بهمن ماه سال قبل 
دنبال آن بوده ايم. وي با اعام اينكه اتوبوس هاي تركيه اي 
براي اربعين امسال مي آيند، گفت:  ۹5 درصد توافقنامه 
انجام شده و تعداد اين اتوبوس ها فعا ۶۰۰ دستگاه است. 
وي با بيان اينكه تمركز اين اتوبوس براي مسير تهران-

مهران است، مگر اينكه در جايي نياز باشد از اين اتوبوس ها 
اس��تفاده كنيم، افزود: دوره اجاره اين اتوبوس ها ۲5 روز 

يعني از ۲۷ مردادماه تا ۲۰ شهريور است.
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سايه كميسيون ماده 5 بر سر پارلمان شهري



كميسيون تلفيق در راس��تاي تصويب لايحه هفتم 
توسعه، مسووليت فيلترينگ و پالايش پلتفرم ها را به 
مركز ملي فضاي مجازي سپرده اما كارشناسان حوزه 
فناوري اطلاعات اعتقاد دارند برنامه هفتم توسعه چنين 
موضوعاتي را برنمي تابد و بحث فيلترينگ عملًا با روح 
قوانين توسعه  اي سازگار نيست. به باور آنها، در بحث 
فيلترينگ، شفافيت و اصلاح ساختار آن بسيار حائز 
اهميت تر از متولي آن اس��ت كه بايس��تي در قانوني 
مستقل بدان پرداخته شود؛ البته همچنان نمايندگان 
مجلس يازدهم تأكيد زيادي بر فيلترينگ و مديريت 
فضاي مج��ازي دارند و صداهاي مخالفي كه بين آنها 

شنيده مي شود، اندك است.
كميسيون تلفيق در راستاي بررسي و تصويب لايحه 
برنامه هفتم توسعه، بندي به آن افزود كه تنظيم گري 
فضاي مجازي و راهب��ري آن را به مركز ملي فضاي 
مجازي خواهد س��پرد. محس��ن زنگنه، سخنگوي 
كميس��يون تلفيق مجلس، اعلام كرد كه در لايحه 
برنامه هفتم توسعه، مركز ملي فضاي مجازي ملزم 
شده اس��ت تا سند سياست ها و الزامات تنظيم گري 
س��كوهاي فضاي مجازي و اقتصاد ديجيتال را تهيه 
كند: »اين س��ند بايد به تصويب شوراي عالي فضاي 
مجازي برسد و همه تنظيم گران بخشي و سكوهاي 
فضاي مجازي )پلتفرم ها( مكلف به رعايت اين سند 
هستند. هرگونه مسدودسازي و پالايش سكوها نيز 
تنها بر عهده مركز ملي فضاي مجازي است تا ديگر 
شاهد نباش��يم كه دس��تگاه هاي مختلف بخواهند 
تصميماتي خلاف اين س��ند بگيرند.« اين درحالي 
است كه طبق قانون جرايم رايانه اي، كارگروه تعيين 
مصادي��ق محت��واي مجرمانه و ق��وه قضاييه امكان 
فيلتر كردن پلتفرم ها را دارند. شوراي امنيت كشور 
نيز چنين حقي را براي خود قائل است. از سوي ديگر، 
بايد گفت مراجع فيلترينگ در كشور خيلي بيشتر 
از اين موارد است؛ در برخي موارد مانند كلاب هاوس 
حتي تا به امروز مشخص نيست كه دستور فيلترشان 
توس��ط چه نهادي صادر شده اس��ت. جداي از اين 
موضوع، اشاره به بحث فيلترينگ در لايحه اي كه اسم 
»توسعه« را يدك مي كشد، در نوع خود سوال برانگيز 
است. شهريورماه سال گذشته، شوراي عالي فضاي 
مجازي تركيب و اختيارات كميسيون عالي تنظيم 
مقررات را اصلاح و ابلاغ كرد؛ كميس��يوني كه نقش 
تنظيم گ��ر تنظيم گ��ران را ايفا مي كند و بس��ياري 
معتقدند كه چنين كميسيوني به معناي حركت آرام 
به سمت طرح صيانت است. حال برخي مصوبه اخير 
كميسيون تلفيق را با مصوبه س��ال 1401 شوراي 
عالي فضاي مجازي هم راستا و يكي ديگر از تكه هاي 
تكميل كنن��ده پازل طرح صيان��ت مي دانند. قانون 
اصلاح آيين دادرسي ديوان عدالت اداري يكي ديگر 
از موضوعاتي اس��ت كه پس از مصوبه كميس��يون 
تلفيق، موجب��ات نگراني فعالين فض��اي مجازي را 
به دنبال داشته. به باور آنها، تصويب سند تنظيم گري 
فضاي مجازي توسط ش��وراي عالي فضاي مجازي 

به معناي آن است كه ديگر نمي توان به هيچ كجا براي 
فيلتر يك پلتفرم شكايت كرد و اميد اصلاح داشت. 
البته هنوز متن و جزييات دقيق مصوبه كميسيون 
تلفيق مجلس به صورت رسمي منتشر نشده است و 
اجرايي ش��دن آن نيز نياز به تصويب مجلس و تأييد 

شوراي نگهبان دارد. 

   به چه حقي دسترسي مردم را
محدود كرده ايد؟

معين الدين س��عيدي، نماينده مجلس روز گذشته 
در بخشي از اظهارات خود خطاب به رييس جمهور 
گفت فيلترين��گ فضاي مجازي در تض��اد كامل با 
فرمايش هاي انتخاباتي رياس��ت جمهوري اس��ت: 
»فيلترينگ فض��اي مجازي در تضاد كامل با اصل ۹ 
قانون اساس��ي و فرمايش هاي انتخاباتي شما است، 
وقتي خودتان و خودم��ان در همه پلتفرم ها حضور 
فعال داريم، به چه حقي دسترس��ي مردم را محدود 
كرده ايد، به راس��تي گردش مالي ۵0 هزار ميليارد 
تومان فيلترش��كن ها چه نس��بتي با كاسبان فيلتر 
دارد؟« س��عيدي همچنين نماين��دگان مجلس را 
خطاب قرار داده و گفت: »همكاران عزيز يادتان باشد 
ما وكيل مردم هس��تيم، قيم آنها نيستيم.« او پيش 
از اين هم در تذكري شفاهي گفته بود گردش مالي 
۵0 هزار ميليارد توماني فيلترشكن ها دهن كجي به 
مردم است. البته به نظر مي رسد كه همه نمايندگان 
مجلس خواس��تار آزادي بيش��تر در فضاي مجازي 
نيس��تند. يك روز پيش از انتقاد سعيدي نسبت به 
محدوديت دسترسي مردم به فضاي مجازي، نماينده 
ديگري خواستار سخت گيري بيشتر در مورد فضاي 
مجازي ش��د. نماينده مردم محلات، فضاي مجازي 
را فضاي��ي بي دروپيك��ر خواند كه ايم��ان، اعتقاد و 
امنيت رواني جامعه را مورد هجوم قرار داده اس��ت. 
درواقع نمايندگان مجل��س يازدهم تأكيد زيادي بر 
فيلترينگ و مديريت فضاي مجازي دارند و صداهاي 

مخالفي كه بين آنها شنيده مي ش��ود، اندك است. 
اين مجلس از ابتدا با طرح برنامه هايي چون صيانت 
از فضاي مجازي نش��ان داد كه از كنترل اينترنت بنا 
بر ديدگاه هاي خودشان كوتاه نمي آيد. همچنين با 
مصوبه هايي قدرت مركز ملي فضاي مجازي را براي 
محدود كردن فضاي مجازي بيش��تر كرد. به تازگي 
هم مجلس يازدهم در برنامه هفتم توس��عه تصويب 
كرد كه مسدودس��ازي و پالايش سكوهاي فعال در 
حوزه فضاي مجازي به عهده مركز ملي فضاي مجازي 

گذاشته شود.

   مصوبه كميسيون تلفيق
با روح قوانين توسعه اي سازگار نيست

رضا ايازي، كارش��ناس و پژوهشگر حقوق فناوري، 
ب��ا تأكيد ب��ر اينكه هن��وز در جري��ان جزييات اين 
خبر نيس��تيم، به ديجياتو گفت: »براساس وظايف 
و اختي��ارات كميس��يون عالي تنظي��م مقررات كه 
توس��ط ش��وراي عالي فضاي مجازي اصلاح ش��د، 
بحث تنظيم گري پلتفرم ه��ا و فيلترينگ در اختيار 
ش��وراي عالي فضاي مجازي قرار گرفت و از آنجا كه 
مصوبات اين ش��ورا لازم الاجراست، ضمانت اجرايي 
هم براي آن پيش بيني ش��ده اس��ت.« به گفته وي، 
براي اينكه به موضوع شكل و ترتيب اثر قانوني داده 
شود، پيش��نهاد داده شده اس��ت تا در لايحه برنامه 
هفتم قرار گيرد. البته ايازي معتقد است كه با توجه 
به ش��رايط موجود، مركز ملي فض��اي مجازي عملًا 
تصميم گير در اين حوزه است و چنين قانوني عملًا 
تفاوتي در اجرا ندارد. موضوعي كه ايازي بدان اشاره 
كرد، در تبصره ماده 3 »ش��رح وظاي��ف، اختيارات 
و تركيب اعضاي كميس��يون عالي تنظيم مقررات 
فضاي مجازي كش��ور« آمده اس��ت: »موارد اعمال 
انسداد مربوط به خدمات دهندگان فضاي مجازي با 
بيش از 3 ميليون كاربر، پيش از اقدام، به مركز ملي 
فضاي مجازي كشور بايستي اطلاع داده شود.« ايازي 

همچنين اعتقاد دارد صحبت از مجازات و فيلترينگ 
در لايحه هفتم توسعه با روح قوانين توسعه اي سازگار 
نيست: »مقررات ضدتوس��عه اي در برنامه توسعه؟ 
اگر قرار اس��ت چنين بندي در اين لايحه باشد، بايد 
توجيهي نيز ذكر شود كه فيلترينگ يك پلتفرم در 
افق پنج ساله چگونه موجب توسعه كشور مي شود؟ 
همچنين اين يك برنامه ۵ ساله است؛ آيا اين قانون 
نيز قرار است آزمايشي و به مدت ۵ سال اجرا شود؟« 
جداي از اين سخنان، اين پژوهشگر حقوق فناوري 
معتقد اس��ت مصوبه مذكور توسط مجلس تصويب 
نخواهد شد چرا كه مش��كل حقوقي دارد: »شوراي 
عالي فضاي مجازي توس��ط رهبري تش��كيل شده 
است و قانون گذار نمي تواند وظيفه اي را به اين شورا 
محول و تكليف كند و مقام رهب��ري بايد اين كار را 
انجام دهد. ايراد تداخل وظايف به اين ماده از برنامه 
هفتم توسعه گرفته خواهد شد. البته درست است كه 
مركز ملي فضاي مجازي مورد خطاب قرار گرفته، اما 
مجلس به اين مركز هم نمي تواند وظيفه اي تكليف 
كند؛ چرا كه در اين صورت بايد بر آن نظارت داشته 
باش��د. وقتي نمي تواند نظارت كند پس تكليفي هم 
نمي تواند تعيين كند. در همين راستا، اين پيشنهاد 
حتي اگر از سوي مجلس تصويب شود، توسط شوراي 
نگهبان رد خواهد شد.« ايازي در ادامه به يكي ديگر از 
اشكالات اين ماده پيشنهادي كميسيون تلفيق اشاره 
ك��رد و گفت: »قوانيني كه ب��راي تصويب در اختيار 
مجلس قرار مي گيرند، اگر مبنايش��ان تش��كيلات 
قضايي و جنسشان كيفري باشد، بايستي طرح اين 
قانون از سوي قوه قضاييه داده شود. سپس در اختيار 
وزير دادگستري قرار بگيرد، در هيات وزيران تصويب 
شود و درنهايت براي تبديل شدن به قانون به مجلس 
برود.« ب��ه گفته وي، حال كه از مج��ازات كيفري و 
فيلترينگ در اين لايحه س��خن به ميان آمده است، 
بايستي از سوي قوه قضاييه باشد و مجلس به تنهايي 
حق اين كار را ندارد: »ازهمين رو به لحاظ ش��كلي و 
ماهوي، اين مصوبه كميسيون اشكالاتي دارد.« ايازي 
همچنين با انتقاد از شرايط اخير در فيلتر پلتفرم ها 
گفت: »طبق قانون جرايم رايانه اي، محتوا بايس��تي 
پالايش شود نه اينكه سايت يا پلتفرمي مسدود گردد. 
اين قانون دو مرجع را ب��راي مقابله با محتوا تعيين 
كرده؛ يكي قوه قضاييه اس��ت ك��ه از طريق قضات و 
بازپرس هايش انجام مي ش��ود و ديگ��ري كارگروه 
تعيين مصاديق محتواي مجرمانه است. اما اين سوال 
مطرح است كه آيا سايت هايي كه پشت سرهم فيلتر 
مي شوند به تصويب كارگروه مي رسند؟ به طور مثال، 
در ماجراي فيلتر طاقچه، كارگروه كي تشكيل جلسه 
داد كه رأي به فيلترينگ دادن��د؟ آنها در اين رابطه 
مي گويند س��امانه برخطي را درس��ت كرده اند كه 
اعضاي كارگروه درلحظه به صورت برخط رأي گيري 
مي كنن��د. به طور مثال، مي گويند قرار اس��ت فلان 
سايت مسدود شود و عضو كارگروه در تاكسي نشسته 

است و با موبايلش رأي به فيلترينگ مي دهد.«
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جزيياتي از ارايه پروانه هاي شبكه
و خدمات ارتباطي به هفت اپراتور

وزير ارتباطات پروانه هاي يكپارچه شبكه و خدمات 
ارتباطي موس��وم به UNSP را به هفت اپراتوري كه 
پيش تر به طرح ملي فيبرنوري منازل و كسب وكارها 
پيوسته بودند، اهدا كرد. به گزارش ايسنا، ارديبهشت 
پارس��ال بود كه در تفاهم نامه هايي توسعه دسترسي  
به ش��بكه فيبرنوري من��ازل و كس��ب و كارها ميان 
س��ازمان تنظيم مق��ررات و ارتباط��ات راديويي و ۹ 
ش��ركت  ارايه كننده خدمات ارتباطات��ي دارندگان 
پروانه متقاضي دريافت الحاقيه مذكور به امضا رسيد. 
بر اساس مصوبه كميسيون تنظيم مقررات در خصوص 
همگرايي پروانه هاي ثابت و سيار و الحاقيه هاي بعدي 
آن، اپراتورهاي تلفن همراه مي توانند در صورت اخذ 
اين پروانه جديد به سرمايه گذاري در حوزه ارتباطات 
ثابت وارد شوند. اما باتوجه به برنامه وزارت ارتباطات 
در ايج��اد ۲0 ميليون پوش��ش فيبرن��وري منازل و 
كس��ب و كارها تا پايان كار دول��ت، اين مصوبه مورد 
بازنگري قرار گرفت و محتواي آن متناس��ب با هدف 
تعيين شده حوزه توس��عه ارتباطات ثابت تغيير كرد 
تا ارايه دهندگان خدم��ات ارتباطي ثابت هم بتوانند 
با دريافت اين پروانه به پروژه ملي »فيبرنوري منازل 
و كس��ب و كارها« بپيوندند. اپراتورهاي داراي شبكه 
ارتباطي ني��ز مي توانند ب��ا دريافت الحاقي��ه پروانه 
يكپارچه ش��بكه و خدمات ارتباط��ي، كليه خدمات 
اين صنعت را به مش��تركان ارايه دهن��د و ديگر لازم 
نيست پروانه جداگانه اي دريافت كنند. اعطاي پروانه 
يكپارچه شبكه و خدمات ارتباطي به هفت اپراتور در 
كشور نقطه عطفي در تاريخ ارتباطات كشور است تا 
مسير توسعه ارتباطات مبتني بر فيبرنوري در كشور 
هموار ش��ده و از اين پس به مرور شاهد ارايه خدمات 
ارتباط��ي با كيفيت با س��رعت هاي چند صد و حتي 
چند گيگابيت بر ثانيه در جاي جاي كشور باشيم. با 
وجود چنين زيرساخت پرسرعت و با كيفيتي، زمينه 
لازم براي ظهور كس��ب و كارها و خدمات ديجيتال 
جديد در كشور فراهم خواهد شد. طبق اعلام وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات، در طرح ملي فيبرنوري 
منازل و كسب و كارها تاكنون برنامه عملياتي تعهدي 
اپراتورها در ۲۹ استان و 111۸ شهر نهايي شده است 
و مابقي ش��هرها نيز تا پايان دي م��اه 140۲ تعيين 
تكليف مي شود. تا الان در 113 شهر مجوز شهرداري 
براي شروع عمليات اجرايي اخذ شده و در 104 شهر 
و ۲0 اس��تان عملي��ات اجرايي توس��ط اپراتورهاي 
متعهد آغاز ش��ده اس��ت. مطاب��ق برنامه ريزي هاي 
صورت گرفته تا پايان امس��ال ۸ ميليون خانوار تحت 
پوشش فيبرنوري قرار مي گيرند و تا پايان كار دولت 
س��يزدهم در س��ال 1404 اين ميزان به ۲0 ميليون 
 خانوار مي رسد. براساس اطلاعات منتشره در سايت 
IranFTTx.ir تا امروز سه ميليون و ۲۶3 هزار و 13۷ 
خانوار در سراسر كشور تحت پوشش قرار گرفته اند و در 
روند عمليات اجرايي صورت گرفته توسط اپراتورهاي 
صاحب پروانه يكپارچه ش��بكه و خدمات ارتباطي، 
شهر ايلام در استان ايلام، شهرهاي چالوس، خرم آباد 
و عباس آباد در اس��تان مازندران، بندرچارك و كيش 
در استان هرمزگان و شهر قم در استان قم بيشترين 
پيش��رفت را دارند. در اين راستا نخستين پروانه هاي 
 UNSP يكپارچه شبكه و خدمات ارتباطي موسوم به

به مديران عامل هفت اپراتور ارتباطي واگذار شد.

حمله بدافزاري روسيه
به استارلينك ايلان ماسك

س��رويس امنيتي دول��ت اوكراين مدعي ش��د 
س��رويس اطلاعات��ي روس��يه، ماهواره ه��اي 
اس��تارلينك را هدف بدافزار قرار داده اس��ت. به 
گزارش ايس��نا، ماهواره هاي اس��تارلينك ايلان 
ماسك، براي مردم و نظاميان اوكراين، دسترسي 
ب��ه اينترن��ت را فراهم مي كنند و تص��ور مي رود 
ارتش اوكراين از اس��تارلينك براي حفظ ارتباط 
در خط مق��دم جنگ، اس��تفاده مي كند. اكنون 
سرويس امنيتي دولت اوكراين مي گويد سرويس 
اطلاعاتي روسيه، نرم افزار سفارشي شده اي را به 
ماهواره هاي اس��تارلينك بارگذاري مي كند كه 
هدف آنها، جمع آوري اطلاعات از اين سيس��تم 
است. آخر هفته گذشته تصاوير ويدئويي منتشر 
شد كه نش��ان مي داد پهپاد روس��ي، يك قطعه 
زيرساخت زميني استارلينك را نابود مي كند اما 
هزاران ماهواره اس��تارلينك بر فراز اوكراين قرار 
دارند و مقامات اوكراي��ن از تلاش روس ها براي 
نابودي تعدادي از اين قطعات، نگراني ندارند. ايليا 
ويتيوك، مدير دپارتمان امنيت سايبري سرويس 
امنيت��ي اوكراين گف��ت: ما ش��اهد آن بوده ايم 
ك��ه تلاش هايي براي نف��وذ به اين سيس��تم ها 
صورت گرفته اس��ت. دشمن ما، براي نفوذ به اين 
سيس��تم ها، تمركز فوق العاده اي كرده است. آنها 
قصد دارند اين عمليات ها را براي يك مدت طولاني 
انجام دهند و بعض��ي گروه هاي هكري به نزديك 
خطوط مق��دم، جابه جا ش��ده اند. وي افزود: اين 
بدافزار بسيار جالبي است و به آنها امكان پيكربندي 
اس��تارلينك را مي داد تا درنهايت، بتوانند مكان را 
شناس��ايي كنند اما ما هزاران ماهواره استارلينك 
در اوكراين داريم و جايگزين هايي وجود دارند. بر 
اساس گزارش پايگاه خبري انگليسي ديلي استار، 
ايلان ماس��ك درباره خبر تلاش روسيه براي هك 

فناوري او، اظهارنظر نكرد.

ايكس يادگاري هاي توييتر را 
حراج مي كند

به عنوان بخش��ي از تغيير برند توييتر به ايكس، 
اين شركت با برگزاري يك حراجي تمام اشيايي 
كه يادآور تصوير پرنده آبي و نش��ان اين پلتفرم 
اجتماعي هس��تند را مي فروشد. به گزارش مهر 
به نق��ل از اينترس��تينگ انجينرين��گ، نگاهي 
به اش��ياي حراج ش��ده نش��ان مي دهد ماسك 
قصد دارد برخي از مبلمان و تجهيزات ش��ركت 
در دفات��ر سانفرانسيس��كو را بفروش��د. حدود 
۶00 آيتم از جمله صندلي ه��ا، ميزها، ميزهاي 
پرنده ش��كل توييت��ر، علامت چ��راغ دار پرنده 
آبي، علام��ت چ��راغ دار @، قهوه س��از، گيتار، 
پرينترها، سيس��تم هاي سرگرمي، سيستم هاي 
ويدئوكنفران��س، تلويزي��ون، مانيتورهاي اپل و 
غيره به حراج گذش��ته مي شوند. اين حراجي در 
1۲ سپتامبر سال جاري ميلادي آغاز و چهاردهم 
پايان مي يابد. برخي از آيتم هاي جالب اين حراجي 
عكس هاي چاپ��ي با موضوع پرنده از عكاس��اني 
مانند استيو مك كوري، نيتا ماداهار و يك تابلوي 

موزاييكي از رابين ويليامز)هنرپيشه( هستند.

دودستگينمايندگانمجلسشوراياسلاميدربارهمديريتفضايمجازي

فيلترينگ با توسعه در تضاد است

 فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله اي تأمين كالا
 46/ت ک آ ج/1402

نوبت دوم

شركت ملي نفت ايران
شركت ملي مناطق نفتخيز جنوب

شركت بهره برداري نفت و گاز آغاجاري)سهامي خاص(

شركت بهره برداري نفت و گاز آغاجاري در نظر دارد فراخوان ارزيابی کيفی جهت برگزاری مناقصه عمومی )خريد 1عدد مولد برق زمينی هواپيما GPU( به شماره 
)2002093228000165( را از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت برگزار نمايد. کليه مراحل برگزاری فراخوان ارزيابی کيفی از دريافت و تحويل اسناد استعلام 
ارزيابی کيفی تا ارسال دعوتنامه جهت ساير مراحل مناقصه، از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد 
شد. لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت در مناقصه محقق 
س�ازند. تاريخ انتشار فراخوان درسامانه 1402/05/23می باشد. اطلاعات و اسناد مناقصه عمومی پس از برگزاری فرآيند ارزيابی کيفی و ارسال دعوتنامه از طريق 
سامانه ستاد به مناقصه گران ارسال خواهد شد. حداقل امتياز ارزيابی کيفی 50 امتياز می باشد. مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابی کيفی:ازساعت 8:00 صبح تاريخ 

1402/05/23 الی ساعت 14:00تاريخ 1402/06/02 مهلت ارسال پاسخ استعلام ارزيابی کيفی : تا ساعت 14:00تاريخ 1402/06/18
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار : 

آدرس: استان خوزستان - شهرستان اميديه- بلوار نفت- شركت بهره برداري نفت و گاز آغاجاري/اداره تداركات و امور كالا فكس: 06152622683                 
تلفكس : 06152620897

تلفن : 06152622273 داخلي23170
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه :

مرکز تماس :  021-41934
روابط عمومی شركت بهره برداري نفت وگاز آغاجاري                                       دفتر ثبت نام :  88969737- 85193768

شناسه آگهي : 1546892

آگهی فراخوان شرکت در مناقصه )عمومی، يک مرحله ای(
شماره فراخوان: 53/152/216

شركت گاز استان سيستان و بلوچستان در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرح مشخصات ذيل از طريق مناقصه عمومی خريداري نمايد.
1- شرح کالا: خريد اتصالات کنتور بندی 

2- نام و نشانی و دستگاه مناقصه گزار: شرکت گاز استان سيستان و بلوچستان به نشانی استان سيستان و بلوچستان، زاهدان، بزرگراه خليج فارس و تلفن 05433294537
3- حدود مبلغ برآورد اوليه: 86.660.400.000 ريال 

4- نوع و ميزان تضمين شرکت در فرايند ارجاع کار: ضمانتنامه بانکی معتبر يا واريز وجه نقد به حساب شماره IR 920100004101014638163528 بانک مرکزی بنام پرداخت ساير 
منابع شركت گاز استان سيستان و بلوچستان )اين ضمانتنامه بايد طبق آيين نامه تضمين برای معاملات دولتی، مصوبه شماره 123402/ت 50659 ه� مورخ 94/9/22 هيأت محترم 

وزيران، تهيه و ارائه گردد(، به مبلغ : 4.333.020.000 ريال) چهار ميلياردو سيصدو سی وسه ميليون و بيست هزار ريال(
5- زمان توزيع اسناد مناقصه: از روز شنبه مورخ 1402/5/28تا ساعت 16:00 روز سه شنبه مورخ1402/05/31

6- زمان بازگشت اسناد مناقصه: تا ساعت 9:00 روز دو شنبه مورخ 1402/06/13
7- زمان گشايش پاکات: ساعت 12:00 روز دو شنبه مورخ 1402/06/13

8- مدت اعتبار پيشنهادات: از تاريخ تسليم پيشنهاد به مدت سه ماه معتبر می باشد.
9- کليه مراحل برگزاری مناقصه از توزيع و دريافت اسناد مناقصه تا ارايه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکت ها از طريق درگاه سامانه تدارکات الکتريکی دولت )ستاد( به 
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تعادل|
بنابر آمارهاي اعلامي در سال 95 حدود 200 تن زعفران 
صادر ش��ده كه ارز آوري اين محصول 286 ميليون دلار 
بوده. در سال 1398توليد زعفران به حدود 283 تن رسيد، 
اما ارزآوري آن تغيير نكرده و در سال 1399 اين عدد به 
325 تن رسيده اما ارزآوري به 190ميليون دلار كاهش 
يافته است. به گفته فعالان اين حوزه، توليد اين محصول 
در سال هاي اخير به بالاي 430 تن رسيده كه تقريباً 200 
تن اضافه توليد در ايران بوده و همين امر، سبب كم شدن 
قيمت زعفران شد، برخلاف انتظار فعالان اقتصادي بود. 
براي همين دولت وارد خريد زعفران ش��د. اين در حالي 
اس��ت كه از نظر قاعده تجارت نبايد براي چنين كالاي 
ارزشمند و ارز آوري بيش از تقاضا توليد شود. همچنين 
به گفته فع��الان اين حوزه، بي��ش از 94 درصد زعفران 
كش��ور به صورت خام صادر و تنها حدود 6 درصد با برند 
شركت هاي ايراني به فروش مي رسد. فعالان اين حوزه 
مي گويند اگر نگاه دستوري و قاچاق كه مي توان آن را دو 
مانع اصلي صادرات زعفران دانس��ت، حل و فصل نشود، 
بزودي زعفران ايران جاي خود را به بازارهاي نوظهور اين 

حوزه واگذار خواهد كرد. 

   چرا ارزآوري زغفران كاهش يافت؟ 
در ادامه سلسله نشس��ت هاي آسيب شناسي صادرات 
محصولات كش��اورزي كه به همت مركز ملي مطالعات 
راهبردي كش��اورزي و آب اتاق ايران برگزار مي ش��ود، 

وضعيت توليد و صادرات زعفران در ايران بررسي شد. 
در ابتداي اين نشست كشاورز، معاون پژوهشي مركز ملي 
مطالعات راهبردي كش��اورزي و آب اتاق ايران، از تلاش 
هشت س��اله اتاق ايران و مركز ملي مطالعات راهبردي 
كشاورزي و آب اتاق ايران درباره آسيب شناسي محصول 
و فرآورده هاي زعفران گفت و اينكه در اين مسير داده هاي 
به دست آمده را با فعالان و كارشناسان و سياست گذاران 
اين حوزه طرح و بررس��ي مي كنند. او ه��دف از اين كار 
را رس��يدن به راهكاري مناس��ب عنوان ك��رد كه براي 

سياست گذاري در اين حوره ارزشمند خواهد بود.
به گفته كشاورز در سال 1400 بيش از 95 درصد مساحت 
م��زارع در خراس��ان رضوي و جنوبي متعلق به كش��ت 
زعفران تعلق داشت كه دليل اين اقبال، بالا رفتن نرخ ارز 
و كمبود آب بوده اس��ت. طوري كه فراواني اين محصول 
در سال هاي اخير به بالاي 430 تن رسيده است. تقريباً 
200 تن اضافه توليد در ايران بوده و اين باعث كم شدن 
قيمت زعفران شد كه برخلاف انتظار فعالان اقتصادي بود؛ 
براي همين دولت وارد خريد زعفران ش��د. از نظر قاعده 
تجارت نبايد براي چنين كالاي ارزشمند و ارز آوري بيش 

از تقاضا توليد شود.

به گفته كشاورز ميزان صادرات ما حدود 55 درصد توليد 
اس��ت و 45 درصد به مصرف داخلي مي رسد. از طرفي 

علي رغم افزايش ميزان توليد، كاهش ارزآوري داشتيم.
به اين صورت كه در سال 95 حدود 200 تن زعفران صادر 
كرديم و 286 ميليون دلار ارزاوري داشت و در سال 1398 
توليد زعفران به حدود 283 تن رسيده و ارزآوري آن تغيير 
نكرده و در سال 1399 اين عدد به 325 تن رسيده و 190 

ميليون دلار ارز دريافت كرده ايم.

   بازارهاي صادراتي كه از دست رفت!
در ادامه حامد رفيعي اس��تاد بازاريابي دانش��گاه تهران 
گزارشي از آسيب شناسي صادرات زعفران ارايه كرد؛ در 
اين گزارش وضعيت و روند توليد، مقدار صادرات، ارزش 
صادرات و س��هم ارزشي و سهم مقداري صادرات در بازه 
زماني 20 س��ال يعني از 1380 تا 1400 بررش��ي شده 
اس��ت. مهم ترين بازار صادراتي ايران »امارات، اسپانيا و 
قطر« بوده و بخش��ي از صادرات ايران به مقصد »ايتاليا، 
افغانس��تان، هند، آلمان، فرانسه، عمان، چين، ويتنام و 
هنگ كنگ« بوده اس��ت. ايران در اين س��ال ها به دليل 
تحريم هاي بين المللي و مشكلات سياسي بخشي از بازار 
خود را از دس��ت داده است و يكي از اين بازارها عربستان 
بوده كه طبق گزارش ارايه ش��ده تقاضاي بازار عربستان 
معادل 15 درصد صادرات زعفران ايران است كه كشور از 

اين ظرفيت بي بهره است.

   چالش ها كدامند؟ 
در ادامه مهم ترين چالش هاي حوزه زعفران بررسي شده 
كه يكي از اين چالش ها تناقض آماري است؛ تناقض آماري 
باعث مي شود كه سياست گذار نتواند به دقت و درستي 

وضعي��ت اين حوزه را رصد كرده و براي رفع مش��كلات 
برنامه ريزي كند. مثلا طبق آمار و اطلاعات گمرك، كشور 
در س��ال 1401 به 59 كشور صادرات زعفران داشته در 
حالي كه در ش��وراي ملي زعفران 67 كشور عنوان شده 
است. در س��ال 1400 نيز طبق اطلاعات گمرك به 69 
كشور صادرات داش��تيم كه ش��وراي ملي زعفران اين 
عدد را 47 كش��ور عنوان كرده اس��ت. ع��دم حضور در 
بانك هاي اطلاعاتي بزرگ دنيا و تضاد برندس��ازي يكي 
ديگر از چالش هاي اين حوزه اس��ت. نگاه دس��توري به 
توليد و صادرات در كش��ور، تعهد ارزي صادركنندگان، 
تغيير استانداردهاي بازارهاي هدف )كد رجيستري در 
چين و...(، افزايش ميزان قاچاق زعفران به افغانستان و 
كشورهاي عربي )قاچاق ارزان و صادرات گران(، چالش 
نرخ پاي��ه گمركي، عدم ثبت برند ملي زعف��ران ايران و 
عدم توجه جدي به زنجي��ره ارزش زعفران از مهم ترين 

چالش هاي اين حوزه است.

   زغفران در دام قاچاق و نيما 
در ادامه غلامرضا ميري رييس اتحاديه صادركنندگان 
زعفران از مش��كلات حوزه زعفران گفت: ميزان قاچاق 
زعفران ب��ه برخي از كش��ورها از جمله »افغانس��تان و 
كشورهاي عربي« افزايش يافته؛ زيرا كشورهايي مانند 
افغانس��تان بابت ص��ادرات زعفران به »هندوس��تان« 
تعرف��ه اي پرداخ��ت نمي كنند. از طرفي ص��ادرات اين 
محص��ول با تعرفه هاي ب��الا براي تج��ار ايراني كه بابت 
برگشت ارز به كشور نيز دچار مشكلاتي هستند به صرفه 
نيس��ت؛ زيرا تاجر ما بايد بابت برگش��ت ارز به كش��ور 
هزينه اي بين يك تا 2 درصد بپردازد و پس از ورود نيز ارز 
را توسط بانك مركزي با هزينه 2 تا 5/ 2درصد در سامانه 

ارز نيمايي تبديل كند. او با اشاره به اينكه در حال حاضر 
بيش از 95 درصد زعفران دنيا در ايران توليد مي شود اما 
هنوز كسي ما را به عنوان توليدكننده نمي شناسد، تصريح 
كرد: بيش از 94 درصد زعفران كشور به صورت خام صادر 
و تنها حدود 6 درصد با برند شركت هاي ايراني به فروش 
مي رسد. بايد بتوانيم در بازار جهاني زعفران سهم خود را 
از زعفران بسته بندي با نشان ملي زعفراني افزايش دهيم.

   پيشنهاد بخش خصوصي چيست؟ 
او پيشنهاد داد: براي صادرات زعفران بهتر است دولت 
راهكاري بينديشد تا ارز برگشتي به كشور به شكل در 
مبادله با واردكنندگان كالا يا بازار آزاد تبديل شود. براي 
اينكه وجود سيستم ارزي كشور ما باعث شده تا قاچاق 
زعفران ب��ه وفور صورت گيرد؛ به طوري كه بخش��ي از 
زعفران به ش��كل قاچاق وارد افغانستان شده و به دليل 
نداش��تن تعرفه با هندوس��تان يا چين اين محصول با 
قيمت مناس��ب وارد اين كش��ورها مي ش��ود. در ادامه 
علي شريعتي مقدم گفت: براي صادرات زعفران آنچه 
مهم اس��ت اينكه بايد اهليت صادركننده توجه شود و 
برندينگ اين طلاي س��رخ و ه��ر دو در اين ميانه مورد 
بي توجهي قرارگرفته است و زعفران ايران مسير ديگري 
طي كرده است؛ مسيري كه در نهايت به سود قاچاقچيان 
و غيرمختصص ها تمام شده نه صادركننده هاي واقعي و 
ممكن است بزودي زعفران ايران جاي خود را به بازارهاي 

نوظهور اين حوزه واگذار كند.
بر اساس اظهارات او در حال حاضر ميزان توليد زعفران 
بس��يار بيش��تر از تقاضاي اين محصول در ب��ازار بوده و 
درنتيجه شاهد تغيير نكردن و حتي كاهش قيمت اين 
محصول در داخل علي رغم تورم بالاي حاكم بر اقتصاد 
هستيم. سطح زير كشت زعفران به صورت مديريت نشده، 
افزايش پيدا كرد و آس��يب جدي آن متوجه كشاورزان 

اين بخش شد.
شريعتي مقدم وجود محدوديت هاي صادراتي در اقتصاد 
اي��ران، بي توجهي ب��ه برندس��ازي و بازاريابي علمي در 
بخش زعفران، نبود مديريت در توليد بر اساس آمايش 
سرزمين، نياز بازار و درنهايت عدم تدوين استراتژي دقيق 
و بي توجهي به فناوري هاي نوين را از ضعف هاي جدي 
حوزه زعفران دانست و خواستار رفع اين مشكلات توسط 
تصميم گيران اين حوزه شد. كشورهاي رقيب ما منتظر 
نمي مانند تا ما موانع صادرات زعفران را كنار بزنيم؛ ايران 
نبايد جايگاه خود را در بازارهاي بين المللي از دست بدهد.

در اين نشست عنوان شده كه بايد با برندسازي و حضور 
در بازار جهاني و مديريت بازار صادرات زعفران به سمتي 
حركت كرد كه قيمت زعفران به نفع كشاورزان منصفانه 

تعيين شود.
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سرانه مصرف لبنيات، قرباني 
سياست هاي بخش دولتي

رييس هيات مديره انجمن صنفي صنايع لبني ايران 
گفت: در چند دوره بر اس��اس عملكردهاي نادرست 
بخش دولتي، سرانه مصرف به شدت تحت تاثير قرار 
گرفت و روند نزولي داش��ته اس��ت. به گزارش ايلنا، 
ميراس��لام تيموري در مورد س��رانه مصرف لبنيات 
عنوان كرد: براي بررس��ي بهتر مساله سرانه مصرف 
لبنيات، عملا مي توان آن را در 2 الي 3 مقطع مختلف 
تقسيم بندي كرد كه سياست گذاري هاي اشتباه، باعث 
كاهش سرانه مصرف شده است. وي توضيح داد: مقطع 
نخس��ت مربوط به س��ال 90-1389 است كه دولت 
قانون هدفمندي يارانه ها را اجرا كرد و در حالي كه بايد 
بر اساس آن قانون، يارانه محصولات كشاورزي حفظ 
مي شد، اما عملا از سال 90 يارانه سه محصول لبني كه 
در آن زمان به آنها يارانه پرداخت مي شد، حذف گرديد 
و مبلغ پرداختي 45 هزار تومان كه نقدا به افراد پرداخت 
 شد نيز ظرف مدت كوتاهي كارايي خود را از دست داد. 
تيموري در توضيح بيشتر گفت: در آن مقطع حدود 
5/2 ميليون تن شير خانوار به صورت يارانه اي و يك نوع 
پنير نيز به صورت كوپني در جامعه توزيع مي شد؛ شير 
مدارس هم در آن مقطع وجود داش��ت. وي ادامه داد: 
شير خانوار سال 90-89 حذف شد و پنير نيز سال قبل از 
آن حذف شده بود؛ در ادامه كار، شير مدارس نيز كه جزو 
هدفمندترين و مفيدترين يارانه هاي پرداختي به جامعه 
بود نيز سال 96-95 توسط دولت و با تئوري هاي غلطي 
حذف و به صفر رسيد، در حالي كه اين كار خلاف قانون 
هدفمندي يارانه هاي مصوب مجلس بود و عملا از اين 
موضوع هم جامعه آسيب مي  ديد و هم تعداد زيادي از 
كارخانه هاي لبنياتي تعطيل شدند. رييس هيات مديره 
انجمن صنفي صنايع لبني در ادامه گفت: مرحله دوم 
از سال 97 به بعد اتفاق افتاد كه قيمت شيرخام در آن 
سال 1440 تومان بود و اكنون )مرداد 1402( 15 هزار 
تومان يعني حدود 5/10 برابر شده است، در حالي كه 
به هر شكلي حساب كنيم، درآمد اقشار ضعيف جامه در 
بهترين شرايط حداكثر 8 برابر افزايش پيدا كرده است؛ 
در نتيجه قدرت خريد جامعه به شدت كاهش پيدا كرد. 
تيموري همچنين عنوان كرد: مقطع سوم مربوط به 
ارديبهشت 1401 تا امروز است كه در آن مقطع، قيمت 
شير 6400 تومان بود و الان به 15 هزار تومان رسيده 
است؛ يعني ظرف يك سال قيمت شير و محصولات 
لبني 5/2 برابر افزايش پيدا كرد و عملا مشخص نيست 
مبل��غ 300-400 هزار توماني كه دولت ادعا مي كند 
براي جبران طرح هدفمندي يارانه ها در نظر گرفته، 
به چه مصارفي مي رسد و در حالي كه مشكلات طبقه 
ضعيف جامعه زياد است و معلوم نيست كه چه مقدار 
آن براي لبنيات در نظر گرفته خواهد شد. وي افزود: 
سياست هاي حمايتي دولت طبق كالابرگ هاي فعلي 
كه در نظر گرفته، ايرادات اساسي دارد و عملا پرداخت 
نقدي منجر به هدفمندي و مفيد بودن يارانه ها نشده 
است. اميدواريم سياس��ت هاي مناسبي در اين مورد 
لحاظ شود و به خصوص طرح ش��ير مدارس اجرايي 
گردد؛ چون روشي كه دولت در مورد كالابرگ فعلي 
انتخ��اب كرده به نظ��ر كارآمد نخواهد ب��ود. رييس 
هيات مديره انجمن صنف��ي صنايع لبني همچنين 
گفت: در برنامه هفتم توسعه نيز يكي از اشكالات اين 
است كه علي رغم توجه به موضوع لبنيات در برنامه هاي 
قبلي توسعه، اما در برنامه هفتم هيچ توجهي به موضوع 
لبنيات نشده اس��ت. وي در مورد طرح شير مدارس 
توضيح داد: اين طرح كه از س��ال 82-81 شروع شده 
بود، يكي از مهم  ترين پروژه هاي ملي به حساب مي آمد، 

اما متاسفانه با كج سليقگي عده اي نابود شد.

آرامش در بازار گوشت
رييس اتحاديه گوشت گوسفندي درباره وضعيت بازار 
گوشت توضيح داد: وزارت جهادكشاورزي برنامه هايي 
براي واردات گوشت در شهريور ماه دارد كه با تداوم آن 
بازار تنظيم خواهد شد. علي اصغر ملكي در گفت وگو 
با ايسنا، درباره قيمت  گوشت طي هفته هاي اخير در 
بازار گفت: قيمت گوشت گوسفندي در هفته هاي 
اخير با كاهش حدود 8000 تا 10 هزار توماني همراه 
بوده اس��ت. وي ادامه داد: در حال حاضر مغازه داران 
شقه گوسفندي را كيلويي 425 تا 435 هزار تومان 
بسته به كيفيت آن خريداري مي كنند كه با اعمال 10 

درصد سود به دست مصرف كننده مي رسد.

صادركنندگانپشتصحنهكاهشارزآوريزغفرانراتشريحكردند

طلاي سرخ در تله قاچاقچيان 

انجمنمليصنايعلوازمخانگيايراندربارهاحيايوزارتبازرگانيهشدارداد

ساختار فعلي وزارت صمت حفظ شود
انجمن ملي صنايع لوازم خانگي ايران درباره تفكيك وزارت 
صمت و تأسيس دوباره وزارت بازرگاني خواستار لزوم حفظ 
و تقويت ساختار كنوني و يكپارچه موجود وزارت صنعت، 

معدن و تجارت شد.
متن كامل بيانيه انجمن مل��ي صنايع لوازم خانگي ايران 
درب��اره تفكيك وزارت صمت و تأس��يس دوب��اره وزارت 
بازرگاني به شرح زير است: »انجمن صنايع لوازم خانگي 
ايران با بيش از 42 س��ال س��بقه در كسوت بزرگ ترين و 
قديمي ترين تشكل ملّي و اقتصادي صنعت پيشران لوازم 
خانگي كشور با دارا بودن جايگاه مشورتي با مجموعه نهادها 
و دستگاه هاي مرتبط با اين صنعت با هشدار جدي به پرهيز 
از هرگونه ايجاد تشكيلات و ساختارهاي سازماني عريض و 
طويل و موازي تصميم ساز و تصميم گير فاقد كاركردهاي 
موثر به هر عنوان و شاكله جديد در ساختار وزارت صنعت، 
معدن و تجارت به عنوان حامي اصلي صنايع كشور، منجمله 

تأسيس مجدد وزارت بازرگاني قوياً تأكيد مي نمايد.«
در بخش ديگري از اين بيانيه آمده است: »در اين خصوص، 

جاي سوال است كه اين اقدام فاقد كاركرد و ناموفق پيش 
آزموده، اساساً قصد در حل ريشه اي كدام مشكل از مسائل 
پيراموني صنعتگران، كارآفرينان و توليد كنندگان خواهد 
داشت؟ يقيناً اين انفكاك ضمن هزينه زايي مضاعف براي 
دولت و صنعت كشور، سبب فشارمضاعف قيمت گذاري و 
اقتصاد دستوري و برخورد هاي تعزيراتي با فعالان چرخه 
توليد كشور و خدشه جدي به روند تسهيل گرانه تعاملات 
موثر و ض��روري بخش صنعت و تج��ارت و ازدياد و چند 
پارچگي مراكز تصميم گي��ري و رويه هاي موازي و بعضاً 
متناقض گرديده و از منظر ديگر نيازمند طي زمان مناسب 
براي ش��كل دهي به نظام جديد تثبيت شده در اتمسفر 
صنعتي و اقتصادي كشور بوده و عمر از نيم گذشته دولت 
محترم س��يزدهم براي تحقق مطلوب اين مهم و تثبيت 
كاركردهاي مجهول و مورد انتظار اين تصميم نيز هرگز 

كافي نخواهد بود.«
در اين راستا اين انجمن ملّي و اقتصادي به عنوان نماينده 
قانوني صنعت لوازم خانگي به عنوان دومين صنعت بزرگ 

و پيشران كشور، بر اساس وضعيت موجود و لزوم تجزيه 
و تحليل هاي كارشناسي و برنامه ريزي اقدامات اجرايي 
و همه جانبه متوليان امر در جهت ارتقاي رتبه نازل كشور 
از حيث شاخص هاي جهاني ناظر بر محيط و كسب و كار 
و كاهش اثرات سوء مترتب بر صنعت و اقتصاد كشور و 
ضرورت كاهش تبعات حاصله از تحريم هاي ظالمانه، نرخ 
تورم بالا، سختي معيشت مردم، جولان كالاهاي قاچاق 
و فاقد كيفيت و اصالت و... به عن��وان راهكاري عملي و 
اجرايي به جاي اتخاذ چنين تصميمات نامبارك و كاهنده 

حقوق مصرف كنندگان و توليد كنندگان، چابك سازي و 
ارتقاي بهره وري سازماني و لزوم حفظ و تقويت ساختار 
كنوني و يكپارچه موجود وزارت صنعت، معدن و تجارت 
را م��ورد تأكيد قرار داده و از متولي��ان امر انتظار دارد در 
شرايط سخت جاري تمامي توان كشور صرف حمايت 
و پشتيباني و رفع موانع توليد و اشتغال مولد گرديده تا 
انتفاع آن در توانمندسازي حداكثري اقتصاد ملّي و ارتقاء 
جايگاه حقوق مصرف كنندگان و توليد كنندگان نمود 

عيني تري يابد.

ويژه

ايجاد سه شهرك صنعتي جديد 
در استان فارس

سعيده ناصري|سيد مصطفي هاشمي مديرعامل 
شركت شهرك هاي صنعتي استان فارس در نشست 
خبري كه همزمان با برگزاري تور فعالان رس��انه اي 
استان در شهرك صنعتي بزرگ شيراز و به مناسبت 
هفته حمايت از صنايع كوچك برگزار شد از ايجاد سه 
شهرك صنعتي جديد در فارس، آغاز واگذاري شهرك 
داروي��ي بيضا در هفته دولت، اراي��ه 24نوع خدمات 
حمايتي به صناي��ع كوچك، اج��راي 500ميليارد 
تومان طرح زيرس��اختي در ش��هرك هاي صنعتي 
استان، افزايش ظرفيت تصفيه خانه فاضلاب شهرك 
صنعتي شيراز به 7500مترمكعب با اجراي دو طرح 
توس��عه اي خبر داد. همچني��ن فرايندهاي اجرايي 
احداث نواحي صنعتي صنايع دستي و صنفي شيراز 
و ناحيه جويم پس از تصويب در دس��تور كار شركت 
ش��هرك هاي صنعتي فارس قرار گرفته تا با اجراي 
طرح هاي زيرس��اختي، آماده واگذاري به متقاضيان 
سرمايه گذار شود. ايشان افزود: ناحيه صنايع دستي 
شيراز كه بس��تر لازم براي استقرار، فعاليت مشاغل، 
فعاليت هاي مرتبط با صنايع دس��تي و زمينه رشد 
وتوس��عه اين صنايع را فراهم مي كن��د، از مصوبات 
سال 1386هيات وزيران بود كه سال ها به علت نبود 
زمين مناس��ب، اجرايي نش��ده بود اما با حمايت ها و 
همراهي مديران دس��تگاه هاي اجرايي استان، اين 
ناحيه صنعتي به مس��احت 40هكتار درجلسه اين 
هفته شوراي برنامه ريزي و توسعه استان به تصويب 
رس��يد. وي در ادامه با اش��اره به انجام مراحل تملك 
زمين ناحيه صنعتي جويم در كمسيون ماده 21 نيز 
گفت: اين ناحيه صنعتي نيز در زميني به مس��احت 
32هكت��ار ايجاد مي ش��ود تا بس��ترهاي لازم براي 
جذب سرمايه گذار و ايجاد اشتغال پايدار صنعتي در 
شهرستان جويم كه فاقد شهرك يا ناحيه صنعتي بود، 
فراهم شود. مديرعامل شركت شهرك هاي صنعتي 
فارس همچنين از ايجاد شهرك صنعتي تخصصي 
صنفي ش��يراز با مس��احت 97 با مشاركت مجتمع 
اقتصادي كميت��ه امداد حضرت ام��ام خميني)ره( 
خبرداد و گفت: مراحل تملك زمين و انعقاد قرارداد 
با مجتمع اقتصادي انجام شده و فرآيندهاي اجرايي 
در دست اقدام است تا بس��تر مناسبي براي استقرار 
صنوف توليدي شيراز فراهم شود. هاشمي همچنين 
از برنامه اين شركت براي واگذاري اراضي در شهرك 
صنعتي دارويي بيضا در هفته دولت امسال خبر داد و 
گفت: هم اكنون عمليات اجرايي طرح هاي زيرسازي 
و خط انتقال برق با اعتبار 520ميليارد ريال در حال 
انجام است و طرح شبكه داخلي فاضلاب فاز اول نيز با 
اعتبار 150ميليارد به پايان رسيده است. وي با اشاره 
به پيشرفت 50درصدي عمليات اجرايي طرح خط 
انتقال برق ش��هرك صنعتي دارويي بيضا گفت: اين 
خط دومداره با اعتبار 170ميلي��ارد ريال باظرفيت 
حدود 12مگاوات برق به طول 11كيلومتر از پس��ت 
برق بيضا تا شهرك صنعتي در مرحله اجرا قراردارد 
كه با بهره برداري از آن برق اين شهرك صنعتي تامين 
مي ش��ود. مديرعامل شركت ش��هرك هاي صنعتي 
فارس افزود: در زمينه تامين آب نيز به ميزان 10ليتر 
برثانيه انشعاب آب از محل خط انتقال آب سد درودزن 
خريداري شده است وعمليات اجرايي خط انتقال آب 
از خط اصلي محل انشعاب تا شهرك صنعتي نيز در 

برنامه كاري قرارگرفته است.

مفقودی
سند کمپانی خودرو سواری هاچ بک سایپا  تيپ :111SE  به شماره 
پ�اک: 138 د 52 ایران 26 مدل: 1398 به  رنگ: س�فيد- روغنی   
ش�ماره شاس�ی : NAS431100K1073499  ش�ماره موتور: 
M13 /6376122  بنام مهدی رحيمی  مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.

براب�ر آرا ء ص�ادره هيئت  موض�وع قانون تعيي�ن تکليف وضعيت ثبت�ی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی مس�تقر در واحد ثبتی تصرفات مالکانه بامعارض 
عباسعلی مقدم حصاری  به شماره شناسنامه 22۰2 بشماره کد ملی ۰7۰17۴5797 
صادره از تربت حيدریه فرزند محمد علی کاسه پرونده 1۴۰211۴۴12۴8۰۰۰۰۰58 در 
ششدانگ  یک قطعه زمين  که در آن بنا احداث  شده است   بمساحت 3۴1/68متر 
مربع از پاک شماره  3 اصلی  واقع در اراضی اوزینه  بخش3 حوزه ثبت ناحيه 2 گرگان 
طبق رأی صادره حکایت از تصرفات متقاضی دارد.لذا به منظور اطاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله پانزده روز آگهی می شود از این رو اشخاصی که نسبت به صدور 
سند مالکيت متقاضی اعتراض داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولين آگهی 
بمدت دوماه اعتراض خود را با ذکر ش�ماره پرونده به این اداره تس�ليم و پس از اخذ 
رسيد ظرف مدت یکماه از تاریخ تسليم اعتراض به مرجع ثبتی، دادخواست خود را 
به مرجع ذیصاح قضایی تقدیم  و گواهی تقدیم دادخواست را به این اداره ارائه نماید. 

تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴۰2/5/9    تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴۰2/5/25

آگهی اختصاصی موضوع قانون
 تعيين تکليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های 

فاقد سند رسمی برابر ماده ۳ و ماده ۱۳ آئين نامه 
قانون تعيين تکليف

ریيس اداره ثبت اسناد و اماک منطقه دو گرگان
حجت الله تجری

شناسه آگهی:۱۵۳۷۱۸۷

نظریه اینکه اقدس یاسمی فرزند عبدالحسين به ش�ماره ملی ۰6815۰6751 
باستناد دو برگ استشهاد گواهی امضا شده منضم به تقاضای کتبی جهت دریافت 
یک برگ سند مالکيت المثنی نوبت اول به این اداره مراجعه کرده و مدعی است 
س�ند مالکيت پاک 7۴ فرعی از 125 اصلی واقع در بخش دو بجنورد به آدرس 
بجنورد - قلعه عزیز به شماره چاپی 75۰271 بعلت جابجائی مفقود شده است 
و با بررس�ی دفتر اماک معلوم شد س�ند مالکيت اوليه ذیل دفتر الکترونيکی 
1۴۰2۰2۰3۰7۰۰5۰۰1632 بنام نامبرده فوق صادر و تسليم گردیده است دفتر 
اماک بيش از این حکایتی ندارد لذا طبق ماده 12۰ آئين نامه قانون ثبت مراتب یک 
نوبت آگهی و متذکر می گردد هر کسی نسبت به ملک مورد آگهی معامله ای انجام 
داده یا مدعی وجود سند مالکيت نزد خود باشد بایستی ظرف ده روز از انتشار این 
آگهی اعتراض کتبی خود را به پيوست اصل سند مالکيت یاسند معامله  رسمی 
به این اداره تسليم نماید. بدیهی است در صورت عدم وصول اعتراض در مهلت 
مقرر و یا وصول اعتراض بدون ارائه سند مالکيت یاسند معامله رسمی نسبت به 
صدور سند مالکيت و تسليم آن به متقاضی اقدام خواهد شد و سند مالکيت اوليه 

از درجه اعتبار قانونی ساقط است.

آگهی فقدان سند مالکيت

علی اوسط رستمی- ریيس اداره ثبت اسناد و اماک منطقه دو بجنورد

 شناسه آگهی: ۱۵49۱22

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود 
درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به این سامانه 

پيامك نمایند. 
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خبرروز

افزايش دماي تهران تا اواسط هفته آينده
بر اساس اعلام اداره كل هواشناسي استان تهران، از پنجشنبه )۲۶ مردادماه( تا اواسط هفته آينده روند تدريجي افزايش دما در سطح 
استان پيش بيني مي شود. براساس بررسي نقشه هاي پيش يابي و تحليل الگوهاي پيش بيني عددي، وضعيت جوي استان تهران 
طي پنج روز آينده آسماني صاف تا كمي ابري و در ساعات بعد از ظهر و شب همراه با وزش باد و گاهي افزايش سرعت وزش باد به ويژه 
در نواحي جنوب غربي و شمال شرقي استان پيش بيني مي شود. طي اين مدت گاهي افزايش ابر در ارتفاعات مورد انتظار است. از 
پنجشنبه )۲۶ مردادماه( تا اواسط هفته آينده روند تدريجي افزايش دما در سطح استان پيش بيني مي شود.آسمان تهران  پنجشنبه 

)۲۶ مردادماه( صاف، در بعضي ساعت ها وزش باد با حداقل دماي ۲۴ و حداكثر دماي ۳۵ درجه سانتيگراد پيش بيني مي شود.

رويداد

رييس مركز ارزشيابي و تضمين كيفيت نظام آموزش 
و پرورش در نشس��ت خبري با موض��وع تحليل نتايج 
امتحانات نهايي خردادماه ۱۴۰۲، اظهار كرد: ۱۵ درصد از 
شركت كنندگان به نمرات امتحان نهايي اعتراض داشتند. 
۵۴ درصد معترضان به نمرات امتحان نهايي پسران و ۴۶ 
درصد دختران بودند. محسن زارعي ادامه داد: ۴۹ درصد 
از نمرات پس از اعتراض »افزايش« يافت. ۲۶ درصد بدون 
تغيير باقي ماند و ۲۵ درصد »كاهش« يافت. تغييرات بالا 
در نمرات امتحان نهايي پس از اعتراض ناچيز بوده است.

 
   نحوه رسيدگي به برگه هايي

با بيش از ۲ نمره تغيير
زارعي درباره نحوه رسيدگي به اعتراصات نيز توضيح داد: 
اگر تغيير نمره پس از اعتراض بيش از ۲ نمره بوده، برگه 
به مصحح پنجم ارجاع داده شد. اگر در مصحح پنجم هم 
اين مغايرت وجود داشت، برگه به مرحله بازبيني ارسال 
شد. در مرحله بازبيني، بازبينان برگه را كامل مي ديدند و 
نظر يكي از مصححين را تاييد مي كردند و آن نظر اعمال 
مي ش��د. بنابراين دقت شد كه هيچگونه تضييع حقي 
نباشد. او با بيان اينكه بين مصححين اول و دوم ۹۴ درصد 
همبستگي در نمرات وجود داشت، افزود: مغايرت نمره در 
نمره مصحح اول و دوم را خيلي كم داشتيم. عمده كساني 
كه اعتراض زده بودند، نمرات بالايي داشتند.  زارعي در 
خصوص تحليل آزمون نيز گفت: تك تك سوالات را از 
نظر روايي، پايايي، درجه دش��واري، ميزان پاسخگويي 
شركت كنندگان و كاركرد افتراقي سوال كه آيا سوگيري 
دشته يا خير؟ بررسي شد و هنوز در حال انجام است. ما 
ميانگين درس به درس را به تفكيك استان ها در دستور 

كار داريم . بنا داريم به استان ها بازخورد دهيم.

   فقط يك نفر در كشور معدل
۲۰ كسب كرد

زارعي همچنين درباره مورد تاييد بودن سوالات آزمون 
نهايي توضيح داد: همه سوالات مورد تاييد دبيرخانه هاي 

ما بودند و از اين رو در ۷۶ درصد راهنماي تصحيح ما هيچ 
تغييري رخ نداد و همان سوالات پيش بيني شده توسط 
طراحان، مورد تاييد دبيرخانه ها بود. يك مورد سوال از 
درس رياضيات گسس��ته مورد تاييد نبود. دبيرخانه ها 
معتقد بودند اين سوال گويا نيست و بايد حذف شود. ما 
اين سوال را حذف كرديم و قبل از تصحيح، نمره آن بين 
باقي سوالات توزيع شد. او تاييد كرد: در امتحان نهايي 
امسال فقط يك نفر در كشور معدل ۲۰ كسب كرد. اين 
دانش آموز پسر، در مدرس��ه نمونه دولتي تهران درس 
مي خواند و توانس��ت معدل ۲۰ در رشته تجربي كسب 
كند. در مجموع افت نمرات را داش��تيم. س��ال گذشته 
ميانگين نمرات در رشته نظري ۱۱.۶۲ و امسال ۱۰.۰۲ 
بوده است. رييس مركز ارزشيابي و تضمين كيفيت نظام 
آموزش و پرورش، افزود: در مجموع رشته هاي نظري، 
بيشترين نمره بين ۱۰ تا ۱۲ بوده است و تعداد نمره ۲۰ 

حدود ۰.۴۱ درصد است.

   نحوه ايجاد نمره كل تراز شده
و سابقه تحصيلي

رييس مركز ارزشيابي و تضمين كيفيت نظام آموزش و 
پرورش درباره نحوه ايجاد نمره كل تراز شده و ايجاد سابقه 
تحصيلي توضيح داد: نمره تراز براي هر درس در هر سال 
توليد شده است. در واقع نمره تراز فرد به اين معناست 
كه عملك��رد او در جامعه آماري خودش چطور اس��ت. 
برخي افراد شركت كننده نمره خام را در نظر مي گيرند و 
مي گويند معدل من در فلان سال ۲۰ شد. درحالي كه 
معدل مبنا نيست و سابقه تحصيلي درس به درس احصاء 
شد. هر درس ضريبي داشته و با توجه به ضريب آن، نمره 
تراز ش��ده و بين شركت كنندگان همان سال نمره كل 
توليد و گزارش شده است. به گفته زارعي، در شهريور ماه 
امسال امكان ايجاد سابقه و ترميم نمره وجود ندارد و فقط 
دانش آموزان تجديد شده در شهريور امسال مي توانند 
آزمون دهند، بنابراين تمامي شركت كنندگان شهريور 
ماه، دانش آموزان تجديد شده هستند. او درباره چگونگي 

ساخت و توليد س��ابقه تحصيلي و نمرات تراز، توضيح 
داد: از سال ۸۴ به بعد قريب به ۱۸ سال سابقه تحصيلي 
توليد كرديم. براي همه فارغ التحصيلان و دانش آموزان 
و داوطلبان ۷۰ عن��وان درس »يكت��ا« از نظام قديم و 
جديد آموزش و پرورش داش��تيم و در واقع در عناوين 
سابقه، تحولي داشتيم. بخشي از داوطلبان هيچ سابقه و 
مشخصات هويتي نزد ما نداشتند. شناسايي و جانمايي 
اين افراد كار طاقت فرسايي بود اما به همت همكاران انجام 
شد. زارعي تصريح كرد: ۱۰۴ درس از ۴ ديپلم و ۴ پيش 
دانشگاهي و ۳ نظام آموزشي داشتيم. از اينها تقريبا ۱۰۰ 
هزار نمره يكتا توليد و از اين ميان براي بيش از ۱۱ ميليون 
نفر درس تبديل نمره يكتا به تراز رخ داد و جانمايي شد. 
براي هر درس آماري با توجه به ضرايب در هر سال توليد 
و تبديل به نمره كل شد و نهايتا به  عنوان سابقه تحصيلي 

به سازمان سنجش ارايه مي شود.

   سوالات در فضايي امن
به دست شركت كنندگان رسيده است

او با بيان اينكه سوالات را الكترونيك و به صورت رمز نگاري 
شده و امن ارسال كرديم، افزود: كاملا سوالات در فضايي 
امن به دست ش��ركت كنندگان رسيده اس��ت. نياز به 
امكانات و تجهيزات داريم اما امس��ال اتفاق خوبي افتاد 
و مشاركت ساير دستگاه ها را شاهد بوديم. از اين رو ابزار 
و امكانات اوليه مثل دوربين مدار بس��ته، راكت فلزياب 
و دستگاه س��يگنال ياب و ... را داشتيم و حوزه هاي اجرا 

مجهز شدند.
 

   تصحيح الكترونيك اوراق امتحاني
زارعي تاكيد كرد: امسال پاسخ برگ ها شخصي سازي 
شده بود و هر دانش آموز پاسخ برگ خاص خود را داشت. 
يعني پاسخ برگ ها چاپ و نه تكثير مي شدند و اين كار 
سختي بود. سوالات هم شخصي سازي شده در حوزه اجرا 
بود و سوال ويژه آن حوزه طراحي شده بود و شماره حوزه 

در پس زمينه سوال درج شده بود.

»ترميمنمره«وايجاد»سابقهتحصيلي«درشهريورماهممكننيست
يادداشت

ادعايوزيربهداشتباواقعيتحوزهسلامتهمخوانيندارد
نظام س��لامت را ب��ه صورت 
ش��بكه ترس��يم كرده ايم و 
اكنون از قوي ترين ش��بكه 
س��لامت در س��طح دني��ا 
برخورداريم. اين يكي ديگر 
از جملاتي اس��ت ك��ه وزير 
بهداشت و درمان روز گذشته 
در نشست خبري خود عنوان 
كرده اس��ت. او كه دس��تاوردهاي دولت را برشمرده و 
در نهايت به اين نتيجه رس��يده است كه از سال ۱۴۰۰ 
تاكنون ميزان ۱۰ درصد به تخت هاي بيمارستاني كشور 
افزوده شده و قرار است با حفظ كيفيت تعداد پزشكان 
را افزايش دهن��د. اما همين چند جمل��ه وزير محترم 
بهداش��ت و درمان سوالات بس��ياري را به ذهن متبادر 
مي كند. اينكه افزايش تخت هاي بيمارستاني به تنهايي 
مي تواند پاسخگوي نياز بيماران باشد يا متناسب با آنها 
بايد كادر درمان نيز افزايش پيدا كنند. در حال حاضر ۱۲ 
هزار پرستار نيازمند استخدام وزارت بهداشت و درمان 
هستند. از سوي ديگر وقتي وزير بهداشت از قوي ترين 
شبكه سلامت در سطح دنيا صحبت مي كند اين سوال 
مطرح مي شود كه چطور به چنين نتيجه شگرفي دست 
پيدا كرده اند. با خانه هاي سلامتي كه در نقاط دور افتاده 
وجود دارد اما از حداقل هاي امكانات پزشكي هم محروم 

اس��ت و بيماران براي درمان بس��ياري از بيماري هاي 
خود مجبورند مس��افت هاي طولاني را طي كنند تا به 
بيمارستاني در يك شهر كوچك برسند كه البته آن هم 
امكانات چنداني براي ارايه خدم��ات به بيماران ندارد. 
مساله اينجاست كه مسوولان تا جايي كه مي توانند در 
زمينه هايي كه مشكلات آن مشهود و واضح است سعي 
مي كنند با فرافكني به مس��ائل ديگري بپردازند. حوزه 
بهداشت و درمان هم از اين قاعده مستثني نيست. روزي 
نيس��ت كه اخبار مهاجرت پزش��كان و كمبود پزشك 
متخصص در بيمارستان هاي دولتي منتشر نشود. روزي 
نيس��ت كه بيماران مراجعه كننده به بيمارستان هاي 
دولتي از ساعت ها انتظار براي ويزيت شدن توسط دكتر 
متخصص گلايه نكنند و اين در حالي است كه بسياري از 
مواقع به دكتر عمومي ارجاع داده مي شوند چون پزشك 
متخصص در بيمارستان حضور ندارد. مساله اينجاست 
كه براي داشتن قوي ترين شبكه سلامت در سطح دنيا 
بايد از مردم نظرخواهي كرد. مردمي كه هر روز براي تهيه 
دارو با مشكل مواجه هستند، مردمي كه هزينه هاي دارو 
و درمان كمرشان را خم كرده و هر بار هم به وعده هايي 

كه مسوولان داده اند اميد بسته اند اما ....
وزير بهداشت در حالي از افزايش تعداد پزشكان سخن 
مي گويد كه بسياري از پزشكان به دليل شرايط نامساعد 
معيش��تي و درآمدي جلاي وطن كرده اند. مش��كلات 

موجود در حوزه بهداش��ت و درمان بسيار است. مساله 
اين نيس��ت كه قصد سياه نمايي داش��ته باشيم اما اگر 
بخواهيم منصفانه با ماجرا برخورد كنيم واقعا قرار گرفتن 
در جايگاه قوي ترين شبكه سلامت در سطح دنيا كمي 
براي ايران دور از دس��ترس به نظر مي رسد، حداقل در 
شرايط كنوني كه اكثريت بيماران از كيفيت خدماتي 
كه در بيمارس��تان ها و مراكز درماني دريافت مي كنند 
راضي نيستند. رسيدن به جايگاهي كه وزير بهداشت و 
درمان مدعي آن است نيازمند زيرساخت هايي است كه 
متاسفانه همه آنها در كشور ما فراهم نيست. نه تعداد كادر 
درمان نسبت به تخت هاي بيمارستاني استاندارد است. 
نه تجهيزات پزشكي در تمامي بيمارستان ها از كيفيت 
مطلوب برخوردار اس��ت و نه وضعيت دارو در شرايطي 
است كه مردم براي دسترس��ي به آن مشكلي نداشته 
باشند. كمتر از دو هفته پيش بيماران هموفيلي به نبود 
دارو اعتراض كردند و مقابل وزارت بهداشت و درمان جمع 
شدند تا شايد پاسخي از مسوولان دريافت كنند. به اين 
ترتيب نمي توان شرايط واقعي حاكم بر حوزه بهداشت 
و درمان كش��ور را در نظر گرفت و همچنان با نظر وزير 
بهداشت و درمان درباره قوي ترين شبكه سلامت همراه 
بود.  اي كاش مسوولان گاهي از پشت ميزهايشان بلند 
شوند و در حوزه هاي مربوطه خود چرخي بزنند شايد آمار 

و ارقام واقعي از مشكلات و كمبودها را به دست بياورند.

مريمشاهسمندي

طرحكميسيوناجتماعيمجلسبرايبيمهكارگرانساختمانيراينياورد

تصويب طرحي كه مغاير اصل ۷۵ قانون اساسي است

تعادل|
 بالاخره بع��د از كش و قوس هاي بس��يار 
اصلاحيه ماده ۵ بيمه كارگران ساختماني 
به صحن علني مجلس رفت.  طرح اصلاحيه ماده ۵ بيمه 
كارگران س��اختماني بعد از مخالفت شوراي نگهبان با 
توقف قانون ۱۴۰۱ و بازگشت به قانون سال ۹۳، يكشنبه 
۲۲ مردادم��اه، مجددا در صحن علني مجلس بررس��ي 
شد. در اين جلسه طرح پيشنهادي كميسيون اجتماعي 
مجلس كنار گذاشته شد و نمايندگان به طرح نماينده 
محلات راي دادند. در طرح جديد كه تفاوت فاحش��ي با 
طرح كميسيون اجتماعي مجلس دارد، آمده:  »سازمان 
تأمين اجتماعي مكلف اس��ت با درياف��ت هفت درصد 
)۷٪( حق بيمه سهم بيمه شده از مأخذ كسر حق بيمه از 
كارگران داراي پروانه مهارت فني شاغل مستقيم و بيست 
و دو نيم درص��د )۲۲.۵٪( درصد مجموع عوارض صدور 
پروانه ايجاد يا توسعه، احداث يا افزايش تراكم ساختماني، 
تخريب و نوسازي بنا و تعميرات اساسي شامل زيربنا، مازاد 
بر تراكم، پايه مالي، افزايش ارزش قانوني ناشي از طرح هاي 
توسعه اي شهري و تغيير كاربري به تجاري به عنوان سهم 
مالك، اين كارگران را بيمه كنند«.  در طرح كميسيون 
اجتماعي ۱ تا ۶درصد حداقل دستمزد سهم حق بيمه 
كارفرما بود، اما در طرح جديد عوارض صدور پروانه - همان 
معياري كه در قانون سال ۹۳ آمده - ملاك قرار گرفته است. 
موضوعي كه به گفته فعالان كارگري سبب بي اثر شدنِ 

اصلاحيه ماده ۵ بيمه كارگران ساختماني خواهد شد. 

   ماجراي اين اصلاحيه چيست كه هر بار
به بن بست مي خورد

تقي اسدزاده، كارش��ناس حوزه كار و فعال كارگري در 
اين ب��اره به تعادل مي گويد: س��وال اينجاس��ت كه اين 
اصلاحيه ماده ۵ به ضرر چه كساني است كه هر بار سعي 
دارند تصويب آن را به نح��وي از انحا عقب بيندازند و در 
روز ۲۲ مرداد هم كه كلا طرح از دس��تور كار خارج شد و 
طرح ديگري كه هيچ بررسي كارشناسي روي آن انجام 
نگرفته بود مورد تصويب نمايندگان مجلس قرار گرفت.  
او مي افزايد: نمايندگان قبل از هر چيز بايد مدافع حقوق 

كارگران باش��ند نه اينكه براي حق و حق��وق كارفرما و 
پيمانكار چانه زني كنند. قانوني كه ۱۵ سال است كارگران 
ساختماني چشم انتظار اجرايي شدن درست و دقيق آن 
هستند همچنان هم در شرايطي است كه هيچ تضميني 
براي اجرايي ش��دن آن وجود ندارد. مساله اينجاست كه 
بيشتر از آنكه در اين قانون و اصلاحيه حقوق كارگران مورد 

توجه قرار گيرد حقوق كارفرما مساله است. 

   تصويب طرحي پر از اشكال
از سوي ديگر اكبر شوكت )رييس كانون انجمن هاي صنفي 
كارگران ساختماني( در انتقاد از طرحِ جديد نمايندگان 
مجلس در اصلاح ماده ۵ بيمه كارگران ساختماني به ايلنا 
گفت: در كمال ناباوري، طرح كميس��يون اجتماعي در 
صحن علني مجلس رأي نياورد و طرحِ نماينده محلات 
تصويب شد. طرح كميسيون اجتماعي تا الان ۵ بار وارد 
صحن علني مجلس شده اما هر بار رد شده است. اين طرح 
در كميسيون اجتماعي از زواياي مختلف بررسي شده و 
مركز پژوهش هاي مجلس نيز آن را تاييد كرده است. جاي 
تعجب دارد كه چنين طرحي كنار گذاشته مي شود و در 

عوض طرحي پُر از مشكل تصويب مي شود. 

   همه تلاش كردند
طرح كميسيون اجتماعي راي نياورد

او افزود: فلس��فه حض��ور طرح ها در كميس��يون هاي 
تخصصي، بررسي تخصصي و همه جانبه طرح است، اگر 
قرار است به راحتي اين همه بررسي و اظهارات كارشناسانه 
كنار گذاشته شود، چرا طرح ها به كميسيون ها مي روند؟ 

ش��وكت گفت: روز بررس��ي طرح اعضاي ۲۰۰ انجمن 
ساختماني در مجلس حاضر شدند تا از نزديك در جريانِ 
بررس��ي طرح قرار بگيرند. ما از نزديك ش��اهد تحرك 
برخي از نمايندگان و هيات رييسه  مجلس براي به ثمر 
نرسيدن طرح كميسيون اجتماعي بوديم. حتي برخي 
از نمايندگاني كه پيشتر در كميسيون اجتماعي طرح را 
پذيرفته بودند هم در صحن با طرح كميسيون مخالفت 
كردند.  رييس كانون انجمن هاي س��اختماني كشور در 
انتقاد از طرح مصوبِ نماينده محلات گفت: در قانون سال 

۹۳ پانزده درصد از مجموع عوارض صدور پروانه به عنوان 
سهم كارفرما در نظر گرفته شده بود. در طرح جديد اين 
رقم به ۲۲.۵درصد افزايش يافته كه اين نمي تواند منابع 
لازم را براي بيمه كارگران ساختماني فراهم كند. او ادامه 
داد: ۱۵درصدي كه قبلا از صدور پروانه دريافت مي شد، 
حدود ۲۵۰هزار كارگر را پوشش مي داد و ۲۲.۵درصدي 
كه در طرح جديد تعيين شده ۳۵۰ نهايتا ۴۰۰ كارگر را 
پوشش مي دهد. حتي اگر عين ۳۰درصد را هم دريافت 
كنند – كه اين اتفاق نمي افتد – نهايتا ۵۰۰هزار كارگر 
بيمه مي شوند. پس با يك دو دو تا چهارتاي ساده مي توان 
متوجه شد كه اين مصوبه توانِ پوشش بيمه همه كارگراني 
كه درصف بيمه هس��تند را ندارد و به روال س��ابق بيمه 
كارگران ديگر نيز قطع خواهد شد. اين مغاير با اصل ۳ و 

اصل ۲۹ قانون اساسي است. 

   مجلس اولويت هاي خود را
فراموش كرده 

رييس كانون كارگران ساختماني كشور گفت: در سال 
۱۴۰۱ درآمد حاصل از سهم ۷درصد كارگران ساختماني، 
چيزي حدود چهار هزار و پانصد ميليارد تومان بود كه اين 
رقم از مجموع درآمدي كه از ۱۵درصد سهم كارفرما تأمين 
شده كمتر بود، درحالي كه بايد حدود سه برابر مي شد. يكي 
از دلايلي كه باعث قلع و قمع بيمه كارگران ساختماني 
شد، همين است.  شوكت گفت: مجلس اولويت هاي خود 
را فراموش كرده و به جاي پرداختن به طرح هاي كارگري 
و طرح هايي كه معيش��ت و سفره مردم را تامين كند، به 
طرح هايي ديگر فكر مي كن��د. اين فعال كارگري گفت: 
اميدورايم شوراي نگهبان با توجه به اينكه اين طرح مغاير با 
اصل ۷۵ قانون اساسي است آن را رد كند، به خصوص اينكه 
نماينده شوراي نگهبان در جلسه  كميسيون اجتماعي 

حضور داشت و طرح كميسيون را پذيرفته بود. 

   ترجيح دروغ ذي نفعان بر منافع محرومان
علي رمضاني، فعال ديگر كارگري نيز در اين باره به »تعادل« 
مي گويد: نمايندگان مدام بر اين حرف غير واقع إصرار دارند 
كه اجرايي شدن اين طرح بر قيمت مسكن تاثير مي گذارد. 

در حال��ي كه كل بار مالي اين اقن��ون كمتر از نيم درصد 
سود كارفرماس��ت. آيا واقعا زندگي بيش از يك ميليون 
كارگر همراه با خانواده هايش��ان كه نزديك به ۶ ميليون 
 نفر جامعه را تشكيل مي دهند به اندازه نيم درصد از سود 
بساز بفروش ها و كارفرماهاي ساختماني نمي ارزد. مجلس 
با تصويب اين طرح پر از اش��كال قطعا شرمنده كارگران 
ساختماني خواهد شد.  او مي افزايد: مساله اينجاست كه 
نمايندگان فراموش كرده اند وظيفه اصلي ش��ان دفاع از 
حقوق افراد مظلوم و كم برخوردار جامعه است. كارگران 
قشر هميشه محروم جامعه بوده اند. كارگران ساختماني 
بيشتري آمار مرگ و مير در حوادث ار را به خود اختصاص 
داده اند و هر بار با مرگ هر كارگر ساختماني خانواده او به 
امان خدا رها مي شوند. بيمه يكي از ضرورت هاي زندگي 
اين افراد اس��ت و با اين حال دست هاي پشت پرده تمام 
سعي خود را مي كند كه لطمه اي به سود كارفرمايان وارد 
نش��ود. واقعا اينكه مي گويند بيمه كارگران ساختماني 
قيمت مس��كن را افزايش مي دهد دروغي است كه هيچ 

كس جز ذي نفعان حوزه ساخت و ساز آن را باور ندارند. 

   نمايندگان وقت كشي مي كنند
از س��وي ديگر رييس كانون كارگران ساختماني استان 
قم نيز به ايلنا گفت: مصوبه جديد مجلس براي اصلاحيه 
ماده ۵ بيم كارگران ساختماني بر همان مبناي طرح سال 
۹۳ است و قطعا به همان مشكل هم دچار مي شود. عباس 
ش��يري در انتقاد از اقدام مجلس در ناديده گرفتنِ طرح 

اصلاحيه ماده ۵ بيمه كارگران س��اختماني كميسيون 
اجتماعي افزود: نمايندگان مجلس به طرحِ كارشناسي 
شده كميسيون اجتماعي رأي ندادند و طرحي را مصوب 
كردند كه بي شك اگر به تصويبِ نهايي برسد در تأمين 

منابع مالي سازمان تامين اجتماعي ناتوان خواهد ماند. 
او در توضيح بيشتر گفت: پيشنهاد افزايشِ عوارض پروانه 
س��اخت از ۱۵درصد به ۲۲.۵درص��د جوابگوي كمبودِ 
منابع مالي سازمان تأمين اجتماعي براي بيمه كارگران 
ساختماني نيست. تأمين اجتماعي پيشتر از نيازِ ۱۶ تا ۱۸ 
هزار ميليارد توماني خود براي تأمين منابع بيمه كارگران 
ساختماني گفته بود، اما طرحي كه نمايندگان مجلس به 
آن رأي داده اند نهايتا ۸هزار ميليارد تومان از اين منابع را 
تأمين مي كند و جوابگوي بيمه همه كارگران ساختماني 

نخواهد بود. 

   شوراي نگهبان
اين طرح را رد خواهد كرد

رييس كانون كارگران س��اختماني استان قم ادامه داد: 
حتي اگر هيات وزيران اين رقم را تا سي درصد هم افزايش 
دهد باز هم تأمين منابع س��ازمان ب��راي بيمه كارگران 
انجام نخواهد شد. ما مطمئن هستيم كه شوراي نگهبان 
اين طرح را به دليلِ مغايرت با اصل ۷۵ قانون اساس��ي و 
مشكلِ كمبودِ منابع رد خواهد كرد. طرح احتمالا دوباره 
به صحن علني مجلس بازگردد و باز هم در پروسه بررسي 
در كميسيون اجتماعي و انتظار براي رفتنِ به صحن علني 

مجلس بيفتد.  او بيان كرد: طرح كميسيون اجتماعي روي 
۱ تا ۶درصد حداقل دستمزد و قانونِ سال ۱۴۰۱ نيز روي 
۱ تا ۴ درصد حداقل دستمزد براي سهم كارفرما بنا شده 
بود، كه اين مولفه سبب مي شد سهم كارفرما با توجه به 
افزايش رقم دس��تمزد هرساله افزايش پيدا كند كه اين 
كاملا معقول بود و مشكلِ محتملِ كمبودِ منابع تامين 
اجتماعي براي سال هاي بعد را از بين مي برد. طرح جديد 
اما بر همان مبناي طرح ۹۳ است و قطعا به همان مشكل 
هم دچار مي شود.  ش��يري تأكيد كرد: به نظر مي رسد 
نمايندگان مجلس به دنبال وقت كشي هستند و چون 
چيزي تا پايانِ مجلس يازدهم نمانده احتمالا به قدري 
اين تعلل را ادامه مي دهند كه مجلس به پايان برسد و طرح 
بيمه كارگران ساختماني بي نتيجه بماند.  شيري گفت: هر 
يك روز تعلل در تصويبِ اصلاحيه ماده ۵ بيمه كارگران 
ساختمان، ظلم بر اين كارگران است. بيمه ابتدايي ترين 
و حداقلي ترين حق كارگران است؛ حذفِ بيمه از حقوق 
كارگراني كه هر روز در معرض انواع حوادثِ ناگوار هستند، 
ظلم مضاعف بر كارگران اس��ت. نمايندگاني كه ادعاي 
انقلابي بودن داشتند حالا با زيركي و كاملا برنامه ريزي 
ش��ده اين طرح را به تعلل مي اندازند، فقط براي اينكه از 
منافعِ سرمايه داران دفاع كنند!  رييس كانون كارگران 
ساختماني استان قم گفت: اگرچه بارها گفته ايم، اما بايد 
تكرار كنيم كه گرفتن حق بيمه از كارفرما به قدري ناچيز 
است كه آسيبي به سرمايه كلانِ او نمي زند و هيچ ربطي 

هم به افزايش قيمت ساختمان ندارد.

گزارش

هيچتضمينيبرايبيمهكارگرانساختمانيوجودندارد

رويخطخبر

۳۷هزارنيروبراياربعين۱۴۰۲درآمادهباش
رييس پليس راهور فراجا ابراز داش��ت: ۳۷ هزار نيروي 
پليس، اورژانس، راهداري، هلال احمر و... در ماموريت 
اربعين امس��ال خدمت رس��اني مي كنند. سردار سيد 
كمال هاديانفر در حاشيه بازديد از مرز مهران با اشاره به 
ماموريت پليس راهور در ايام منتهي به اربعين حسيني 
اظهاركرد: ۳۷ هزار نفر نيرو در ماموريت اربعين امسال 
خدمت رساني خواهند كرد كه شامل تمام دستگاه هاي 
ذيربط از جمله پليس، اورژانس، هلال احمر، راهداري و... 
است. مدت زيادي است كه همكاران ما در بحث ترافيكي 
براي ارايه خدم��ات مطلوب در مراس��م بزرگ اربعين 
حسيني به طور مستمر از مرزها و مسيرهاي منتهي به 
مرزهاي شش گانه بازديد داشتند. هاديانفر از پيش بيني 

افزايش زائرين اربعين حس��يني خبر داد و گفت: آنچه 
كه پيش بيني مي شود اين است كه امسال حدود چهار 
ميليون زائر داشته باش��يم كه ۹۶درصد اين عزيزان از 
مرزهاي زميني با اولويت مرز مهران تردد خواهند كرد. او با 

اشاره به وضعيت مرز مهران نيز گفت: در جريان بازديدي 
كه از مسير ايلام به مهران و پايانه مرزي مهران داشتيم 
با تدابيري كه انديشيده ش��ده، نسبت به سال گذشته 
بسياري از مشكلات اين محور شامل دوبانده بودن و عدم 
داشتن جداشونده در طول مسير حل شده است اما هنوز 
بخش هايي هم مانده كه اميدواريم تا اربعين برطرف شود.

رييس پليس راهور فراجا به كاهش سوانح ترافيكي در 
اربعين ۱۴۰۱ اش��اره و خاطرنشان كرد: سال گذشته با 
تمهيداتي كه انجام ش��د شاهد كمترين حادثه نسبت 
به سنوات گذش��ته بوديم كه امس��ال هم اميدواريم با 
هماهنگي خوبي كه بين دس��تگاه هاي مسوول اتفاق 

مي افتد حوادث ترافيكي به حداقل ممكن برسد.

ثبتواصلاحسفارشكتابهايدرسيجاماندگانآغازشد
س��ازمان پژوهش و برنامه ريزي آموزشي اعلام كرد 
كه س��فارش كتاب هاي درس��ي دانش آموزان ميان 
پايه و ويرايش س��فارش دانش آموزان از ۲۵ مرداد در 
سامانه فروش و توزيع مواد آموزشي امكان پذير است. 
بر اس��اس اطلاعيه س��ازمان پژوهش و برنامه ريزي 
آموزش��ي، تمامي دانش آموزان ميان پايه كه تاكنون 
نس��بت به ثبت س��فارش كتاب هاي درس��ي خود 
اق��دام نكرده اند، از ف��ردا چهارش��نبه ۲۵ مردادماه 

۱۴۰۲ در ص��ورت ثبت نام قطعي در مدرس��ه براي 
س��ال تحصيل��ي ۱۴۰۳-۱۴۰۲، مي توانن��د ضمن 
 مراجعه به س��امانه ف��روش و توزيع مواد آموزش��ي
 http: //my.medu.ir و http: //irtextbook.ir و
 http: //my.gov.ir نس��بت ب��ه ثب��ت س��فارش 
كتاب هاي درسي خود اقدام كنند. طبق اين گزارش، 
دانش آموزان ي كه به دليل تغيير پايه تحصيلي يا رشته 
تحصيلي يا مدرسه محل تحصيل نياز به اصلاح سفارش 

دارند از روز چهارشنبه ۲۵ مردادماه ۱۴۰۲ مي توانند با 
مراجعه به سامانه فروش و توزيع مواد آموزشي نسبت 
به اصلاح س��فارش خود اقدام كنند. ب��ا توجه به زمان 
باقيمانده تا شروع سال تحصيلي جديد و توزيع كتاب 
درس��ي از مناطق به مدارس، اين س��ازمان از تمامي 
دانش آموزان پايه هاي ورودي خواست تا نسبت به ثبت 
نام قطعي خود در س��امانه سيدا و ثبت سفارش كتاب 
درسي در سامانه فروش و توزيع مواد آموزشي اقدام كنند.


